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ANALIZA STROŠKOV PROIZVODNJE V AVGUSTU 
V mesecu avgustu so bili proizvodni stroški glede na planirane 

nižji za 96.7 milijonov dinarjev. Razen temeljnih organizacij Jeklarna, 
Žicama, Žebljarna in Remontne delavnice so vse ostale ta mesec 
zaključile z nižjimi stroški, kot je bilo načrtovano. 

V temeljni organizaciji Jeklama 
je prekoračitev stroškov znašala 61,7 
milijonov dinarjev. Višji od načrto
vanih so bili stroški v SM jeklarni, 
elektro jeklarni in na kontilivu. Od 
26,1 milijonov dinarjev zvišanja v 
SM jeklarni odpade 12,5 milijonov 
dinarjev na prekoračitve pri vložku, 
čemur je vzrok večja poraba doma
čega surovega železa, slabši izplen in 
obremenitve s . strani valjam za 
drugokvalitetno proizvodnjo in iz
meček. Pri predelavi pa so bili 
stroški višji za 14,5 milijonov dinar
jev, od tega zaradi večje porabe 
mazuta za 9,8 milijonov dinarjev. 
Višji so bili tudi stroški vzdrževanja, 
transporta in fiksni stroški. 

V tem mesecu so nastali stroški 
presegli načrtovane tudi v elektro 
jeklarni in to za 20,7 milijonov 
dinarjev. Zaradi prekinjenega obra
tovanja ASEA in elektro peči so 
predelavni stroški na tono proiz
vodnje porasli za 6.703 dinarjev, kar 
v masi znaša 15,4 milijonov dinarjev. 
Največje odstopanje zasledimo pri 
stroških vzdrževanja, fiksnih stro

ških, osebnih dohodkih in prevalje
nih stroških. Nižji kot planirani so 
bili stroški vložka (za 3,9 milijona, 
dinarjev), k čemur je v" glavnem 
prispevala manjša poraba kovinskih 
dodatkov. Slabi asortiment proiz
vodnje, to je manj plemenitihTnizko 

legiranih in nerjavnih jekel, je znižal 
vrednost proizvodnje za 9,3 milijone 
dinarjev. 

Na napravi za kontinuirano vli
vanje jekla so odlili za 21,5 % manj 
gredic, kot so predvideli, kar je vpli
valo na 2,4 milijona dinarjev višje 
stroške od načrtovanih. 

Nekoliko nad planiranimi so bili 
tudi stroški v temeljni organizaciji 

(Nadaljevanje na 7. strani) 

ZAKLJUČENO JE V. REPUBLIŠKO 
PR0IZV0DN0-DEL0VN0 TEKMOVANJE 

KOVINARJEV 
V dneh od 18. do 20. septembra je potekalo v Mariboru V. republi

ško tekmovanje kovinarjev. Tekmovanje, ki je potekalo v osmih mari
borskih delovnih organizacijah v 13 poklicih, je dalo mestu Maribor 
posebni slavnostni in tekmovalni značaj. 245 tekmovalcev in 160 stro
kovnih ocenjevalnih in organizacijskih komisij priča o razmahu 
tekmovanja in pomenu kovinarskih poklicev v okviru razvojnih 
projektov slovenskega gospodarstva. 

V letu 1981 smo priče velikemu počasi že prerašča v gibanje, 
povečanju števila področnih tek
movanj in števila tekmovalcev glede 
na pretekla štiri leta. Letos se je v 
regijska in občinska tekmovanja 
vključilo 44 občin, tako da organi
zirano pokrivamo več kot dve tretji
ni kovinske industrije v Sloveniji. 

Tako široka organiziranost, ki 

seveda 
v gibanje, pa 

zahteva drugačno organizi-
(Nadaljevanje na 2. strani) 

SKUPNA 
I Z H O D I Š Č A 

ZA PRIPRAVO 
LETNEGA 

PLANA 1982 
Na včerajšnji seji delav

skega sveta SOZD Sloven
ske železarne so med dru
gim obravnavali tudi pred
log skupnih izhodišč SOZD 
Slovenske železarne za pri
pravo letnega plana 1982. 
Namen predlaganih izho
dišč je bil opredeliti osnov
ne cilje našega poslovanja 
v prihodnjem letu in politi
ko doseganja ciljev, upošte
vaje pri tem srednjeročne 
cilje in politiko, oziroma 
njihovo dosedanje izvaja
nje. S tem pa želi predlaga
telj, delovna skupnost skup
nih služb SOZD Slovenske 
železarne, tudi doseči po
enotenje osnovnih izhodišč 
pri sestavi planov vseh de
lovnih organizacij v sestavi 
SOZD Slovenske železarne. 

Predlagatelji se zavedajo, 
da bo v mnogočem potreb
no ta izhodišča še dopolnje
vati glede na splošno slo
vensko in jugoslovansko 
usmerjenost, hkrati pa se 
zavedajo, da so taka izhodi
šča in priprave nujne, kajti 
najbrž se nobeno leto doslej 
ni pred delovne organizaci
je postavljalo toliko zahtev 
kot v prihodnje. 

DELEGATI VSEH TREH ZBOROV 
SKUPŠČINE OBČINE 

0 POLLETNEM GOSPODARJENJU 
Vsi trije zbori skupščine občine Jesenice se bodo prihodnji teden 

sestali na ločenih sejah, in sicer družbenopolitični zbor v torek, 
29. septembra, zbor združenega dela in zbor krajevnih skupnosti pa v 
sredo, 30. septembra. Delegatom so predložena v razpravo in 
sklepanje naslednja vprašanja: 

URESNIČEVANJE 
SREDNJEROČNEGA PLANA 

OBČINE 1981-1885 
V PRVEM POLLETJU 1981 

Polletno poročilo ugotavlja, da je 
gospodarstvo v občini v šestih me
secih letos poslovalo ugodneje, kot v 
obravnavanem obdobju lani, fi

nančni rezultati so ugodnejši od do
seženih v prvih treh mesecih, vendar 
še vedno niso povsem zadovoljivi. 
Ugotavljajo, da so stopnje rasti po
membnejših finančnih kategorij si
cer dokaj ugodne, manj ugodna pa 
so razmerja v razporeditvi dohodka, 

' (Nadaljevanje na 8.. strani) 

Po tem, ko je predsednik Iskra 
podal grob oris dosedanjega razvoja 
in stanja zdravstvenega varstva v 
občini, so poročevalci podrobno 
predstavili organiziranost in stanje 
zdravstvenega varstva na Gorenj

skem in v jeseniški občini. Osrednja 
pozornost je predvsem veljala zdrav
stvenemu varstvu v jeseniški občini, 

katerega dosežen nivo, je po argu
mentiranih podatkih poročevalcev, 

(Nadaljevanje na 9. strani) 

. . . Vendar bi lahko ž« na podlagi sedanje produktivnosti dela dosegli 
precej večjo konkurenčno sposobnost na svetovnem tržišču, če bi imeli bolj 
urejene odnose v našem gospodarstvu. Številne težave v gospodarskih od
nosih s tujino, zlasti pri izvozu, izvirajo iz tega, da v razmerah inflacije ra
stejo notranje cene in stroški proizvodnje, da nekatera zmogljivosti niso 
izkoriščene, de je gospodarstvo obremenjeno z velikimi obveznostmi m da 
sta pretirano visoki splošna in skupna poraba. Tudi pretirane investicijske 
ambicije pritiskajo na cene in plačilno bilanco. Proti vsemu temu se moramo 
odločno bojevati... 

V razmerah inflacija je na primer dohodek organizacij združenega dela 
bolj odvisen od stihijskega gibanja cen in od ukrepov družbenopolitičnih 
skupnosti kot od produktivnosti dele in pravilne proizvodne usmeritve. To 
slsbi zavzetost delavcev, da osebne dohodke pridobivajo na načelih delitve 
po delu, in spodbujajo težnje po uravnilovki. V takšnih razmerah' ni niti 
načrtovanja na daljši rok. Sklepi, ki imajo objektivno dolgoročni vpliv, se ne
redko sprejemajo na podlagi trenutnih razmer in kratkoročnih ocen. Zato je 
inflacija veliko zlo, ki ga je treba odločno zatreti oziroma vsaj spraviti v okvi
re, ki omogočajo neizogibno družbeno kontrolo nad osnovnimi tokovi druž
bene reprodukcije. Boj proti inflaciji, boj za ekonomsko stabilizacijo sploh 
mora biti sestavni del vseh družbenoekonomskih aktivnosti . . 

Tovariš Tito na XI. kongresu Z K J 

ZUNANJETRGOVINSKA BILANCA 
SOZD SLOVENSKE ŽELEZARNE 

ZA DRUGO POLLETJE 
Povečanje izvoza je letošnja glavna zadolžitev slovenskega in 

jugoslovanskega gospodarstva. Tudi SOZD Slovenske železarne se je 
vključila v ta program in na začetku leta predvidela 58,91 mio dolar
jev konvertibilnega izvoza ali za 25,6% več, kot je znašala lanska 
realizacija. Zal je izvoz v prvem polletju zaostajal za načrtom. Pri 
izdelavi 92 % načrtovanega surovega jekla in 97 % uresničitvi 
blagovne proizvodnje je bil načrt izvoza realiziran 62 % in načrt 
izvoza na konvertibilno področje 72,4%. Konvertibilni izvoz je znašal 
21,3 mio dolarjev. 

Poslovodni in samoupravni organi 
v delovnih organizacijah in v SOZD 
so zato v mesecu juniju začeli akcijo 
za povečanje izvoza v drugem pol
letju. Centralni delavski svet je med 
drugim na svoji 8. redni seji 1. julija 
letos sprejel sklep, da »delovne orga
nizacije v SOZD SZ morajo za vsako 
ceno realizirati lasten načrtovan 
izvoz za leto 1981, pri čemer morajo 
samoupravni organi v delovnih 
organizacijah zaostriti odgovornost 
za neizpolnjevanje količinskih in 
kvalitetnih obvez in dogovorjenih 
rokov dobave.« 

Na osnovi sklepov delavskega 
sveta so v juliju v skupnih službah 
SOZD SŽ" pripravljali zunanjetrgo
vinsko bilanco za drugo polletje: 
Vzporedno je tekla akcija tudi v 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Sodelavka pri pakiranju elektrod (Foto 1. Kučina) 

PREDKONFERENČNA RAZPRAVA 
0 ZDRAVSTVENEM VARSTVU DELAVCEV 

IN OBČANOV 
V četrtek, 17. Septembra, je občinski svet Zveze sindikatov Jese

nice organiziral širši razgovor o zdravstvenem varstvu delavcev in 
občanov v jeseniški občini v okviru priprav na tretjo konferenco 
Zveze sindikatov Slovenije, ki bo obravnavala vlogo in naloge zveze 
sindikatov v socialni politiki in zagotavljanju socialne varnosti 
delavcev. Dobro obiskanemu razgovoru, ki ga je vodil predsednik 
občinskega sveta zveze sindikatov Branko Iskra, je prisostvovala tudi 
Nada Mikič-Bulc, članica sekretariata predsedstva republiškega 
sveta ZS8. 

PORABIMO LAHKO SAMO TOLIKO, KOLIKOR 
SMO NAREDILI 

»Spoznanje, da lahko porabimo samo toliko, kolikor smo 
ustvarili, mora priti v kri in meso vsem, od temeljne organizacije 
združenega dala do federacije. Temu je treba prilagoditi obseg vseh 
oblik porabe.« Tako je poudarjeno v resoluciji tretjega kongresa 
samoupravljalcev Jugoslavije, od katerega je minilo dobre tri 
mesece, pa vendarle se še mnogokje obnašamo po starem in dokaj 
nekritično do dejanskega gospodarskega položaja v občini. V občini 
prihajamo do nekaterih preočitnih nasprotij z dogovorjenimi usme
ritvami in cilji. 

Ta čas je v občini v ospredju razprava o polletnem gospodar
jenju v občini, ki ni nič kaj rožnato, in razprava o povečanju pri
spevne stopnje iz osebnega dohodka delavcev ze 1,18 % za otroško 
varstvo in 4 % iz dohodka organizacij združenega dela za zdrav
stveno varstvo. V prvem primeru je bila javna razprava v združenem 
delu zaključena 15. septembra, izvršni svet skupščine občine Jese
nice pa je delegatom zbora združenega dela in zbora krajevnih 
skupnosti skupščine občine, ne glede na izid javne razprave, v 
kateri naj bi se delavci izrekli za ali proti povečani prispevni 
stopnji, za »vsak slučaj« že predložil predlog odloka o določitvi 
povečane prispevne stopnje za uresničevanje programa Skupnosti 
otroškega varstva Jesenice za obdobje oktober —december 1981 za 
zavezance, ki niso sprejeli dopolnila k samoupravnemu sporazumu 
o temeljih plana Skupnosti otroškega varstva Jesenice za obdobje 
1981 —1985 o izvajanju programa skupnosti v letu 1981. Čeprav 
ima skupščina po zakonu o družbenem varstvu otrok to pravico, 
a je vendarle vprašljivo, če je to v skladu s sedanjim stanjem in 
splošnim družbenim kurzom o obvladovanju vseh vrst porabe, 
oziroma zadrževanjem vseh vrst porabe, še posebno, ker je še v 
slabšem položaju zdravstvo v občini, katerega bo glede na njegov 
poseben družbeni pomen potrebno tudi rešiti, le z razliko, da iz 
dohodka organizacij združenega dela. 

Komite za družbeno planiranje in družbenoekonomski razvoj 
pri skupščini občine Jesenice v svojem polletnem poročilu oziroma 
analizi gospodarjenja v občini v prvem polletju ugotavlja, da so 
finančni rezultati gospodarstva v občini v prvem polletju ugodnejši 
kot v enakem obdobju lani, vendar pa še niso povsem zadovoljivi. 
Da so stopnje rasti pomembnejših finančnih kategorij sicer dokaj 
ugodne, manj ugodna pa so razmerja v razporeditvi dohodka, še 
manj ugodni pa so nekateri kazalci akumulativne sposobnosti, 
kakor tudi učinkovitosti poslovnih.sredstev, močno pa so upadli 
tudi realni osebni dohodki. Na 33% večji celotni prihodek, v 
primerjavi z lanskim letom, je predvsem vplivala visoka rast cen. 
medtem ko fizični obseg proizvodnje ni vplival na rast celotnega 
prihodka. Čeprav je rast dohodka ugodnejša kot v letu 1980, je rast 
dohodka gospodarstva v primerjavi z drugimi občinskimi gospodar
stvi, regijo in slovenskim gospodarstvom najnižja. Sicer so se 
rezerve v gospodartvu ustrezno povišale, del čistega dohodka 
namenjenega za izboljšanje materijalne osnove dela pa ostaja 
nominalno na lanskoletnem nivoju, kar seveda ni ugodno. Bolj je 
obremenjen tudi dohodek organizacij združenega dela, saj je, na 
primer, naša železarna kot celota za zadovoljevanje skupnih in 
splošnih družbenih potreb in za pogodbene obveznosti letos v 
prvem polletju na delavca izplačala 49.719 din ali 64% več kot v 
enakem obdobju lani. 

Ob 12,8% padcu realnih osebnih dohodkov v prvem polletju, 
na višjih cenah pridobljenem večjem prihodku, veliki obremenje
nosti gospodarstva ob dejstvu, da je potrebno povečati delež 
organizacij združenega dela v delitvi družbenega proizvoda in do
hodka in nujno okrepiti akumulativno sposobnost gospodarstva, bi 
nedvomno morali poiskati rešitev za oba obravnavana primera v 
okviru skupne in splošne porabe in ne v dodatnih obremenitvah 
osebnega dohodka in dohodka temeljnih organizacij, 

Danes je več kot očitno dejstvo, da smo v občini nekoliko preti
ravali v razvoju nekaterih družbenih dejavnosti, ki presegajo mož
nosti gospodarstva. Pri tem gre predvsem za prehajanje na celo
dnevno osnovno šolanje, pri čemer z 62% vključenih učencev 
daleč prednjačimo v republiki, ob močno razvitem otroškem var
stvu in visokem nivoju zdravstvenega varstva. Včasih, je dejal že 
Lenin, je potrebno narediti tudi korak nazaj, da bi po tem, ko bodo 
ugodnejše razmere, naredili tri korake naprej. Ob tako razvitem 
otroškem varstvu in male šole, ki sta sestavni del vzgojnoizobra-
ževalnega sistema, bi v občini to morali narediti, da uresničimo 
stališče, da lahko porabimo samo toliko, kolikor smo ustvarili. 

Seveda pa bodo morala biti tudi večja prizadevanja v pogledu 
racionalizacije dela in poslovanja vseh porabnikov sredstev skupne 
porabe, ker se v nekaterih primerih obnašamo zelo razkošno, na 
drugih pa nam primanjkuje denarja za minimalen program. Ravno o 
tem pa bodo morali svoje reči tudi delegati vseh treh zborov skup
ščine občine. Ker, če bomo tako povečali sredstva za otroško 
varstvo, bomo morali to zaradi prednostnega položaja zdravstva, 
narediti tudi za zdravstvo, to pa nikakor ni v skladu s stabiii-
zaciskimi prizadevanji. 



ZUNANJETRGOVINSKA BILANCA SOZD SLOVENSKE ŽELEZARNE 
ZA DRUGO POLLETJE 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
republiških organih in -samoupravni 
interesni skupnosti za ekonomske 
odnose s tujino (SISEOT). Osnovno 
nadelo vseh je bilo, da mora vsaka 
organizacija izpolniti svoj letni 
načrt izvoza, kar ji zagotavlja 
oskrbo v okviru letnega načrta 
uvoza Skupščina SISEOT je 5. av
gusta sprejela poleg sklepa o vezavi 
uvoza na realiziran izvoz tudi sklep 
o dodatni stimulaciji za izvoz. Orga
nizacije združenega dela, ki v letu 

1981 prekoračijo svoj izvozni načrt 
po usklajenem načrtu SISEOT, 
lahko višek deviz uporabijo za uvoz 
opreme, ves ostali uvoz opreme je v 
letu 1981 z republiškim in zveznim 
odlokom prepovedan. 

V SOZD Slovenske železarne je 
bil izdelan rebalans zunanjetrgo
vinske, bilance za drugo polletje po 
navodilih skupščine SISEOT. Po 
rebalanfu so konvertibilni izvozni 
načrti'delovnih organizacij naslednji 
(v mio dolarjih): 

uvoznih surovin. Sedaj nam reba
lans to možnost zmanjšuje na 87,5 
mio dolarjev. To pa pomeni, da ne 
bomo imeli dovolj rude, jeklenih 
odpadkov, polizdelkov in ferozlitin, 
če omenimo le glavne materiale, ki 
nam jih bo v zadnjem četrtletju 
primanjkovalo. To pomeni, da je 
rebalans usklajen po razpredelnicah, 
ne pa po dejanskih potrebah. 

. Rebalans načrta izvoza in uvoza 
omejuje naša fizična gibanja. Slaba 
devizna likvidnost bank pa povzroča 
tudi težave pri plačilnem prometu z 
inozemstvom. Delovne organizacije 
v poslovnih bankah težko dobijo 
potrdila o zagotovljenih devizah. Od 
lastnih prilivov smo v prvem pol
letju dobili le 33 % potrebnih sred
stev za uvoz. Za ostalo smo koristili 
združevanje v okviru SISEOT in s 
kupci ter razna posojila. Te moramo 
sedaj že vračati, kar povzroča do
datne težave. Z združevanjem glede 
na sklenjene samoupravne spora
zume s kupci lahko krijemo del 
manjkajočih deviznih sredstev. 
Manjkajo pa nam viri za finančno 
pokritje izpada lastnega izvoza, kar 
bo povzročilo zmanjšanje uvoza. Pri 
poslovnih bankah smo že izkoristili 
vse možnosti kreditiranja in avansi-
ranja, tako da iz tega vira ni pri
čakovati več pomoči. 

Gornji podatki kažejo, da predla
gani rebalans ni dokončen. Problem 
bomo še morali reševati, glavna 
smer, kjer lahko iščemo rešitev, pa je 
povečanje lastnega izvoza — za 
realizacijo uvoza surovin in opreme. 

(Gradivo za sejo delavskega sveta 
SOZD Slovenske železarne). 

Železarski globus 
LR KITAJSKA 

Dobava železarskih izdelkov iž 
japonskih železarn LR Kitajski je v 
zadnjem času pričela nazadovati. 
Vzrok za to je v zmanjšanju raz
položljivih sredstev in sprememba v 
gospodarski politiki, ki daje prednost 
lahki industriji in poljedelstvu pred 
težko industrijo. V prvi polovici 
letošnjega leta so dobavile japonske 
železarne LR Kitajski 910.000 ton 
svojih izdelkov. Predstavniki japon
skih železarskih družb se bojijo, da 
izvoz v celotnem letošnjem letu ne 
bo dosegel dva milijona ton, kar bo 
po letu 1973 najnižja količina. 

Z lastnim izvozom načrtujemo le 
85,6 % izpolnitve letnega načrta, kar 
zmanjšuje možnosti uvoza. Izpad 
bomo skušali pokriti z združevanjem 
po 67. členu, ki je bilo prvotno 
predvideno za financiranje uvoza 
opreme in dodatnih surovin.. Tak 
rebalans konvertibilnega izvoza pa 
odstopa od sklepov organov samo
upravljanja in obljub. Glavni vzrok 
je kriza na svetovnem tržišču, saj 
mnogi tradicionalni kupci zmahju-
jejo nakupe, oziroma ne prevzemajo 
naročenega blaga. Delno pa je 
zaostajanje povzročeno, ker . posa
mezne organizacije ne dajo ustrez
nega deleža svojih proizvodov za 
izvoz. 

Zmanjšanje načrta izvoza pa po
vzroča tudi zmanjšanje uvoza. V 
mesecu juniju letos smo še računali, 
da potrebujemo za normalno oskrbo 
proizvodnje okrog 100 mio dolarjev 

SKUPNA VLAGANJA 
V SR BOSNI IN HERCEGOVINI 

Nova načela pri hitrejšem razvoju manj razvitih republik in po
krajine zahtevajo in omogočajo, da iz sredstev namenskega sklada 
lahko investiramo tudi v projekte, ki izboljšujejo delitev dela in 
omogočajo boljšo oskrbljenost enotnega jugoslovanskega tržišča. 
Med predstavniki rudarsko-metalurškega kombinata Zenica in SOZD 
Slovenske železarne smo v okviru bilateralnega sodelovanja obeh go
spodarskih zbornic i-n obeh izvršnih svetov imeli v zadnjih letih več 
razgovorov in prišli do zaključka, da lahko RMK Zenica SOZD Slo
venske železarne dobavlja trajno naslednje izdelke: 

— 10.000 ton vlečene žice na leto 
do leta 1995; 

— 40.000 ton valjane žice na leto 
do leta 1995; 

— 80.000 ton belega surovega že
leza na leto - v obdobju 1982-1986, 
pa tudi naprej, kolikor bi RMK 
Zenica tudi po tem obdobju imel 
presežek železa; 

ZAKLJUČENO JE V. REPUBLIŠKO 
PR0IZV0DN0-DEL0VN0 TEKMOVANJE 

KOVINARJEV 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
ranost v slovenskem prostoru. Vsi 
letošnji organizatorji republiškega, 
regijskih in občinskih tekmovanj 
ugotavljamo, da vsem zmanjkuje 
manevrskega prostora pri organiza
ciji in da prehajamo v obdobje, ko 
bo potrebno ta tek m vanj a organizi
rati z večjim sodelovanjem ZSS 
splošnih združenj kovinsko-predelo-
valne industrije, črne in barvaste 
metalurgije, elektro industrije in 
gospodarske zbornice, posebnih izo
braževalnih skupnosti za kovinsko-
predelovalno industrijo, elektro 
stroko, črne in barvaste metalurgije, 
ljvam, republiške izobraževalne 
skupnosti, zveze organizacij za teh
nično kulturo Slovenije, republiške 
konference ZSMS in Zveze kultur
nih organizacij Slovenije, še posebej 
pa vseh organizatorjev tekmovanj v 
regijah in občinah, ki bi s svojimi 
predlogi več prispevali pri napredku 
in razvoju proizvodno — delovnih 
tekmovanj kovinarjev na vseh nivo
jih v Sloveniji. 

Na osnovi tega se, kot osnovni cilj, 
jasno kaže, da moramo proizvodno 
-delovnim tekmovanjem omogočiti 
kontinuiteto skladnega razvoja, 
višji nivo organizacije in s tem tudi 
popolnejšo funkcionalnost tek
movanj. 

Iz tako postavljenega cilja se 
jasno kažejo naloge: 

— pripraviti in sprejeti samo
upravni sporazum o proizvodno-

delovnem tekmovanju kovinarjev 
na vseh nivojih; 

— dopolniti pomanjkljivosti in 
uskladiti posamezne dogovore glede 
tekmovanj na internih, republiških 
in zveznih tekmovanjih; 

— povečati množičnost na inter
nih tekmovanjih in še bolj dvigniti 
kvalitetni nivo na republiških in 
zveznih tekmovanjih; 

— doseči, da se. bodo tekmovalni 
napori za večjo kvaliteto in večjo 
produktivnost razširili tudi na 
področje rednih nalog. 

Iz železarne Jesenice se je letos 
udeležilo tekmovanja 19 kovinarjev 
iz šestih TOZD, ki so nastopali v 
enajstih poklicih. Najboljšo uvrsti
tev sta dosegla FRANC Košir pri 
brusilcih in Jernej Kocjančih pri 
livarjih, ki sta se uvrstila na četrti 
mesti. 

Dober rezultat je še šesto mesto 
Zdravka Pajntarja pri ključavničar
jih in sedmo meto pri kovačih Anto
na Lunderja, pri varilcih v postopku 
elektro obločnega varjenja Ivana 
Maleka in postopku MAG Borisa 
Jakopiča. 

Tekmovalci iz Železarne še vedno 
praktično dosegajo odlične rezulta
te, saj je bilo več tekmovalnih izdel
kov po kvaliteti med prvimi tremi, 
skupno uvrstitev pa pokvarijo z 
oceno iz teoretičnega dela. 

Predsednik obora 
za izvedbo tekmovanja 
Franc Brelih 

- 160.000 ton železove rude, od 
tega 100.000 siderita na leto, v ob
dobju 1982-1986 in tudi naprej, če 
bodo plavži na Jesenicah to rudo po
trebovali. 

Slovenske železarne bi trajno do
bavljale RMK Zenica naslednje pro
izvode: 

10.000 ton pločevine na leto do 
leta 1995, 

- 10.000 ton hladno in toplo va
ljanih trakov na leto do leta 1995, 

'— -10.000 ton paličastega jekla ali 
pločevine ali trakov na leto do leta 
1995. 

Iz sredstev sklada za hitrejši raz
voj manj razvitih republik in pokra
jine bo SOZD Slovenske železarne 
vložila namensko 1.500 milijonov 
dinarjev. Poleg tega pa bo sodelo
vala tudi pri sovlaganju z lastnimi 
sredstvi v skupni vrednosti 500 mi
lijonov dinarjev, in to po naslednji 
dinamiki: 

- leta 1982 200 milijonov din, 
- leta 1983 200 milijonov din, 
- leta 1984 100 milijonov din. 
Načelno soglasje obeh izvršnih 

svetov za tako koriščenje skupnega 
sklada je že dano, zato je potrebno, 
da investitorji RMK Zenica in 
SOZD Slovenske železarne pričnejo 
s konkretnimi dogovori in z izdelavo 
samoupravnih sporazumov. Za to 
delo pa poslovodni organ SOZD Slo
venske železarne potrebuje soglasje 
in usmeritve samoupravnih organov 
SOZD Slovenske železarne. 

Poslovodni odbor jo bo predložil 
na zadnji seji delavskemu svetu 
SOZD Slovenske železarne, da oceni 
to usmeritev, oziroma da je korišče
nje sklada za pospešen razvoj manj 
razvitih republik in pokrajine za 
boljšo oskrbljenost proizvajalcev 
jekla v Slovenskih železarnah pra
vilna investicijska usmeritev, ker 
vlaganje lastnih kvalitetnih sredstev 
za boljšo oskrbljenost z žico pred
stavlja trajno oskrbo in s tem zago
tavlja stabilno proizvodnjo. Na 
osnovi opredelitve delavskega sveta 
bo poslovodni organ pripravil ustrez
ne konkretne samoupravne spo
razume za sovlaganja v RMK 
Zenica. 

PREDSTAVLJAMO PREDSEDNIKE 
SAMOUPRAVNIH ORGANOV 

SLAVKO MAVSAR je predsednik delavskega sveta v TOZD 
Elektrode. Tudi v prejšnji mandatni dobi je bil delegat v delavskem 
svetu, le da je takrat opravljal funkcijo nredsednika odbora za delov
na razmerja. Je član delavskega sveta Železarne, aktiven pa je tudi v 
sindikalni organizaciji. 

Do sedaj so imeli tri seje delavskega sveta. Udeležba delegatov na 
sejah je po njegovih besedah zadovoljiva, le na drugi seji, ki je bila v 
času največje odsotnosti, so imeli težave z udeležbo. Komaj so bili 
sklepčni. Med člani delavskega sveta so tudi taki, ki so to svojo zadol
žitev povsem zanemarili, kot da niso predstavniki svojih samouprav
nih delovnih skupin. Na sejah so aktivni vedno eni in isti, ti tudi 
prenašajo mnenja in pripombe samoupravnih delovnih skupin na 
delavska svet. 

»Lahko rečem, da samoupravne 
delovne skupine dokaj dobro delajo, 
čeprav je tudi tu stanje od skupine 
do skupine različno in je odvisno od 
posameznikov, ki so bolj ali manj 
aktivni. Sestanke organiziramo kar 
med malico. Ce je gradivo obsež
nejše, sestanek nekoliko podaljšamo, 
saj stroje zaradi tega lahko ustavi
mo, čeprav potem trpi proizvodnja. 
Sestanke organiziramo za vse samo
upravne delovne skupine, ki delajo 
dopoldne, skupaj in za tiste, ki 
delajo popoldne, skupaj. Le če se 
neka stvar tiče samo ene skupine, 
potem se ta sestane posebej. Obrav
navamo največkrt obratno proble

matiko, proizvodnjo, razne samo
upravne sporazuame in podobno. 
Pred kratkim smo na samoupravni 
delovni skupini razpravljali o pred
logu za povečanje prispevne stopnje 
za otroško varstvo. Razprave so bile 
dokaj živahne. Vse skupine so bile 
proti. Menimo, da je tu treba finan
ciranje urediti drugače. 

Ker smo majhna temeljna orga
nizacija, vsi dobro poznamo proble
matiko v obratu, zato tudi nimamo 
težav pri informiranju delavcev. Za 
posredovanje raznega gradiva na 
sestankih, kot so samoupravni spo
razumi in podobno, pa vedno koga 
zadolžimo. Največkrt je pri nas to 
kar vodja temeljne organizacije. 

Zelo sta v naši temeljni organi
zaciji aktivna odbora za gospodar
stvo in delovna razmerja. Sestajata 
se redno in sproti rešujeta vso teko
čo problematiko. Delegacije za posa
mezne samoupravne interesne skup
nosti tudi delajo, le pri delegaciji za 
SIS za zdravstvo se zatika, saj se 
delegati ne udeležujejo sej. Zelo 
delavna je sindikalna organizacija, 
premalo pa je aktivna osnovna orga
nizacija ZK v našem obratu. Njena 
prisotnost bi se morala bolj čutiti.« 

Slavko je delovodja v oddelku 
varilnih praškov. Na to delovno 
mesto je prišel pred dvema letoma, 
ko je končal delovodsko šolo. Pred 
tem je bil voznik viličarja in skla
diščnik. Doma je s Hrušice, z druži
no pa že osem let živi na Jesenicah. 
V TOZD Elektrode dela že dvajset 
let. Za svoje delo pravi, da je odgo
vorno in precej težko. Naprava, na 
kateri delajo, je v bistvu mala 
elektro peč in pogoji dela po njego
vih besedah tudi niso nič lažji kot v 
elektro jeklarni. Ker je delo zdravju 

škodljivo, so se potegovali tudi za to, 
da se jim prizna benificirana doba, 
toda s tem zaenkrat niso prišli daleč. 

»V našem obratu je še vedno 
veliko fizičnega dela,« je povedal. 
»Večina zaposlenih so ženske. Tudi 
nagrajevanje ni najboljše. V popreč
ju imamo zelo nizke osebne dohod
ke, saj ima večina zaposlenih pri nas 
pete kategorije. 

Zaradi pomanjkanja vložka suro
vin in rezervnih delov ne dosegamo 
načrtovane proizvodnje pri oplašče-
nih elektrodah, rešuje pa nas proiz
vodnja ognjevzdržnega materiala. 
Pomanjkanje surovin, rezervnih de
lov in žice je za našo temeljno 
organizacijo velik problem. O tem 
stalno razpravljamo na sestankih 
samoupravnih delovnih skupin in 
delavskega sveta. Tudi proizvodnjo 
smo že ustavili zaradi tega. Težave 
imamo z vodnim steklom. Kalcit, 
dolomit, jedovec in živec dobivamo 
velikokrat slabo pakirane. Vreče so 
raztrgane. Te surovine bi morale biti 
na paletah tudi zaradi lažjega raz
kladanja in prevažanja.« 

Povedal je še, da imajo težave tudi 
s proizvodnjo taljenega praška, ker 
je sušilna peč zelo dotrajana, nimajo 
pa nadomestnih delov zanjo. Zlasti 
problematično je bilo v začetku lete. 
Sedaj, ko so nabavili nekaj rezervnih 
delov, je bolje, čeprav niso dobili 
vseh delov, ki so jih naročili. Tudi za 
Curto linijo nimajo dovolj nadome
stnih delov. 

»Vzdrževanje je tudi bolj proble
matično. Zaradi malomarnosti neka
terih delavcev, ki svojih strojev ne 
čistijo in podmazujejo redno, hitro 
pride do okvar. Manjka nam tudi 
vzdrževalcev, da bi lahko bolje vzdr
ževali stroje. 

Prejšnji mesec je bilo na oplašče-
valni liniji in sušilni peči remont, ki 
je bil sicer končan v roku, toda delo 
je bilo površno opravljeno, saj niti 
niso zamenjali vseh delov, ki bi jih 
morali in na ta račun so že bile 
pritožbe.« Imajo tudi kadrovske 
težave. Manjka jim strojnikov, 
delavcev za opravljanje težjih del na 
Curto liniji, pri razkladanju surovin 
in na pripravi mase. Tam je delo še 
posebno fizično zahtevno. V zad
njem času je bilo več primerov, ko so 
novo sprejeti delavci delali le nekaj 
dni, potem pa jih ni bilo več. 

V rezalnici, ki je ozko grlo pri 
proizvodnji v obratu, delajo ženske 
tudi ponoči. S svojim dodatnim de
lom rešujejo proizvodnjo. Tudi tu 
jim manjkajo vsaj štiri delavke. 
Pravi tudi, da se je v zadnjem času. 
ko so poostrili disciplinske ukrepe, 
delovna disciplina pri njih izboljšala, 
čeprav so tudi med njimi taki, ki ne 
delajo radi. 

Ob koncu najinega pogovora je 
povedal, da so odložili gradnjo novih 
garderob in sanitarnih prostorov. 
»Problem garderob in sanitarnih 
prostorov se vleče že lete. Gradnja 
novih prostorov je zaradi previsoke 
investicije odložena, čeprav bi bila 
nujna, saj je v našem obratu delo 
težko in umazano, veliko je tudi 
prahu. Zlasti kopalnice so pri nas 
slabe in sedaj jih popravljamo in 
krpamo, kjer le moremo. Upamo, da 
bomo tudi ta problem v doglednem 
času rešili.« 

Izdelava žičnikov (Foto I. Kučina) 



IZVRŠEVANJE NALOŽB 
V SOZD SLOVENSKE ŽELEZARNE 

Služba za razvoj in raziskave SOZD Slovenske železarne je posre
dovala delegatom delavskega sveta SOZD Slovenske železarne tudi 
informacijo o izvrševanju naložb v letošnjem letu, po stanju 30. junija. 
Nekoliko skrajšano informacijo tudi objavljamo. 

Po koncu prvega polletja je bil l i , da - ne bo realizirana nadaljnja 
izvršen redni pregled stanja naložb, 
pri katerih so udeležena v financi
ranju združena sredstva SOZD Slo
venske železarne, oziroma tistih na
ložb, katere po določilih samouprav
nega sporazuma o združevanju 
SOZD SŽ obvezno obravnavajo na
menske komisije. Vzporedno s tem 
delom smo tudi ugotavljali, kako se 
izvršujejo za letos planirane inve
sticije. 

Pregled izvrševanja posameznih 
naložb, ki ga spremljajo različne 
težave, kaže, da nastopajo pri vseh 
naložbah kasnitve, ki nastajajo 
predvsem kot neposredna posledica 
uvoznih restrikcij in težav z deviz
nimi plačili ali pa kot. posredna po
sledica uvoznih restrikcij pri doba
viteljih opreme. 

Letošnji plan naložb je predvide
val, da bodo znašale naložbe v os
novna sredstva 2.834 mio. dinarjev. 
Iz tega plana pa niso bile do 1. avgu
sta 1981 še prijavljene SDK številne' 
naložbe. S tem dnem je namreč, 
začel veljati zakon o začasni pre
povedi razpolaganja z delom družbe
nih sredstev za gradnjo in nakup do
ločenih objektov in opreme v letu 
1981. Med naložbami, ki še niso bile 
pričete, so posebno pomembne s po
dročja črne metalurgije: 

— jeklarna 2, vakuumiranje jekla 
in brusilni stroj za gredice v železar
ni Jesenice, 

— modernizacija valjarne v žele
zarni Ravne. 

Vrednost navedenih naložb, na
črtovanih za letošnje leto, znaša 358 
miodin. , 

S področja predelave niso bile pri
čete naslednje važnejše naložbe: 

— povečanje proizvodnje diskov v 
železarni Jesenice, 

— pnevmatski stroj v železarni" 
Ravne, 

— sanacija livarne v železarni 
Štore, 

— rekonstrukcija galvanike — 
druga faza v Verigi Lesce in selitev v 
Žični Celje. 

Približna vrednost navedenih na
ložb znaša 216 mio din. 

Vprašanje je, če bo možno letos 
pričeti z realizacijo naložb v vredno
sti 574 mio din. Zaradi postopka pri
prave in dogovarjanja ne bo mogoče 
v celoti porabiti načrtovanih sred
stev za naložbe »posebni program« v 
višini 257,5 mio din in bo letos 
možno realizirati le manjši del, okoli 
55 mio din. Skupno verjetno okoli 
776 mio din ne bo realiziranih. 

V skoraj vseh delovnih organiza
cijah so načrtovali še vrsto manjših 
naložb, od katerih jih bo precej 
padlo pod udar zakona o začasni 
prepovedi razpolaganja z delom 
družbenih sredstev. Kasnitve naložb 
v teku in začasna odložitev neka
terih manjših naložb bosta povzroči-

vrednost okoli 500-mio din. 
Od naložb v teku, katere sprem

ljamo, je bilo po podatkih delovnih 
organizacij v letošnjem letu do 

30. junija-porabljenih samo okoli 681 
miodin. * 
^Ocenjujemo, da za naložbe, kate

rih ne spremljamo, ni bilo porablje
nih več kot 180 mio din ali skupno 
okoli 860 mio din, ali okoli 30% let
nega plana. 

Ker je že v prvem polletju reali
zacija slaba in ni izgledov oziroma 
pogojev, da bi se v drugem polletju 
popravila, že sedaj ocenjujemo, da 
ne bo ob~ koncu leta možno realizi
rati dosti več kot 54 % za letos na
črtovane vrednosti naložb v osnovna 
sredstva. 

Delegati so dobili podroben pre
gled izvrševanja vseh naložb v de
lovnih organizacijah SOZD Sloven
ske železarne. 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTILA KOLEKT 

RAZPORED DEŽURNIH Ž E L E Z A R N E 
OD 28. SEPTEMBRA DO 4. OKTOBRA 

28..septembra, BERTI BRUN, vodja TOZD Jeklovlek, Jesenice, Cesta 
- revolucije 1 a, štev. telefona 82-798: 

29. septembra, BOŽIDAR BARTELJ, član PO, Jesenice,Titova 3 a, štev 
telefona 81-453; 

30. septembra, MARTIN ŠKETA, vodja SEO, Bled, Alpska 1, štev. tele
fona 77-130; 

1. oktobra, JANKO PERNE, vodja invest., Jesenice, Titova 20, štev. 
telefona 81-904; 

2. oktobra, JOŽE OSVALD, vodja TOZD Livama, Rateče št. 21, štev. 
telefona 88-771,(pri Butinar); 

3. oktobra, ALEKSANDER MANDELJC, vodja TOZD Valjama blu-
ming-štekel, Jesenice, Tomšičeva 88, štev. telefona 82-054; 

4. oktobra, AVGUST KARBA, vodja OPP, Jesenice, Svetinova-10, štev. 
telefona 83-248. 

V času dežurstva je dežurni v sobi vodje splošnega sektorja štev. 19, štev. 
telefona 2435. 

Dežurstvo je na delovni dan od 15. do 7. ure zjutraj. Dežurni je od 15. do 
19. ure dosegljiv doma, od 19.-do 7. ure zjutraj pa v Železarni. 

V prostih sobotah, nedeljah, praznikih je od 7. do 19. ure dosegljiv doma 
in od 19. do 7. ure zjutraj v Železarni. 

DEŽURN I ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARN I 

V delavnici za popravila motornih vozil (Foto I. Kučina) 

OKTOBRSKE POKOJNINE BODO VIŠJE 
Skupščina skupnosti pokojninskega in invalidskega zavarovanja 

je ponovno razpravljala o gmotnem položaju upokojencev v letu 1981 
in se odločila za ponovno uskladitev pokojnin z gibanjem osebnih 
dohodkov. 

Skupnost pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja ima že nekaj 
let dogovor o usklajevanju pokojnin 
z gibanjem osebnih dohodkov delav
cev. Tak način so lani prevzele tudi 
ostale skupnosti v SFRJ'. Ko so 
delegati skupnosti v SRS 10. junija 
letos razpravljali o gmotnem polo
žaju upokojencev, so na podlagi 
takrat znanih podatkov o gibanju 
osebnih dohodkov sklenili, da se s 
1. julijem 1981 povečajo pokojnine 
za 8%. Na tem zasedanju so tudi 
zadolžili službo skupnosti in izvršil
ni odbor skupščine, da še dalje 
spremljata to gibanje ter pravo
časno predlagata ponovne ukrepe za 
uskladitev gmotnega položaja upo
kojencev. 

Izvršilni odbor je izpolnil svojo 
nalogo, pripravil je analizo stanja in 
predlog za povečanje pokojnin. 
Predsednik skupščine pa je sklical 
na zasedanje delegate v istem sesta
vu, kot so bili izvoljeni ob razpisu 
skupščine za 10. junij, ko so razprav
ljali o gmotnem položaju upokojen
cev in zadolžili svoje izvršne organe 
za pripravo takega predloga. 

Delegati so se sestali 18. septem
bra v Ljubljani, iz posredovanega 
poročila in predloga so ugotavljali o 

V TOZD REMONTNE DELAVNICE 
V ŠESTIH MESECIH PRESEGLI 
PLANIRANE IZDELAVNE URE 

V TOZD Remontne delavnice so v prvem polletju vsi obrati, razen 
elektro remontnih delavnic, načrtovano število izdelavnih ur presegli 
za 4.649 ur ali 1,13 %, predvsem na remontih v TOZD. Jeklarna in 
TOZD Valjama žice in profilov. 

V obravnavanem času so -mate
rialne stroške znižali za 6,3 milijone 
dinarjev zaradi večjega števila iz
delavnih ur in nižje rasti osebnih 
dohodkov, kot so jih imeli vkalkuli-
ranih v cenah. Celotnega prihodka 
so imeli v prvem polletju letos 
220.508.000 din, kar je 12,4% manj, 
kot so načrtovali, vendar pa 52,4% 
več kot v enakem obdobju lani. Do
hodek temeljne organizacije je zna
šal 74.119.000 din, kar je 7,4% manj 
od predvidenega in 8,6% več, kot so 
ga ustvarili v Šestih mesecih iani. Po 
pokritju obveznosti iz dohodka jim 
je ostalo 51.515.000 din čistega do
hodka ali 91,1 % planiranega in 5,7 % 
manj kot v obravnavanem obdobju 
lani. 

Dohodek na delavca temeljne or
ganizacije je tako v prvem polletju 
znašal 151.030 din ali 22,1 % več kot 
lani. Dohodek v primerjavi s popreč
no uporabljenimi poslovnimi sred
stvi je predstavljal 28,6% (lani 
32,8%), razporejen oziroma dosežen 
čisti dohodek na delavca pa je 
znašal 102.212 din, kar je 3,3% več 
kot leto poprej. Akumulacija v pri
merjavi z dohodkom je znašala 2,5 % 
(lani 14,1 %), v primerjavi s čistim 
razporejenim oziroma doseženim do
hodkom 3,6% (lani 17,6%) in v pri
merjavi s poprečno uporabljenimi 
poslovnimi sredstvi 0,7% (lani 
4,6%). 

Za osebne dohodke in sredstva za 
skupno porabo so na delavca razpo
redili 98,536 din ali 20,9 % več kot v 
šestih mesecih lani, čisti poprečni 
osebni dohodek pa je na delavca me
sečno znašal 11.622 din, oziroma 
35,6 % več kot v prvem polletju lani. 

Za zadovoljevanje skupnih in 
splošnih družbenih potreb so iz oseb
nih dohodkov delavcev na delavca 
mesečno izplačali 4.033 din ali 17,6% 
več kot lani, za iste potrebe in po
godbene obveznosti pa so na delavca 
izplačali 24.810 din, oziroma 13,5 % 
več kot v prvem polletju lani. Aku
mulacija z amortizacijo v primerjavi 
s poprečno uporabljenimi poslovni
mi sredstvi je znašala 1,5 % (lani 
5,5%). Poprečno uporabljena po
slovna sredstva na delavca so pred
stavljala 528.351 din, oziroma 40,3 % 
več kot lani, poprečno uporabljena 
osnovna sredstva pa so znašala 
121.664 din, kar je 63,7% več kot v 
obravnavanem obdobju lansko leto. 

Kot zanimivost naj navedemo pet 
največjih tujih izvajalcev del v Že
lezarni v prvem polletju letos: Va-
trostalna Zenica s 93.730.067 din 
vrednosti, Metalna z 9.411.647 din, 
SGP Gradbinec s 6.738.033 din, E M 
- Hidromontaža s 4.948.317 din in 
Zavod za raziskave s 1.890.656 din 
vrednosti. 

D A T U M DNEVNI: NOČNI: 

PONEDELJEK - 28. 
TOREK - 29.9. 
SREDA - 30.9. 
ČETRTEK - 1.10. 
PETEK - 2.10. 
SOBOTA - 3.10. 
NEDELJA - 4.10. 

9. MIROSLAV ZUPAN 
MARJAN ENDLIHER 
MIHA ŠLIBAR 
FRANC NECIMER 
STANE ERŽEN 
STANE MENCINGER 
JOŽE PEZDIRNIK 

VALENTIN MARKEZ 
JOŽE HRIBAR 
JOŽE CEJ 
MATIJA URH 
IVAN KAVClC 
JANEZ FALETIČ 
IGOR LOGAR 

Telefon dežurnega za vzdrževanje v Železarni je: 
vezni telefon je: 

Na redne delovne dni dela dnevni dežurni 
nočni pa _̂ 

Na proste sobote, nedelje in praznike dela: 
' dnevni dežurni 

nočni pa 
Predaja poslov se izvede v sobi tajništva vzdrževanja št. 5 v upravni stavbi 
TOZD Vzdrževanje. 

3549 
2317 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure' 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

potrebi po ponovni medletni uskla
ditvi pokojnin. Če hočemo ohraniti 
doseženo razmerje med osebnimi 
dohodki in pokojninami na ravni 
73,5%, bi morala sedaj znašati po
prečna starostna pokojnina 8.267 
dinarjev. To pa je možno doseči, če 
se pokojnine uskladijo tako, da bo 
skupno povečanje znašalo 18,8 $ 
glede na pokojnine iz meseca junija, 
oziroma na že izvedeno povečanje 
dodati še 10%. 

Za tako utemeljen predlog so 
delegati glasovali. Sprejeti sklepi o 
valorizaciji pokojnin se v povzetku 
glasijo: 

1. S .1. julijem 1981 se ponovno 
uskladijo starostne, invalidske in 
družinske pokojnine tako. da se 
povečajo za 10 %. 

2. Uskladijo se vse pokojnine, 
razen tistih, pri katerih so bili za 
izračun pokojninske osnove upo
števani osebni dohodki oziroma 
zavarovalne osnove iz leta 1981. 

3. Enako se povečajo tudi pokoj
nine boreev NOV pred 9.9. 1943 
(13.10.1943), odmerjene od zajam
čene pokojninske osnove. 

4. Pokojnine z varstvenim dodat
kom se pod pogoji iz druge točke 
tega sklepa uskladijo tako, da se 
poveča skupen znesek pokojnine z 
varstvenim dodatkom za odstotek 
povečanja iz prve točke tega sklepa. 

5. Po prvi točki tega sklepa se 
povečajo tudi pokojnine, odmerjene 
v sorazmernem delu po določbah 
mednarodnih sporazumov o socialni 
varnosti. 

6. Osnova za povečanje po tem 
sklepu so zneski pokojnin oziroma 
zneski pokojnin z varstvenim dodat
kom, ki so jih prejeli upokojenci v 
mesecu juliju 1981. 

Tako povečane pokojnine z 
doplačilom razlike od 1, julija 
1981 bodo izplačane skupaj z 
pokojnino za mesec oktober. Od
stotek povečanja pokojnin po tem 
sklepu se bo upošteval pri dokončni 
uskladitvi pokojnin s 1. januarjem 
1982. 

To povečanje pokojnin istočasno z 
usklajevanjem z gibanjem osebnih 

"dohodkov pomeni tudi pomoč upo
kojencem v času nabave ozimnice, 
istočasno pa predstavlja dokaz, da 
se njihova interesna skupnost drži 
dogovorjene politike, da je odraz 
pravilnega planiranja in dokaz pra
vilno zastavljenega obsega pravic 
nakazanih v dogovoru, ki je uresnič
ljiv za vse udeležence družbenega 
dogovora. Ne kaže prezreti pozor
nosti pristojnih dejavnikov v. repub
liki, ki sb sodelovali v predhodnih 
razgovorih o uskladitvi in s tem pri
spevali svoj delež k pravočasni reali
zaciji. 

Na koncu naj povem še to novico, 
razveseljivo za upokojence in za de
lavce v združenem delu, da je Skup
nost pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja v SR Sloveniji izplača-
lajiokojnine za mesec avgust 1981 iz 
lastnih sredstev brez najetja kredita, 
da bo verjetno tudi oktobrska po
kojnina izplačana iz lastnih sred
stev, le za razliko povečanja julij — 
september bb verjetno potreben 
kredit v višini 680 milijonov din. 

Zdravko Pogačnik 

SLUŽBA OBRATNE AMBULANTE 
V dneh od 28. septembra do 3. oktobra bodo delale naslednje obratne 

ambulante: 
Dopoldne: II. obratna ambulanta dr. Janez Zaletel in III. obratna 

ambulanta dr. Zelimir Cesarec 
popoldne: I. obratna ambulanta dr. Nada Jensterle in IV. obratna 

ambulanta dr. Marija Kovačič-Može 
Dispanzer za borce: IV. obratna ambulanta dr. Marija Kovačič-Može 
Sobota 3. oktobra samo dopoldne: I. obratna ambulanta dr. Nada Jen

sterle in IV. obratna ambulantra dr. Marija Kovačič-Može 
Zobne ambulante: 
Dopoldne: I. zobna ambulanta v. dent. Viktor Stražišar 
Za Železarno: torek 29. septembra-od 13. do 19. ure in četrtek 1. oktobra 

-od 13. do 19. ure 
Za borce: sreda 30. septembra od 13. do 19. ure 
Popoldne: II. zobna ambulanta v. dent. Marjan Hočevar 
Sobota 3. oktobra samo dopoldne: II. zobna ambulanta v. dent. Marjan 

Hočevar 

JUBILANTI 50-LETNIKI 
V mesecu oktobru bodo praznovali petdeset let življenja 

naslednji sodelavci: RADO ARH, remontne- delavnice — 
4. oktobra, FRANC JUSTIN, valjama debele pločevine -
4. oktobra, VINKO M ALEJ, valjama žice - 6. oktobra, 
MU JO ČATAK, jeklarna - 6. oktobra, ALEKSANDER JE-
ZERŠEK, hladna valjama Bela - 9. oktobra, ANDREJ 
ARNOL, jeklarna - 11. oktobra, DANIJEL KOKOŠINEK, li
varna - 12. oktobra, JOŽE ZUPANČIČ, jeklovlek - 13. okto
bra, FRANC RIHTARŠIČ, plavž — 15. oktobra, MILENA 
KAVČIČ, prodajni sektor - 18. oktobra, STANKO ZUPAN, 
strojne delavnice - 20. oktobra, JOŽEFA KRAJSEK, družbe
na prehrana — 21. oktobra, FRANC BOKSA, valjama blu-
ming stekel - 29. oktobra, VINCENCIJ VEBER, OTK -
29. oktobra in JANEZ ROZMAN, remontne delavnice — 
31. oktobra. 

Vsem sodelavcem iskreno čestitamo! 

Na osnovi sklepa delavskega sveta delovne organizacije železarna Jesenice z 
dne 20. 8. 1981 in v skladu z 92. in 93. členom Statuta delovne organizacije 

RAZPISUJEMO 
dela oz. naloge: 

a) vodja sektorja za tehnično kontrolo in raziskave 
šifra 5700 U-5 

b) vodja sektorja za ekonomiko in organizacijo 
šifra 5151 U-5 

c) vodja sektorja novogradenj 
šifra 5601 U-5 

in ponovno: 
d) vodja centra za proučevanje samoupravljanja in informiranje 

šifra 5590 U-5 

POGOJI: 
a) -

1 oseba 

1 oseba 

1 oseba 

1 oseba 

visoka šola metalurške smeri 
5 let delovnih izkušenj na področju raziskav 

— kandidati morajo imeti moralno-politične in etične kvalitete ter akti
ven odnos do samoupravljanja 

b) — visoka šola ekonomske, organizacijske ali tehnične usmeritve 
— 5 let delovnih izkušenj 
— kandidati morajo imeti moralno-politične in etične kvalitete ter akti

ven odnos do samoupravljanja 
c) — visoka šola metalurške, strojne, elektro ali gradbene usmeritve 

— 5 let delovnih izkušenj 
— kandidati morajo imeti moralno-politične in etične kvalitete ter akti

ven odnos do samoupravljanja 
d) — visoka šola sociološke, politološke, novinarske ali pravne usmeritve 

— 5 let delovnih izkušenj na področju samoupravljanja in informiranja 
— kandidati morajo imeti moralno-politične in etične kvalitete ter akti

ven odnos do samoupravljanja. 
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev v roku 
15 dni po objavljenem razpisu na kadrovski sektor železarne Jesenice, Cesta 
železarjev 8, pod a), b). in c) z oznako »za razpisno komisijo delovne skupnosti 
EK-TRK-NG«, pod d), z oznako »za razpisno komisijo delovne skupnosti 
KSI«. 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Remontne delavnice 

3. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
V ponedeljek, 14. septembra, je predsednik delavskega sveta TOZI) 

Remontne delavnice Franc Novak sklical 3. redno Sejo. Pri pregledu o 
izvajanju sklepov prejšnje seje so ugotovili, da dva nista izvedena, in 
sicer: ~ . . . 

— Predlog normativnih spre
memb PD, ERD in RTA ni posredo
van delovnim skupinam v obravna
vo zaradi odsotnosti obratavodij. 
Novi rok je 3Q,september. 
—Ker na delavskem svetu Železarne 

naši delegati niso dobili dodatne 
razlage k samoupravnemu sporazu
mu o ustanovitvi zdravstvene skup
nosti občine Jesenice, tudi niso 
mogli glasovati. Zadevo bodo 
ponovno obravnavali na prihodnji 
seji. 

Pristopili so k dopolnilu samo
upravnega sporazuma o temeljih 
plana skupnosti otroškega varstva 
Jesnice za' obdobje 1981 — 1985 za 
leto 1981 pod pogojem, da povečani 
prispevek za 1,18%, oziroma skupaj 
1,98 % plačujejo tudi delavci iz dru
gih občin, ki imajo otroke v vrteu na 
Jesenicah. 

Pristopili so k spremembi 13. člena 
samoupravnega sporazuma o 
merilih, pogojih, načinih in postop
kih za dosego dogovorjenega obsega 
uvoza blaga in storitev ter odliva 
deviz za obdobje 1981-1985. 

Na osnovi doseženih polletnih 
poslovnih rezultatov in ocene poslo
vanja do konca leta je delavski.svet 
potrdil povišanje vrednosti delovnih 

'nalog za 5 % od 1. avgusta dalje. Ob 
tem so sklenili, da je potrebno po
slovne rezultate mesečno zasledo
vati in analizirati in višino osebnega 
dohodka usklajevati z doseženimi 
rezultati. 

Obravnavali so odločbo sodišča 
združenega dela' v Kranju, s katero 
se nalaga TOZD plačilo odškodnine 
za 40% odgovornost TOZD pri ne

sreči delavca, ki je v delovnem raz
merju v TOZD. Delavski svet je 
menil, da so pri razsoji upoštevane 
dejanske in vse okoliščine in odločil, 
da se izplača enkratna odškodnina 
v znesku 56.000 din s 7,5 % obrestmi 
od 20. avgusta 1979 dalje in se po
ravna sorazmerni del stroškov sod
nega postopka v višini 4.451 din. 

Potrdili so plačilo enkratne od
škodnine družini smrtno ponesreče
nega delavca TOZD Saša Praprot-
nika iz naslova nepremoženjske 
škode. Sklenili so, da se otrokoma 
tega delavca izplačuje mesečna 
renta, ki se revalorizira skladno z 
rastjo pokojnin in se ugotavlja 
enkrat letno meseca junija. Izpla
čuje se toliko časa, dokler ne bosta 
sama sposobna za pridobivanje, 
oziroma preživljanje, vendar najdalj 
do dokončanega rednega šolanja. Po 

končani osnovni šoli se jima zagoto
vi štipendija, če se bosta šolala, 
oziroma študirala v skladu s samo
upravnimi in splošnimi akti temelj
ne organizacije. 

Delavski svet je potrdil uvedbo 
premakljivega delovnega časa za vse 
delavce TOZD, ki delajo v upravni 
zgradbi vodstva TOZD. Premakljiv 
delovni čas velja od 15. septembra 
dalje poizkusu o za tri mesece. Pri 
izvajanju tega se je treba dosledno 
ravnati po organizacijskem navodilu 
IS 976015. 

S 15. septembrom se za delavce 
obrata elektro remontne delavnice 
Jesenice uvaja evidentiranje pri
sotnosti na delu z registrirno uro. 
Delavski svet odloča, da se za nor
malno prisotnost smatra čas prihoda 
od 5,50 do 6,05, čas registriranega 
odhoda pa od 13,50 do 14,05. Skladno 
z navodilom IS 976015 mora biti 
med prihodom in odhodom registri-
rano najmanj osem ur. 

Delayski svet je razpisal javno 
razpravo o samoupravnem sporazu
mu o skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne dohodke 
in dela sklada skupne porabe Žele
zarne. Rok za razpravo je tri tedne. 

ZK 

TOZD Jeklovlek 

4. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
V sredo, 9. septembra, je v odsotnosti predsednika četrto redno 

sejo odbora za gospodarstvo pri DS TOZD Jeklovlek vodila Draga 
Kavčič. Pri pregledu sklepov prejšnje seje je odbor ugotovil na
slednje: 

Gradnja stanovanjske stolpnice 
v Centru II (Foto I. Kučina) 

— da je potrebno dopolniti sklep 
o fizični likvidaciji osnovnih sred
stev, ki naj bo pripravljen do konca 
leta, 

— glede na pisni odgovor FRS so 
ugotovili, da je posojilo, ki ga je 
TOZD Jeklovlek odobrila IMV 
Novd mesto razveljavljeno, ker IMV 
ni sprejel določenih pogojev, nave
denih v sporazumu, 

— ugotovili so, da so dohodkovni 
odnosi pereče vprašanje celotne 
Železarne, zato je posebna, delovna 
skupina pripravila nov predlog, ki je 
v razpravi, 

— da reševanje reklamacij ne 
poteka po navodilih, ker se ustavlja 
na relaciji OTK-FRS in tehnolog 
TOZD, -

— na osnovi sklepa prejšnje seje o 
nabavi novega stroja za razrez kolo
barjev so ugotovili, da je pogodba za 
nabavo sklenjena, 

— glede ocene strokovne komi
sije za koriščenje sredstev IV in AZ 
za leto 1981 je odbor ugotovil, da ni 
zadovoljiva, ker ne obravnava neka
terih pomembnih naložb, kot je 
ogrevanje hale, 

— na začetku srednjeročnega ob
dobja 1981 — 1985 so ugotovili neka
tera odstopanja od naložb, ki so 
najbolj pomembne in racionalne za 
obnavljanje kapacitet, 

— ugotovili so, da še ni stekla 
realizacija plana koristenja sredstev 
za IV in AZ za leto 1981, ki je v 
razkoraku s časom, realizacija pro-

4. SEJA ODBORA ZA DELOVNA RAZMERJA 
V torek, 8. septembra, je predsednik odbora za delovna razmerja 

pri DS TOZD Jeklovlek Tone Noč sklical četrto redno sejo. Pri pregle
du sklepov prejšnje seje je odbor ugotovil, da so realizirani, razen 
nekaterih, ki so še v postopku. Poleg tega so ugotovili, da še niso 
dobili pisnega odgovora na vprašanje iz prejšnje seje v zvezi z nadur
nim delom, zaradi česar delavci izgubijo otroški dodatek. 

Odbor je naročil kadroviku, da njihovemu delavcu le do konca leta je 
delavcu, ki se je prijavil na prvi raz
pis, uredi prestop v zakonskem roku. 

V nadaljevanju seje je odbor 
obravnaval kadrovska vprašanja in 
sicer: ~">j 

— razporeditev novosprejetih 
delavcev, 

— sprejem delavke, ki je bila na 
počitniškem delu in je zaprosila za 
redni sprejem, 

•t- disciplinski odpust, 
— prošnjo za premestitev, ki pa 

so jo zavrnili, dokler delavec ne 
opravi ustreznega strokovnega te
čaja, 

— prošnjo za ponovni sprejem 
delavca so zavrnili, ker je bil disci
plinsko odpuščen, lahko pa ga sprej
mejo v drugo TOZD Železarne. 

V nadaljevanju seje je odbor vzel 
na znanje spremembo normativa 
delovnih nalog in opravil. 

Obravnavali in odobrili so nepla
čan dopust nekaterim sodelavcem in 
prijavo za tečaj žerjavovodij. Pri 
obravnavi bolezenske odsotnosti so 
ugotovili, da se je nekoliko povečala 
odsotnost nad 30 dni. Glede tega so 
menili, da je potrebno boljše sodelo
vanje med TOZD in obratno ambu
lanto. 

Ob koncu je odbor obravnaval 
celotno vlogo hokejskega kljuba 
Jesenice za odsotnost z dela-igralcev 
HK Jesenice in Kranjske gore. 
Odbor je sprejel sklep, da se izje
moma, zaradi družbenih interesov 
odobri izredno plačan dopust enemu 

oz. do preklica. Ker pa je ta delavec 
disciplinsko odgovoren za neopravi
čeno odsotnost,je odbor sklenil, da 
HK Jesenice mesečno obvešča 
TOZD Jeklovlek o njegovi disciplini 
in vedenju. ' \r l 

grama pa je zaradi tega komaj 50 %, 
— pregledali so plan proizvodnje 

in odpreme za mesec avgust in ugo
tovili, da je kljub remontu in po
manjkanju vložka plan dosežen 
104,7%. 

Med drugim so obravnavali oceno 
rezultatov poslovanja in izvoza do 
konca leta 1981. Poudarili so, da je 
potrebno vložiti več naporov pri 
izpolnjevanju planirane prizvodnje, 
posebno izvoza, da bi bil devizni 
priliv večji in s tem pokrita dobava 
repromateriala iz uvoza. 

Razen tega so obravnavali spre
membe samoupravnega sporazuma 
SISEOT za leto 1981, in sicer 13. člen 
tega sporazuma, ki ga je interesna 
skupnost spremenila in dodala neka
tere nove spremembe, tako da je 
vsak člen tega sporazuma še bolj 
vezan na priliv deviz za pokrivanje 
izvoza. 

Predlog o povišanju vrednosti 
delovnih nalog za 5 % je odbor po
trdil, vendar kot akontacijo na 
oceno poslovanja do konca leta. 

Odbor je soglašal s planom proiz
vodnje za mesec september,'ki znaša 
skupno 1860 ton. 

Sklenili so, da je v skladišču roč
nega materiala potrebno opraviti 
fizično likvidacijo in pregledati sta
nje materiala, ki je na zalogi, za 
odpis. 

Ugotovili so, da sektor novograd
nje ne izpolnjuje svojih obveznosti, 
posebno pri modmizacijis TOZD, saj 
nekatera dela še nisoK fizično zaklju
čena, niti odpravljene pomanjklji
vosti. 

V zvezi s predlogom samouprav
nega sporazuma o delitvi osebnega 
dohodka in dela sklada skupne po
rabe Železarne so ugotovili, da je 
pripombe in predloge, ki jih je po
sredovala TOZD, strokovna komisi
ja zavrnila. , 

Odbor je obravnaval in odobril 
prošnji za odkup odpadnega lesa in 
sprejel sklep, da se v bodoče predloži 
prošnja predhodno, ker bo odbor na 
osnovi le-te izdal dovoljenje za 
nabiranje odpadnega lesa. 

V .L . 

TOZD Elektrode 

3. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Delavski svet TOZD Elektrode je imel 11. septembra tretjo redno 

sejo, ki jo je vodil predsednik Slavko Mavsar. Na seji so najprej pre
gledali izvrševanje sklepov zadnje seje in ugotovili, da so sklepi 
izvršeni ali pa se nanašajo na daljše obdobje. 

Obravnavah so predlog dopolnila v drugih vrstah gospodarstva in ne-

ŽELEZAR 

k samoupravnemu sporazumu o 
temeljih plana skupnosti otroškega 
varstva občine Jesenice za obdobje 
1981-1985 za leto 1981 in ugotovili, 
da so predlog dopolnila obravnavale 
vse samoupravne delovne skupine v 
TOZD in ga niso sprejele, s pri
pombo, da naj se sredstva za izva
janje programa otroškega varstva 
zagotovijo iz drugih virov v občini, 
na primer, iz drugih SIS, ki imajo 
višek denarnih sredstev. 

Soglašali so s spremembo samo
upravnega sporazuma o merilih, 
pogojih,' načinih in postopkih za 
dosego dogovorjenega obsega uvoza 
blaga in storitev ter odliva deviz za 
obdobje 1981 -1985 za leto 1981. 

Potrdili so predlog povečane vred
nosti delovnih nalog za 5 % od 1. av
gusta dalje in soglašali s pripombo 
odbora za gospodarstvo TOZD, da je 
5 % povečanje glede na porast živ-
Honiokih stroškov in povečanja OD 

gospodarstvu premajhno. 
Sprejeli so predlog, da se v pravil

nik o delovnih razmerjih TOZD 
Elektrode vnese dopolnilo, da TOZD 
lahko po potrebi zaposli delavce za 
pogodbena dela, in sicer mizarska in 
pomožna dela pri razkladanju in 
nakladanju surovin. 

Delavski svet je soglašal, da se 
zaradi poteka mandata objavi razpis 
za vodjo TOZD Elektrode. Za izved
bo razpisa so v razpisno komisijo 
imenovali Miro Graj in Ivana Lako
ta. 

Sprejeli so informacijo o proble
matiki oddelka rezalnice in možno
stih za zagotovitev zadostnih količin 
narezane EO žice. 

Ob sklepu seje so delegati menili, 
da . je nujno potrebno opraviti 
remont na. žerjavu in zamenjati 
tehtnice v rezalni« i, ki so že dotra
jane in zastarele. 

S. M. 

Notranjost nove hale TOZD Elektrode (Foto I. Kučina) 

3. SEJA ODBORA ZA DELOVNA RAZMERJA 
Odbor za delovna razmerja TOZD Elektrode je imel 3. septembra 

tretjo redno sejo, ki jo je vodila predsednica Ana Mulej. Pri pregledu 
izvrševanja sklepov so ugotovili: 

— da koriščenje rednih dopustov 
ne poteka po sprejetem planu in 
sprejetih sklepih in je pričakovati v 
mesecu decembru zaradi tega veliko 
odsotnost, 

— da SDS rezalnice še nista ob
ravnavali problematike o prehodu 
na triizmensko delo v rezalnici za
radi pomanjkanja narezane žice. 

Sprejeli so kadrovsko poročilo za 
mesec julij. V TOZD je bilo zapo
slenih 254 delavcev. Skupna odsot
nost je znašala 26,7 %. Za obdobje 
januar—julij je bilo načrtovanih 
4031 dni rednih dopustov, izkori
ščeno pa je bilo le 3602 dni. 

Sprejeli so poročilo, da je v obdob
ju junij—avgust prenehalo delovno 
razmerje v TOZD devetim delavcem, 
in sicer: pet delavcev je bilo upoko
jenih, en delavec je odšel v JLA, en 
delavec je odšel v drugo TOZD, 
dvema delavcema pa je prenehalo 
delovno razmerje z disciplinskim 
ukrepom. V istem obdobju pa so 
sklenili delovno razmerje le trije 
delavci. 

Odbor je dal soglasje za preme
stitev Vanča Simijonova v TOZD 
Livarna in Sabana Švista v TOZD 
Jeklarna. Premestitvi se lahko izve
deta, ko TOZD Elektrode dobi 
ustrezno zameno. Na prošnjo Zla-
tomira Krstida za premestitev v 

TOZD Livarna pa je bil odbor mne
nja, naj se imenovanemu ponudi 
možnost obiskovanja šole za meta
lurške delavce. 

Potrdili so razporeditve štirih 
delavcev. Od osmih delavk, ki so v 
delovnem razmerju za določen čas. 
so odločili, da pet delavk sprejmejo 
za nedoločen čas, trem delavkam pa 
se delovno razmerje za določan čas 
podaljša še za tri mesece. 

Obravnavali so več vlog in sprejeli 
naslednje sklepe: 

— Bojanu Birku niso odobrili 
dela samo v dopoldanskem času 
zaradi obiskovanja šole za poklicne 
voznike, ker izobraževanje ni v in
teresu TOZD, Jožici Sotlar niso 
odobrili študijskih ugodnosti za izo
braževanje na višji šoli za organi
zacijo dela, ker ni v interesu TOZD, 

— Zvonku Novaku so odobrili 
študijske ugodnosti za obiskovanje 
šole za metalurške delavce, 

— Stanku Sedlarju so odobrili 
sedem dni izredno plačanega do
pusta za tečaj rekreatorjev v Pore-
ču, kljub opozorilu vodja TOZD, da 
je taka odsotnost zaradi pomanj
kanja delavcev za TOZD nespre
jemljiva. 

Ob sklepu seje pa so potrdili obja
vo razpisa za štiri delavke za dela in 
naloge v rezalnici. SM 

TOZD Valjarna debele pločevine 

3. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
V četrtek, 10. septembra, je predsednik odbora za gospodarstvo pri 

DS TOZD Valjarna debele pločevine Jože Vilman sklical 3. sejo odbo
ra. Po pregledu izvrševanja sklepov zadnje seje so ugotovili, da so bili 
vsi realizirani,oziroma so v izvajanju. 

Na znanje so vzeli poročilo/iz ka
terega je bilo razvidno, koliko manj
ka do končne izdelave kataloga del 
in opravil in kdaj bodo ta dela in 
opravila ovrednotena. V zvezi s tem 
so sprejeli sklep, da mora biti to delo 
čimprej, zaključeno. 

Poročilo, iz katerega je razvidno 
število zavaljanih plošč, so vzeli na 
znanje in obenem sprejeli sklep, da 
je treba v bodoče pisno poročilo 
pripraviti trimesečno, vsebuje pa naj 
podatke, katera izmena je boljša, 
odstotek napak in število zavalja
nih plošč. 

Na znanje so vzeli poročilo o 
proizvodnji za mesec avgust in ugo
tovili, da sta bili proga in odprema 
pod planom, adjustaža pa je plan 
presegla. 

Operativni program proizvodnje 
za mesec september, ki znaša 6.700 
ton, od tega 600 ton izvoza, so spre
jeli s pripombo, da je treba napeti 
vse sile, da bo realiziran v celoti, še 
poseben poudarek pa je treba dati 
realizaciji izvoza. 

Pri obravnavi problematike pro
izvodnje v prvih osmih mesecih leta 
1981 so ugotovili, da je gospodarski 
načrt presežen v vseh oddelkih, za 
operativnim programom pa so v 
vseh oddelkih v zaostanku. Obrav
navali so tudi izredno kritično de
vizno situacijo in v zvezi s tem ugo
tovili, da. je TOZD presegla planske 
izvozne obveznosti v mesecih juliju 
in avgustu. Izvozne obveznosti v 
naslednjih mesecih do konca leta pa 
bo prav tako treba izpolniti. 

Seznanjeni so bili s poročilom 
oddelka za študij dela in časa, ki 

obravnava uvedbo -premiranja žer-
javovodja žerjava št. 5 pri rezanju 
plošč za izvoz na Sack liniji in 
soglašali z obrazložitvijo, da je zara
di obračanja plošč več dela, vendar 
se to delo kompenzira na nočni 
izmeni ter v sobotah in nedeljah, ko 
žerjavovodja poslužuje samo nor-
malizirno peč in ravnalni stroj. 

Na znanje so vzeli tudi poročilo 
oddelka za študij dela in Časa, ki 
obravnava korekture pri izračunu 
norm in ga potrdili ter zahvalo HK 
Jesenice za prejem 1.050 kg odpad
nega papirja, ki ga je TOZD Valjar
na debele pločevine namenila kot 
svoj prispevek k zbiranju dodatnih 
sredstev za nabavo zaščitne opreme 
za pionirsko moštvo HK Jesenice. 

Za prizadevno delo pri rezanju 
smederevskih slabov so nagradili 
Anko Martinjak in Mileno Džurič z 
enkratno nagrado v višini 600 din 
vsaki, za izredno zahtevno delo pri 
izdelavi modela za rezanje po šablo
ni pa so nagradili Antona Torkarja z 
enkratno nagrado v višini 700 din in 
Leona Ržka ter Janeza Peternela z 
enkratno nagrado v višini 500 din 
vsakemu. 

Vzeli so na znanje poročilo oddel
ka za varstvo pri delu o»stimulaciji 
neposrednim vodjem dela zaradi 
preprečevanja^ nezgod pri delu za 
mesec julij in avgust in obvestilo 
odbora za gospodarstvo TOZD 
Transport o višini stojnine pri raz
kladanju železniških vagonov v 
mesecih juliju in avgustu. Seznanje
ni so bili tudi z analizo plačanih 
stojnih od leta 1977 do danes za 
Javornik in s podražitvami stojnin v 
letošnjem letu. 

4. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Predsednik delavskega sveta TOZD Valjarna debele pločevine je v 

petek, 11. septembra, sklical četrto redno sejo delavskega sveta. Pri 
pregledu izvrševanja sklepov zadnje seje so ugotovili, da so bili vsi 
sklepi izvršeni.* 

Po obravnavi dopolnila k samo
upravnemu sporazumu o temeljih 
plana skupnosti otroškega varstva 
občine Jesenice za obdobje 1981 do 
1985 v letu 1981 so bili seznanjeni, 
da so dopolnilo obravnavale vse 
samoupravne delovne skupine, ki s 
povečanjem prispevne stopnje za 
otroško varstvo ne soglašajo. Na 
osnovi odločitev samoupravnih de
lovnih skupin so sprejeli sklep, da ne 
pristopajo k dopolnilu samouprav
nega sporazuma. 

Seznanjni so bili s spremembo 
samoupravnega sporazuma o meri
lih, pogojih, načinih in postopkih za 
dosego dogovorjenega obsega uvoza 
blaga in storitev ter odliva deviz za 
obdobje 1981 — 1985 in nanj niso 
imeli pripomb in ga soglasno po
trdili. Za podpisnika so pooblastili 
Jožeta Plemlja. 

Brez pripomb so sprejeli predlog o 
povišanju vrednosti delovnih nalog 
za 5 % in v zvezi s tem sprejeli 
predložena sklepa. IS 4 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 

O DELU PREDSEDSTVA OK ZSMS JESENICE 
Predsedstvo občinske konference 

ZSMS Jesenice je imelo zadnjo sejo 
v mesecu septembru, ko je obravna
valo najbolj aktualne naloge v tem 
obdobju. Na osnovi poročil koman
dantov oziroma predsednikov zbo
rov, brigadirjev so na seji spregovorili 
o uspehih in težavah naših mladin
skih delovnih brigad. Glede na uspe
he je ocena dobra, vendar pa vse le 
ni bilo tako, kot bi moralo biti. ~** 

Največja pomanjkljivost se je po
kazala pri evidentiranju mladih za 
akcije, usposobljenost za delo in 
življenje na akciji je bila premajhna. 
Nase brigade so bile letos izredno 
mlade, kar se je poznalo zlasti pri 
fizičnem delu, saj je bila poprečna 
starost nekaj več kot 17 let. 

Klub brigadirjev in center za 
mladinske delovne akcije tudi letos 
nista zadovoljivo opravila svoje na
loge. 

Člani predsedstva so kritično spre
govorili tudi o načinu organiziranja 
lokalnih delovnih akcij, katerih vse
bina in namen se morata spremeniti 
in se približati mladim, da te akcije 
ne bi bile zgolj golo fizično delo, 
ampak bi mladim morale nuditi ne
kaj več. 

Predsedstvo je za popolno analizo 
rezultatov letošnjih lokalnih delov
nih akcij in usposobljenosti brigad, 
za oceno dela kluba brigadirjev in 
centra MDA imenovalo delovno 
skupino, ki jo sestavljajo predsednik 
kluba brigadirjev, predsednik centra 
za MDA in predsedniki zborov bri
gadirjev. 

Ta analiza bo služila za boljše 
delo na področju mladinskega pro

stovoljnega dela v prihodnje in bo 
tudi prikaz samokritičnega odnosa 
mladih do lastnega dela. Analizo je 
organizacija dolžna dostaviti tudi 
vsem podpisnikom družbenega do
govora o financiranju mladinskega 
prostovoljnega dela v jeseniški ob
čini. 

V pripravah na volilno program
sko sejo OK ZSMS Jesenice sodijo 
med najbolj aktualne naloge sedaj 
obiski po OO ZSMS in evidentiranje 

kandidatov za funkcije v organih 
OK. Evidentiranje pa je potrebno 
pospešiti prav z obiski, se pravi z 
neposrednimi stiki, ki bistveno pri
spevajo k boljšemu delu OO ZSMS. 

Prav tako so bili člani predsedstva 
opozorjeni na naloge, ki čakajo 
mlado generacijo pred skupščinskimi 
volitvami prihodnje leto. 

Predsedstvo je" razpravljalo še o 
ostalih operativnih nalogah in člane 
predsedstva zadolžilo za izvedbo po
sameznih nalog. 

S R E Č A N J E MLADINE TREH DEŽEL 
V Š E N T P R I M O Ž U 

Pod geslom »za mir in razoroži
tev« je 12. in 13. septembra potekal v 
Šentprimožu na avstrijskem Ko
roškem kulturno politični miting, 
ki ga je organiziralo društvo prija
teljev časopisa KLADIVO. Mitinga 
se je udeležila tudi slovenska mla
dina iz Avstrije, Trsta, Gorice in 
iz občine Murska Sobota in Radov
ljica. Prireditev naj bi bila izraz »gi
banja« mladih v akciji za popušča
nje napetosti, proti politiki jedrske
ga izsiljevanja in oboroževanja, 
proti neofašizmu, terorizmu in na
cionalizmu, za prijateljstvo in ena
kopravno sodelovanje med narodi, 
za mir v Evropi in v svetu. 

Celotna propagandna akcija v pri
pravah na miting in med samo ma
nifestacijo, program javne tribune in 
obljubljene »okrogle mize« je obetal 
najširšo politično enotnost mladine 
treh dežela. Vendar je bilo po dveh 
dneh na videz zgolj kulturnih na
stopov številnih pevcev, govornikov 

AKTIV MLADIH KOMUNISTOV PRI OO ZSMS 
KS Ž IROVNICA 

V letu 1979 je občinska konfe
renca ZSMS Jesenice pričela z usta
navljanjem aktivov mladih komu
nistov v OO ZSMS. To ni nobena 
»posebna sekcija mladih komuni
stov«, ampak so (naj bi bili!) oblika 
dela OO ZSMS. 

V ta aktiv naj bi se vključevali vsi 
mladi člani zveze komunistov, da bi 
tako krepili idejnopolitično usposobi 
ljenost osnovnih organizacij ZSMS, 
da bi bili mladi člani zveze komu
nistov jedro delovanja OO ZSMS. 

Tako je bilo sklenjeno, da se ti 
aktivi ustanovijo tudi v krajevnih 
skupnostih, kjer je krog usposoblje
nih in za delo pripravljenih mladin
cev včasih premajhen. Tako bi se 
kadrovsko okrepile tudi mladinske 
organizacije v teh sredinah. V aktiv 
naj bi se vključevali vsi mladi člani 
ZK, ne glede na to, kje sicer delu
jejo. 

Mladih članov ZK v KS Žirovnica 
je okoli štirideset, na sestanke ak
tiva jih hodi osem (isti s sestanka na 
.sestanek), nekateri ne čutijo dolž
nosti, da bi se opravičili. Prav zato je 
aktiv mladih komunistov v petek, 
18. septembra, na svoji peti seji 
sprejel sklep, da vse OO ZK obvesti o 
delu komunistov — mladincev, ki ži
vijo v KS Žirovnica, pa se ne odzo
vejo vabilu na sestanek aktiva in 
zahteval oceno o aktivnosti članov v 
sredinah, kjer delujejo. 

Vsem, ki so bili prisotni na se
stanku aktiva, je jasno, da nihče ni
ma preveč časa na razpolago, da so 
med temi mladimi tudi matere, da 
imajo nekateri kopico funkcij itd., 
pa vendar je dolžnost komunista, da 
se za neudeležbo vsaj opraviči. Za
kaj pridejo vedno isti, pa tudi niso 
brez obveznosti!? 

O svojem delu in sklepu pa bodo 
obvestili tudi OK ZKS Jesenice. 

Poleg ocene dela aktiva so obrav
navah tudi delo oz. realizacijo akcij
skega in operativnega programa dela 
OO ZSMS KS Žirovnica. Ugotovili 
so, da je program več kot 100 % rea
liziran in da OO ZSMS nadaljuje 
tradicijo dobrega dela. 

Podrobno so se pogovorili o volil-
no-programski seji in spregovorili o 

kadrovanju. Sprejeli so sklep, da se 
do 30. septembra sestane ta pred
sedstvo in aktiv in na sestanku do
govori z mladimi, ki bi prevzeli na
loge oziroma funkcije v OO ZSMS. 

in umetniških skupin očitno, da 
udeleženci ne bodo imeli možnosti 
za poglobljeno izmenjavo mnenj in 
stališč svojih sredin o najavljeni 
tematiki. Spričo množične prisot
nosti članov Zveze komunistične 
mladine Italije (le-ti so javnosti 
predstavili le kratek recital sloven
skih revolucionarnih pesnikov) je 
bila zamujena priložnost, da bi 
miting dobil večji vsebinski pomen. 
Očitno je, da so nekatere organiza
cijske pomanjkljivosti (ali kaj dru
gega) spodnesle zastavljeno vlogo 
manifestacije, ki je ob sorazmerno 
slabi udeležbi avstrijske mladine 
zvodenela v družabno srečanje. 

Omeniti je treba pester kulturni 
programa, v katerem sta se poleg 
ostalih predstavila tudi koroški par
tizanski pevski zbor in folklorna 
skupina Tine Rožanc iz Ljubljane. 
Zal pa niti visok umetniški nivo 
obeh ansamblov (poslušalci in gle
dalci niso bili navdušeni) in bogat 
zabavni program nista izpolnila pri
čakovanj, ki so zbrala mlade, saj je 
večina želela kaj več, kot zgolj tea
ter, folkloro in ples. 

Med Radovljičani je ob koncu 
vladalo začudenje, da organizator ni 
pripravil niti razgovora o slovenskem 
narodnostnem vprašanju, ki je vse
kakor še kako aktualno, predvsem 
za mladino. Branislav Geohar 

PLESNI TEČAJ 
Komisiji za kulturo pri izvršnem odboru sindikata in koordina

cijskem svetu ZSMS Železarne organizirata plesni tečaj za mladino 
in odrasle. Tečaj se bo začel v drugi polovici meseca oktobra. 

Vsi zainteresirani naj pošljejo prijavnice na sindikat Železarne 
do 3. oktobra. 

Tečaj bo potekal deset dni po dve uri vsakokrat v prostorih 
hotela Pošta. 

Poučeval bo poklicni plesni učitelj Dušan Homan, in sicer 
klasične plese in disko plese. 

Prispevek za tečaj bo odvisen od števila prijavljenih. 

PRIJAVA ZA PLESNI TEČAJ 

Ime in priimek. 

zaposlen TOZD - DSSS. 

starost 

tel. številka. 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje... 
Tito 

Dela na odpraševalni napravi še niso končana (Foto I. Kučina) 

RADIOLOŠKO-BI0L0ŠK0-KEMIČNA 
ZAŠČITA 

2. - ORGANIZACIJA DEKONTAMINACIJE 
Vsakega delovnega človeka in občane ter vse organe in orga

nizacije moramo usposobiti za izvajanje ukrepov za dekontamina-
cijo, ki zagotavljajo preživitev ter razmere za življenje in delo. 

Težišče dekontaminacije mora biti na ravni družine, stanovanj
ske hiše, temeljne organizacije združenega dela in krajevne skupno
sti. Materialno bazo dekontaminacije tvorijo predvsem sredstva, ki 
se lahko najdejo v družini, hiši, gospodinjstvu z dopolnilom 
ustreznih snovi za dekontaminacijo. 

Pri opravljanju posledic kontaminacije širših razmerij in za 
normalizacijo razmer za življenje in delo se morajo angažirati enote 
CZ za RBK dekontaminacijo. Le-te morajo biti usposobljene za de
kontaminacijo ljudi, živali, tehničnih sredstev in opreme, obleke, 
obutve in drugih predmetov iz tekstila in usnja ter zemljišča in ob
jektov. 

Enote za RBK dekontaminacijo ustrezne veličine in zmogljivo
sti moramo imeti v krajevni skupnosti, organizaciji združenega dela, 
specializiranih ustanovah (bolnišnice inp.), naselju, občini in mestu. 

Materialno bazo teh enot tvorijo predvsem krajevna sredstva in 
zmogljivosti (javne kopalnice, pralnice perila, kemične čistilnice, ci
sterne za vodo in polivanje ulic, pripravljena vozila idr.), samo izje
moma, kjer so posebne potrebe po tem, je treba zagotovjti sredstva 
za specialne namene. 

Da bi se zagotovile ustrezne sposobnosti za RBK dekontami
nacijo in funkcioniranje le-te, morajo skupščine občine pravočasno 
opraviti organizacijske, mobilizacijske in tehnične priprave vseh 
pomembnejših objektov, ki se lahko uporabljajo pri dekontaminaciji 
organizacij združenega dela in drugih struktur, ter ukrepati, da bi se 
ljudje vseh struktur usposobili za izvajanje dekontaminacije. 

III. 
ORGANIZACIJA R B K ZAŠČITE 

RBK zaščito moramo organizirati in izvajati tako, da bo vsem 
delovnim ljudem in občanom, temeljnim organizacijam združenega 
dela, drugim samoupravnim organizacijam in skupnostim, družbe-
no-političnim in družbenim organizacijam in družbenopolitičnim 
skupnostim zagotovila efikasno upiranje agresorju in izpolnjevanje 
nalog v razmerah uporabe vojnih JKB sredstev. 

Težišče RKB zaščite mora biti na ravni posameznika, družine, 
gospodinjstva, stanovanjske hiše, naselja, krajevne skupnosti in 
organizacije združenega dela. RBK zaščito izvajati predvsem s 
predpisanimi sredstvi ža osebno zaščito in dekontaminacijo ter s 
spretno uporabo krajevnih in priročnih sredstev in objektov, od̂ gg-
no od mesta, vloge in nalog posameznih organov in organizacij pa 
bomo uporabljali tudi specialna sredstva. 

V večjih organizacijah združenega dela, krajevnih skupnostih, 
občinah in drugih družbenopolitičnih skupnostih morajo biti enote 
za RBK zaščito kot dopolnilne sposobnosti za izvajanje 
zahtevnejših ukrepov za RBK zaščito. 

1. 8 R B K ZAŠČITA POSAMEZNIKA IN DRUŽINE 
Z organizacijskimi in materialnimi rešitvami in s poukom uspo

sobiti delovne ljudi in občane ter družine za: 
— zaščito ljudi, živali in materialnih dobrin, kolikor je nujno, 

da bi se omogočilo izpolnjevanje nalog primarne dejavnosti, delo in 
življenje, dokler se ne ustvarijo pogoji za odpravljanje posledic, 

— samopomoč in prvo pomoč kontaminiranim, da bi se 
preprečile hujše posledice, in 

— hitro odpravljanje kontaminacije ljudi, živali in materialnih 
dobrin v obsegu in stopnji, ki zmanjšuje nastanek hujših posledic. 

a) Zagotoviti zaščito dihalnih organov posameznikov pred 
vsemi oblikami kontaminacije, samopomoč in vzajemno pomoč, ter 
spretno uporabo krajevnih in priročnih sredstev za zaščito in de
kontaminacijo. 

Za zagotovitev takšnih sposobnosti mora vsak občan, ne glede 
na starost, imeti zaščitno masko in sredstva za dekontaminacijo, 
določena z odlokom ZIS o minimumu osebnih in kolektivnih sred
stev za zaščito. 

Ljudje organov in organizacij, ki morajo nadaljevati delo tudi 
v razmerah kontaminacije (enote civilne zaščite, služba OJOA, 
organi za vzdrževanje reda in varnosti, dela PIT, javni promet, 
saniteta in veterinarska služba, cestno-gradbene organizacije, deli 
pomembnih delovnih organizacij itd.), morajo poleg le teh imeti še 
druga sredstva za RBK zaščito za preprečevanje kontaminacije (za
ščitni kombinezoni, škornji, rokavice, aparati za izolacijo itd.). 

b) V družini zagotoviti kolektivno zaščito družinskih članov (če 
se ne izkoriščajo javna zaklonišča), za kmetijska gospodinjstva pa 
tudi zaščito velike. živine, zaščito osnovnih materialnih dobrin, 
hrane in vode, dekontaminacijo in preobleko družinskih članov ir 
dekontaminacijo najnujnejših sredstev. 

2. RBK zaščita v stanovanju, stanovanjski hiši in 
naselju (soseski) 
RBK zaščito v stanovanjski hiši in naselju (soseski) organizirati 

in materialno preskrbeti tako, da se omogoči: 
Nadaljevanje 

TEHNIČNI FELJTON - TEHN IČN I FELJTON - TEHNIČN I FELJTON - TEHNIČN I FELJTON - TEHNIČN I FELJTON - TEHNIČ 

PREMOG V LR KITAJSKI 
Znane rezerve premoga v LR Kitajski se gibljejo okoli 

600 milijard ton, medtem ko so možne še znatna večje. Največje 
znane naloge so v severnem delu dežele, predvsem v provinci 
Shanxi in v notranji Mongoliji, poleg tega pa še v nekaterih 
drugih provincah. Največji del kitajskih zalog predstavlja bitu-
mizirani premog, vendar so tudi zaloge antracita in rjavega pre
moga zadostne. Možnosti za izkop so zelo različne. Danes 
kopljejo samo 5 % celotne količine v dnevnem kopu. Kitajski 
premog je mogoče uporabiti za skoraj vse namene in precejšen 
del zalog je sposoben tudi za izdelavo koksa. 

Danes krije premog 70 % vseh energetskih potreb LR Kitaj
ske. Tudi v bodoče se njegova vloga ne bo zmanjšala, posebno 
še, ker se pridobivanje nafte le počasi povečuje. Zato je Kitajska 
vlada tudi dala pri programu industrializacije določeno-pred
nost modernizaciji in odpiranju novih premogovnikov. In to še 
v prihodnjih letih. Pred kratkim so odkrili nove velike zaloge 
premoga v provinci Shanxi, ki jih cenijo na vsaj 910 milij. ton. 
Novi premogovniki bodo pričeli obratovati v jugozahodno-leteči 
provinci Guizhou in to z letno zmogljivostjo deset milij. ton inivi 
provinci Shantong s tri milij. ton. Vendar kaže, da predvideno 

povečanje izkopane količine v letu 1985 na 800 do 900 milij. ton 
najbrž ne bo doseženo. Leta 1979 so nakopali v kitajskih premo
govnikih 635 milij. ton premoga, kar je bilo v primerjavi z letom 
1978 za 2,8 % več. Vendar je leta 1980 količina spet padla na 620 
milij. ton. Kljub ogromnim zalogam napreduje povečanje proiz
vodnje le počasi. 

Izkop premoga je predvsem zaostal v obdobju kulturne re
volucije. Poleg tega so metode izkopa danes močno zastarele in 

• pogosto imajo težave s transportom. Mehanizacije izkopa ni 
veliko, čeprav so nekateri premogovniki napravili določen na
predek v zadnjem času tudi na tem področju. V prihodnjih letih 
je predvidena modernizacija premogovnikov, pri čemer so 
mišljene najprej geološke raziskave in izboljšanje izkopnih me
tod. Vsi novi premogovniki in tudi del že obstoječih, po številu 
543, naj bi dobili naprave za separacijo premoga in njihove 
zmogljivosti naj bi se do leta 1985 podvojile. Načrtujejo tudi 
gradnjo naprav za utekočinjanje in vplinjevanje premoga. Prvo 
napravo za vplinjevanje že gradijo v Shenyangu. 

Modernizacijo kitajskih premogovnikov bodo izvedli z ino
zemsko tehnično pomočjo in se že dogovarjajo z različnimi 
tujimi podjetji. Če bo le mogoče, bi rada kitajska stran plačala 
uvedbo moderne rudarske tehnologije z ustrezno dobav6 pre-' 
moga. 

Glavna ovira za povečanje količine izkopanega premoga pa 
ostane nezadostno razvit transportni sistem (železnice in pri
stanišča). Zato načrtujejo gradnjo novih železniških prog do 
glavnih premogovnih središč in novih morskih pristanišč. 
Zgradili bodo dve novi pristanišči, specializirani za premog, 
medtem ko bodo pet drugih modernizirali. Predvidevajo tudi 
gradnjo 600 km dolgega kanala od zaliva Bohai skozi s premo
gom bogato provinco Shanxi v notranjo Mongolijo. Pri tem bo 
glavni problem financiranje tega ogromnega projekta. 

LR Kitajska namerava povečati količino nakopanega pre
moga v prihodnjih letih vsako leto za 10%, vendar izgleda, da 
bo to komaj mogoče doseči. Načrtujejo tudi povečanje kvoza, 
vendar so leta 1980 kitajski premogovniki izvozili samo š~jst mi
lijonov ton in to v glavnem na Japonsko. Vzporedno s t«re be 
tudi na povečanje kitajske industrijske proizvodnje vp: ? i u i 
veliki meri povečanje količine nakopanega premoga. Z.. 
verjetno še minilo nekaj let, preden bo postala LR K: . . >r 
v svetovnem merilu velik izvoznik prerrtbga. 
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PREGLED SESTANKOV SDS 
Minuli teden smo iz dvanajstih temeljnih organizacij ter iz -

treh delovnih skupnosti prejeli zapisnike 111 SDS — poleg tega 
pa še zapisnik z zbora delavcev TOZD Vratni podboji. Skupine 
so obravnavale predvsem predlog dopolnila k samoupravnemu 
sporazumu o temeljih plana skupnosti otroškega varstva za ob
dobje 1981—85 v letu 1981 (naprej v tekstu označeno samo kot 
dopolnilo), ponekod pa so se seznanile tudi s povečanjem vred
nosti delovnih nalog za 5 odstotkov ter s predlogom samo
upravnega sporazuma o skupnih osnovah in merilih za delitev 
sredstev za osebne dohodke in dela sklada skupne porabe (po
nekod sb bile pripombe). Nekatere skupine, predvsem v 
delovnih skupnostih, pa so razpravljale tudi o uvedbi premaklji
vega delovnega časa. Ponekod je bilogovora tudi o proizvodnih 
rezultatih, varnosti pri delu ter seveda o ožji obratni proble
matiki. 

Od navedenega števila skupin je imelo pripombe k 
dopolnilu kar 93 SDS in zbor delavcev TOZD Vratni podboji. 
Kot že v prejšnji številki Zelezarja jih tudi tokrat poskušamo 
podati v strnjeni obliki. Nanašajo se predvsem na vprašanje 
stabilizacijskega ponašanja same SIS za otroško varstvo oziro
ma skupne ali splošne porabe nasploh, na vprašanje padanja 
osebnih dohodkov in naraščanja življenjskih stroškov, na 
vprašanje prerazdelitve sredstev SIS, obveščanja, planiranja, 
pa tudi na vprašanje odgovornega ponašanja naših delegatov 
pri odločanju v zvezi z omenjenimi zadevami. Nekatere SDS 
v zapisniku ne navajajo, zakaj nasprotujejo sprejetju dopolnila, 
ampak ga kategorično zavračajo. 

Pripombe so takele: 
Sredstva naj bi se trosila bolj racionalno. Poiščejo naj se 

notranje rezerve. SIS otroškega varstva naj izdela sanacijski 
program in znotraj sebe poišče vse možnosti. Denar naj se 
resnično trosi v varstvene namene. Občina naj denar, ki ga ima 
na razpolago, bolj smotrno uporablja v duhu vsesplošne sta
bilizacije. SIS ni napravila vsega, kar bi morala, kar se tiče 
samega programa (verjetno bi se dal zmanjšati v določenih 
stvareh). Prevladuje stališče: »Če nimamo sredstev, bomo go
spodarili s tistim, kar imamo.« 

V sedanjem trenutku vzpodbudno in v dobro naših otrok bi 
bilo, da bi iskali notranje in dolgoročne rešitve. Najbolj po
membno je doseči racionalno in dobro gospodarjenje in sklad
nejši razvoj naravnan na rast produktivnosti ter dohodka celot
nega gospodarstva v občini Jesenice. 

Od osebnega dohodka že sedaj dajejo veliko prispevkov (so 
že preobremenjeni). Se ne obvežejo, sredstva naj se dobijo iz 
drugih virov. S povečano prispevno stopnjo ne moremo iti v 
nedogled. Sorazmerno z rastjo osebnih dohodkov se veča tudi 
vsota prispevka za otroško varstvo. Nahajamo se v dobi stabili
zacije in padanja osebnega dohodka, delavci vseh teh dajatev 
ne prenesejo več. Življenjski stroški so že tako visoki. Že plaču
jejo samoprispevek za šole, odstotek republiškega davka itd. 
Treba je analizirati osebne dohodke delavcev z nižjimi prejemki 
in sedanje cene. Postavlja se vprašanje povečanja življenjskih 
stroškov, ki jih ni mogoče kriti s 5-odstotnim povečanjem 
osebnih dohodkov, vendar bo še teh 5 % izničenih s povečanimi 
dajatvami. SDS ima pripombo na postopek sprejemanja, ker 
obstaja bojazen, da se bodo takega načina sprejemanja posluže
vale tudi ostale skupnosti. Stopnja naj bo ustrezno manjša, 
predlagano povečanje je previsoko, takšno povečanje je nereal
no. Poleg tega, da so se povečale že druge dajatve (davki, 
stanarine itd.), bodo tudi druge SIS zahtevale povečane 
prispevke. Delavci pravijo, da se denar izdaja za razne priredit
ve, tekmovanja itd., ko pa denarja zmanjka, se ga vedno išče od 
delavca. 

Predlagajo tudi prerazporeditev sredstev SIS: kakšen od 
prispevkov naj se zniža tako, da otroško varstvo pridobi večjo 
prispevno stopnjo. Poiskati bi bilo treba rezerve v drugih SIS, ki 
prikazujejo ostanke dohodka. Zakaj SIS, ki imajo viške sred
stev, ne pomagajo pri finansiranju otroškega varstva. Za po
trebni manjko je treba poiskati sredstva s pomočjo ostalih SIŠ, 
kjer velikokrat ostajajo nerealizirana sredstva oziroma, ki ob 
zaključnem računu prikazujejo višek. Ali je SIS otroškega 
varstva poskušala reševati ta problem z ostalimi skupnostmi? 
Dodatna sredstva naj se pridobe s prelivanjem sredstev iz dru
gih SIS ali na drug način in ne iz osebnega dohodka. 
Manjkajoča sredstva naj bi pridobili iz prerazporeditve 
prispevnih stopenj drugih SIS (prispevkov za SIS družbenih 
dejavnosti). SIS, ki bodo imele zbrana planirana sredstva še-
pred koncem leta, naj znižajo prispevne stopnje za ustrezen 
delež in sredstva prenesejo v korist SIS otroškega varstva. 

Nekatere pripombe so dokaj konkretne. Zmanjša naj se 
režija. Usluge in solidarnost koristijo tudi otroci zdomcev, a 
zanje ne plačajo ekonomske cene, kar bi bilo pravilno, temveč 
dogovorjeno ceno. Glede komunalnega prispevka za Buje (No-
vigrad) menijo, da bi morala sodelovati tudi SIS za izobraževa
nje. Poiskati je treba možnost zagotovitve potrebnih sredstev z 
ukinitvijo VIZ, ker v času svojega obstoja ni odigral vloge, za 
katero je bil ustanovljen. 

Nekatere pripombe nakazujejo na pomanjkljivosti pri ana
lizah, obveščanju in planiranju. 

SDS prosi za tolmačenje tistih dajatev, ki so navedene v 
plačilnem listu pod točkami: 01, 05 in 10. Dopolnilo ne .da 
potrebne utemeljitve o stvarnih potrebah skupnosti otroškega 
varstva. SDS-zahteva primerno obrazložitev, če je bilo vse 
narejeno pri analizi financiranja vzgojno izobraževalnega za
voda in podobnih institucij. Ali je bilo vse narejeno pri analizi o 
sprejemanju otrok, katerih matere so doma in zato zaradi 
povprečnega dohodka na družinskega člana plačujejo minimal
ne prispevke? Ni upravičeno upoštevati razna posojila. Na
rejen bi moral biti program, iz keterega bi bilo razvidno, koliko 
sredstev je bilo porabljenih v devetih mesecih, oziroma bi bili 
dolžni izdelati ustrezne analize, iz katerih bi bilo razvidno, ko

liko sredstev je bilo porabljenih glede na plan, predvsem pa 
sproti preverjati, kakšno je finančno stanje. Ni pojasnjeno, 
zakaj so porabili v Novigradu za DPM 500.000 din. SDS je proti 
povečanju prispevne stopnje za 1,12%, dokler se ne pojasnijo 
nekatere nejasnosti, ki so navedene v glasilu Železar (povečanje 
anuitet, osebnih dohodkov delavcev v otroškem varstvu in 
regresa prehrane). Treba je izdelati analizo dajatev. Zakaj je 
dan predlog za povečanje, prispevne stopnje z veljavnostjo za 
nazaj, kar z zakonom ni dovoljeno? Zakaj so prispevne stopnje 
med občinami tako različne (Radovljica ima nižjo, Jesenice 
višjo) ̂ Doslej še ni odgovora na delegatsko vprašanje glede ko
riščenja sredstev posameznih SIS. Kaj se zgodi, če ne bodo 
zbrana ta sredstva za otroško varstvo? Ob koncu leta naj se 
poda analiza porabe stroškov. 

Glede plana: Zakaj namerno presegajo planirana sredstva? 
Med letom naj se planirana sredstva ne presegajo! Stodvajset 
odstotno povišanje prispevne stopnje in četudi samo za tri 
mesece ni v skladu s sprejetimi resolucijami, posebno ne v 
letošnjem letu, ko je zaznati občuten padec realnega standarda. 
Sredstva za gradnjo kanalizacije v Novigradu bi morala biti 
načrtovana v temeljih plana, ker je to velika investicija in ker 
se je gotovo že predvidevala. SIS otroškega varstva bi morala 
planirati potrebe (anuitete, letovanje otrok). Pri znani rasti do
hodka v občini Jesenice, ki je višja od načrtovane, SIS otroš
kega varstva ni upravičena do povišanja prispevne stopnje. 

So pa tudi takale stališča: Urediti je treba zasebno stano
vanjsko gradnjo v drugih republikah, ki ni urejena, čeprav vsi 
zaposleni v ZJ vlagamo v ta sklad. SDS primerja ta odnos s 
špekulativnimi neplačevanji stanarin v komfortnih stano
vanjih. SDS daje predlog v razpravo delavskemu svetu. 

No, nekatere pripombe se nanašajo tudi neposredno na raz
mere in cene v otroških vrtcih: Vrtci so predragi in sledi, da 
imajo nekateri otroke doma. Zakaj povečanje stopnje kljub 
povečanim oskrbninam v vrtcih? Deset stanujočih v jeseniški 
občini je proti povišani stopnji: pravijo, da se jim je otroško 
varstvo že podražilo za 32 odstotkov. Denar naj se koristi pre
udarno, saj so cene v otroških ustanovah zelo visoke. Po mož
nosti naj se uskladijo pogoji W Z Blejska Dobrava (imajo zelo 
slabe pogoje za delo otroškega varstva). Oskrba otrok in plačilo 
še nista odvisni od dejanskega zaslužka staršev, hrana ni na za
dostni višini, otroci prihajajo lačni domov. Odnos varušk je 
^površen: otroci na sprehodu niso dovolj pod kontrolo, domov 
.uidejo čez železniške tire. 

Naj ta pregled pripomb na predlog dopolnila — mimogrede: 
dopolnila od 267 SDS še ni obravnavalo do 22. septembra 78 
SDS (podatek po naši evidenci, ki jo vodimo na osnovi prejetih 
zapisnikov) — zaključimo s stališči, ki se sklicujejo na odgovor
nost naših delegatov: Sredstva je treba čimbolj smotrno upora
biti, zato*so odgovorni delegati iz naših vrst. Naši delegati si 
morajo resnično prizadevati za smotrno porabo sredstev. 

Sedaj pa k običajnemu pregledu sestankov SDS, v katerem 
razprav o dopolnilu ne bomo več posebej omenjali. 

Iz TOZD PLAVŽ smo prejeli zapisnike SDS aglomeracija 
1 in 2. Obe SDS sta obravnavali tudi povečanje vrednosti de
lovnih nalog za 5 % in menita, da bi le-to bilo lahko večje. 
Govora je bilo tudi o izletu v Goriška Brda. 

Iz TOZD JEKLARNA smo prejeli zapisnike SDS vodstvo 
TOZD, kamnolom TREBEŽ, PTO, ponvično gospodarstvo 
1, 2 in 3, SM peči 1, 2 in 3, livna jama 1, 2 in 4, staro železo 
4, priprava Fe-legur ter elektropeči 2. Obravnavale so pred
vsem predlog dopolnila. SDS kamnolom Trebež je razpravljala 
tudi o potrebi po ustvarjanju.zimske zaloge dolomitskega peska. 
SDS PTO omenja, da potrebujejo za uspešno delo njihovega 
oddelka'več razumevanja pri nabavi rezervnih delov za stroje in 
separacijo. Separacija je namreč zaradi nenehnega obratovanja 
v vedno slabšem stanju. Ker delavci iz njihovega oddelka od
hajajo, bi bilo več potrebno narediti tudi na področju nagraje
vanja, česar pa zaenkrat ni opaziti. Na sestanku SDS ponvične-
ga gospodarstva so imeli žlebarji pripombo na izrabljene cevi 
gorflcev, v zvezi s premijskim nagrajevanjem pa je bilo pou
darjeno, da bi bilo treba o tem delavce bolj sproti obveščati. 
Zidarji na kontilivu pa so zase zahtevali iste kriterije, kot 
veljajo za zidarje na ponvicah, kajti »delo enih in drugih je 
povezano«. Na sestanku SDS SM peči ter livne jame 1 in 2 je 
bila med drugim izrečena pripomba, da naj bi se v primeru, če se 
dela do konca dnine, pisalo ure za manjkajoče, sicer pa naj bi 
delali tako, kot drugje v Železarni (»čakajoč pri vratarju«). 
Delavci so se ob ugotovitvi, da je denarja za izlet občutno pre
malo, vpraševali tudi to, kako da si nekatere TOZD lahko pri
voščijo tudi po dva izleta. Na obe pripombi žele dobiti odgovor. 
SDS elektropeči 2 opozarja, da bi morala biti v livni jami na
meščena vrata, kajti zima je pred durmi. 

Iz TOZD HLADNA VALJARNA JESENICE smo 
prejeli zapisnike SDS vodstvo TOZD, hladna valjama 1, 2 in 
3, adjustaža hladne valjarae, skladišče vložnega materi
ala, ža r i l niča 1, 2 in 3, lužilnica ter karisti in odprema. SDS 
so se seznanile z odgovori na vprašanja, ki so jih postavile na 
zadnjih sestankih, s proizvodnjo v avgustu, povišanjem vred
nosti delovnih nalog, predlogom dopolnila in z uresničevanjem 
stabilizacijskega programa v avgustu. SDS vodstvo TOZD v 
zvezi s proizvodnjo, kot tudi z uresničevanjem stabilizacijskega 
programa v avgustu, ugotavlja, da so bili pokazatelji zelo 
ugodni. Zaslužni za to so tako posamezni delavci kot delovodje, 
ki so z nadurnim delom reševali proizvodnjo. SDS hladna 
valjama 2 in adjustaža hladne valjarne v zapisniku omenjata, 
da so pri izdelavi jekel nekoliko zaostali za planom zaradi 
okvare na valjčnem stroju V. Miiller. SDS hladna valjama 3 
opozarja, da naj se še pred zimo namestijo zavese pri vhodu v 
obrat, prav tako pa naj se tudi na Siemagu montirajo zavese, ki 
so že eno leto obljubljene. Rezalci vprašujejo, kdaj bodo imeli 
(»če jih sploh bodo«) plohe, ki naj bi jih dali med trakove. Pra
vijo, da se »tako rezati ne da več«. SDS skladišče vložka se 
pritožuje nad sanitarijami. Pravi, da je kopalnica zelo »borna«, 
stranišča pa da sploh ni. Tudi veliko garderobnih omaric se ne 
da zaklepati. SDS žarilnica 2 pravi, da je treba popraviti 
saržirne puše na zvonastih pečeh. Posamezne skupine so imele 
pripombe tudi v zvezi s povišanjem vrednosti delovnih nalog ter 

v zvezi z odgovori, ki so jih dobile na vprašanja in pripombe 
glede prehrane. 

Iz TOZD ŽIČARNA smo prejeli zapisnike SDS vodstvo 
TOZD, žicama 1-1,1-3, II-l, II-2 in II-3, patentimica 1, 2 in 
3, pocinkovalnica, votličarna in adjustaža. Na sestankih je 
bilo govora o predlogu dopolnila, povečanju vrednosti delovnih 
nalog ter o proizvodnji v avgustu. SDS vodstvo TOZD omenja, 
da je analizirala vzroke za nedosežene planske obveze pri izvozu 
in v zvezi s slabšim asortimanom. Vzroke vidi v pomanjkanju 
žičarjev pri proizvodnji VAC žice na strojih Herborn in v po
manjkanju valjane patentirane žice. SDS žicama 1-1 med 
dmgim vprašuje, kako se uresničuje načrt rekonstrukcije ogre
vanja za žičamo. Predlagala je tudi, da naj bi ključavničarji 
dobili svojo kopalnico in umivalnico ter da naj bi ukrepi ozi
roma zahteve na področju discipline veljale za vse zaposlene v 
Železarni. SDS žicama 1-3 se pritožuje zaradi slabega navitja 
kolobarjev žice, ki jo dobijo iz TVZ Bela. Izrazito slabo je 
navitje zlasti pri mehkejših jeklih, občasno pa tudi pri žici VAC 
60. V zapisniku s sestanka SDS žičarna II-l se omenja, da 
delavci na Herbom-Nichof linijah trdijo, da bi čimprej morali 
postaviti normativ za te stroje in ovrednotiti njihove delovne 
naloge, vzdrževalci pa bi morali nameniti več pozornosti 
vzdrževanju in pripravi rezervnih delov za te stroje, ker je veli
ko nepotrebnih zastojev. Zmanjka, na primer, plastičnih kolu
tov, ki se hitro obrabijo. Da bi povečali izvoz VAC žice, je 
treba nameniti več pozornosti tehnološkim potem. Podobna je 
pripomba SDS žicama II-2, ki dodaja, da je kvaliteta žarjene 
VAC žice slaba. Zaradi slabe površine Žice je veliko pretrgov in 
menjav »pace«. Tudi SDS žicama II-3 omenja, da je ob to
likšnih zahtevkih po VAC žici vzdrževanje in stanje z rezervni
mi deli nezadovoljivo. SDS patentimica 1 je imela več pripomb 
k povišanju osebnih dohodkov samo za pet odstotkov. Pod 
razno pa zahteva kljub temu, da vedo, da je več notranjih 
težav, da se takoj poskrbi za kalorifer v kopalnici. SDS pa
tentimica 2 se pritožuje zaradi kopalnice, varilnih aparatov ter 
nad nekaterimi sodelavci, ki vse prevečkrat izostajajo z dela. 
Na sestanku SDS patentimica 3 je bil v zvezi z interno proble
matiko poudarek predvsem na malomarnem opravljanju delov
nih nalog, na odnosu do delovnih naprav, prisotnosti na delu ter 
predčasnem odhajanju z dela. Člani SDS pocinkovalnica so 
zahtevah (delavci na progi II), da se dosedanji odstotek za pre
vijanje žice iz pletilnice spremeni v ure za manjkajoče (za vsa
kega po eno uro na dnino). Pravijo, da bi bilo s tem odpravljeno 
negodovanje in slabo vzdušje. Razen tega žele, da bi poleg mila 
prejeli tudi »pasto za umivanje rok«. SDS votličarna meni (v 
zvezi s proizvodnjo v avgustu), da je tudi to, ker se niso držah 
vnaprej planiranih dopustov, delno vplivalo na slabši pro
izvodni rezultat. 

Iz TOZD PROFILARNA smo prejeli zapisnike SDS 
vodstvo TOZD, profilarna 1 in 2 ter predelava profilarne 
Razen dopolnila so SDS razpravljale še o povečanju vrednosti 
delovnih nalog ter o interni problematiki. Vse SDS menijo, da 
je povečanje vrednosti delovnih nalog premajhno in da je treba 
poiskati možnost za ponovno povečanje. SDS vodstvo TOZD 
pod razno omenja, da je treba pretehtati možnost premestitve 
enega izmed žerjavovodij na drug žerjav, da je sodelovanje 
žerjavovodij na dopoldanski dnini premajhno ter da je na Rossi 
1 treba izpopolniti posado. 

V zapisniku z zbora delavcev TOZD VRATNI PODBOJI 
je navedeno več vzrokov, zakaj zavračajo predlog povišanja pri
spevne stopnje za otroško varstvo. Omenjeno je tudi, da bi bilo 
treba pri povišanju vrednosti delovnih nalog v prihodnje upo
števati nagel padec realnega standarda prav pri delavcih z 
najnižjimi osebnimi dohodki. SDS so ponovno postavile tudi 
vprašanje, »zakaj se enkrat dokončno ne uredi glede prodaje 
njihovih proizvodov?«. Pravijo, da takšno delo, kot je v zad
njem času, ko vedno bolj primanjkuje naročil, ni več vzdržno. 
Izplen je nižji, pada pa tudi — brez vpliva delavcev — produk
tivnost. Slabi rezultati se seveda odražajo tudi na nižjih 
osebnih dohodkih. Takole zaključujejo: »Poznamo disciplinske 
ukrepe za fizične delavce zaradi nedelavnosti ali prekrškov, v 
zelo redkih primerih pa za delavce, ki opravljajo naloge, ki so 
višje vrednotene. Zato zahtevamo od družbenopolitičnih 
organizacij DO in poslovodnega odbora, da ugotovijo krivce za 
že sedemletno životarjenje naše temeljne organizacije in jih po
kličejo na odgovornost.« 

Iz TOZD JEKLOVLEK smo prejeli zapisnike SDS 
vodstvo TOZD, adjustaža 1, hladna predelava 3 terbrusil-
nica 2. Vse so obravnavale predlog dopolnila. SDS vodstvo 
TOZD je obravnavala tudi sporazum o delitvi sredstev za 
osebne dohodke, ki ga bomo sprejemali na referendumu. V zvezi 
z njim SDS ugotavlja, da je delovna "skupina, ki je oblikovala 
tekst, večino pripomb zavrnila oziroma dala nanje negativne 
odgovore. SDS meni, da »javna razprava ni bila smiselna, ko 
delovna skupina že vnaprej enostransko zagovarja in vsiljuje 
osnutek samoupravnega sporazuma« ter »da sporazum ni 
bistveno dopolnjen glede na prejšnjega, da bi lahko dosegli 
vzpodbudnejše nagrajevanje po delu in rezultatih dela«. Na
dalje pravi, da »zaradi tega zbor delavcev ni zadovoljen z 
odgovori in vztraja pri dopolnitvah in na pripombah, ki so 
pomembne za delavce materialne proizvodnje, katerih učinko
vitost se odraža neposredno z objektivnimi merili, v količini 
izdelkov in storitev«. Zaključuje, da »zbor delavcev SDS meni, 
da je sprejetje slabo pripravljenega samoupravnega sporazuma 
o delitvi osebnih dohodkov na referendumu zelo tvegano vpra
šanje in da kaže, da so temeljne pravice in odgovornosti 
delavcev, ki izhajajo iz zakona o združenem delu, še omejene in 
vklenjene v birokratsko-etatistične odnose«. 

Povzetek preostalih zapisnikov, ki smo jih minuli teden 
prejeli še iz TOZD REMONTNE DELAVNICE, VZDRŽE
VANJE, ENERGETIKA, TRANSPORT ter DRUŽBENA 
PREHRANA in iz VSEH TREH DELOVNIH SKUPNOSTI 
pa bomo objavili v prihodnji številki Zelezarja. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje — 

. Božidar Lakota 
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VOYAGER 2 JE DOSEGEL 
SATURN 

V oddaljenosti 101.000 km je 26. avgusta letos ob 4.24 
zjutraj letela ameriška vesoljska sonda Voyager 2 s hitrostjo 
86.000 km na uro mimo. planeta Saturn in je nato predrla 
njegov zelo tenek obroč E. Srečanje sonde s planetom je 
potekalo z osupljivo natančnostjo. 

Sonda, ki je pričela svojo vesoljsko misijo avgusta leta 1977,. 
je na svoji dolgi poti od Saturna prispela v največjo bližino tega 
planeta 3,1 sekunde prej,kot je predvideval izračun, medtem ko 
je prostorsko zgrešila samo za 48 km. Med približevanjem je 
posnela zelo razločne slike Satumovih mesecev Japetus in 
Hyperion, medtem ko je 25. avgusta raziskala še ostale že 
znan« mesece; Titan, Diona, Mimas, Enceladus, Tetis in Rea in 
še sedem novih, ki jih je novembra leta 1980 odkrila sonda 
Voyager 1. Kasneje, 14. septembra, je opravila še dodatne 
posnetke meseca Rea in to z oddaljenosti dva milijona km. 
Polet Voyagerja 2 je pripeljal sondo 14.000 km bližje sloju 
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oblakov, kot je opravila svojo pot leta 1980 sonda Voyager 1. 
Zato je bilo mogoče natančneje posneti velike vrtinčaste si
steme viharjev, ki vladajo v atmosferi Saturna. 

Smer poleta sonde je omogočila posebno dobro opazovanje 
Satumovih mesecev Tetis, Enceladus, Hyperion, Japetus in 
Phoebe. Pri poletu mimo tega planeta je posnela sonda velik del 
od skupno 18.500 slik, ki so predvidene za celotno in tudi 
naknadno opazovanje. Skupno bo omogočila 70.000 posnetkov. 
Radio signali Voyagerja 2 so potrebovali za razdaljo 
Saturn —Zemlja okoli 86 minut in sprejemal jih je teleskop v 
bližini avstralskega mesta Canberra. 

Strokovna obdelava slik in znanstvenih podatkov, ki jih 
pošilja devet različnih merilnih inštrumentov, bo trajala še leta. 
Do zdaj so objavili samo posamezne, vendar posebno zanimive 
podatke. 

Tako so Saturnovi obroči sestavljeni še bolj kompleksno, 
kot so sklepali na osnovi opazovanj, ki jih je opravila sonda 
Voyager 1. »Klasični« obroči, ki jih je opazil že Galileo Galilei, 

sestojijo iz tisočev posameznih obročev. Barvni posnetki so 
pokazali obroče, ki jih je polno obsijalno sonce. Kaže, da so 
notranji obroči temno vijolični, medtem ko kažejo zunanji 
razne rumenkaste odtenke. Ta kozmični obroč je sestavljen iz 
kdsöv kamenja in ledu v velikosti od prašnih delcev do velikosti 

. enega, meira., Ni'bila potrjena^ teorija,' da" ^o."bili jnmi .obroča v 

stabilizirani z majhnimi meseci. Doslej niso odkrili v sistemu 
obročev nobenega novega meseca. 

Na Saturnovem mesecu Tetis so odkrili 16 km globok kra
ter s premerom preko 400 km. Ta mesec ima še eno posebnost,in 
sicer globoko sotesko, ki zavzema velik del ene izmed obeh 
hemisfer. Mesec Hyperion je tako kot vsa telesa sončnega si
stema posejan z udarnimi kraterji. Njegova nenavadna oblika, 
ki je razvidna iz slike( kaže na to, da je to ostanek močnega 
trčenja, med katerim je nekoč razpadel mesec večje velikosti. 
Hyperion se sestoji v glavnem iz ledu. Na zanimiva odkritja 
računajo tudi pri obdelavi posnetkov meseca Japetus, ki je na 
eni strani zelo temen, medtem ko se druga stran sveti kot led. 

Po poletu mimo Saturna se je usmerila sonda Voyager 2 
proti planetu Uran, ki bi ga.naj dosegla januarja leta 1986. Če 
bo delovala tudi po srečanju z Uranom, bi naj septembra lete 
1989 raziskala površino planeta Neptun. 



ANALIZA STROŠKOV PROIZVODNJE V AVGUSTU 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Zičarna (za 0,2 milijona dinarjev). 
Zvišani so bili stroški vložka, razlog 
za to povečanje pa je bil v večji 
porabi domače žice. Dosegli pa so 
boljši izplen od načrtovanega, nižji 
so bili tudi predelavni stroški. 

Načrtovani stroški so bili prese
ženi tudi v temeljni organizaciji 
Žebljarna (za 0,3 milijona dinarjev) 
in to pri.vložku zaradi večje porabe 
domaČega vložka in slabšega izple-
na. Pri predelavi so bili dejanski 
stroški pod načrtovanimi. 

V temeljni organizaciji Plavž so 
načrtovane stroške presegli za 0,5 
milijona dinarjev. Do prekoračitve 
je prišlo zaradi povečanih stroškov 
na plavžu, kjer so bili stroški 
remonta večji od načrtovanih za 6 
milijonov dinarejv, večja je bila tudi 
poraba koksa (za 2,6 milijona dinar
jev). Sicer pa je bila proizvodnja 
večja od načrtovane. V aglomeraciji 
so z dobrimi proizvodnimi rezultati 
stroške znižali za 7,3 milijonov di
narjev. 

Nižje stroške, kot je bilo s planom 
predvideno, so imeli v temeljni orga
nizaciji Livarna (za 1,2 milijona 
dinarjev).-Znižanje je rezultat bolj
šega izplena v obeh obratih, večje in 
kvalitetnejše proizvodnje v kovino-
livarni ter večje porabe odpadnih 
barvnih kovin. 

V temeljni organizaciji Valjarna 
bluming stekel so bili stroški nižji od 
načrtovanih za 55,9 milijona dinar
jev. Na račun nižje cene nabavlje
nega vložka je bilo 30,9 milijonov 
dinarjev znižanja, na račun temelj
ne organizacije Jeklarna pa so se 
razbremenili za 6,6 milijonov dinar
jev. S prodajo pločevine III./a kvali
tete so stroške vložka znižali za 2,8 
milijona dinarjev. Rezultat glede 
stroškov je poslabšal nižje dosežen 
izplen na blumingu (za 1,7%), 
večji stroški zaradi dvakratnega 
valjanja (večja poraba domačih 
slabov) in nižje doseženi dobro-
pisi. Dosti nižji od načrtovanih so 
bili stroški predelave in to pri porabi 
materiala na delovni nalog, orodja, 
materiala za popravilo in vzdrževa
nje, energije in storitev. Boljša je 
bila tudi struktura proizvodnje (več 
stekla). 

Za 7,3 milijona dinarjev so bili 
stroški nižji v temeljni organizaciji 
Valjarna žice in profilov. Zaradi 
nižje cene gredic iz kontiliva je bilo 
za skoraj 4 milijona dinarjev manj 
stroškov. Pri vložku so stroške zni
žali z bolje doseženim izplenom (za 
0,5 %), z dobro proizvodnjo in varče
vanjem pri porabi orodja, energije 
ter materiala za popravila in vzdr
ževanje pa so znižali tudi predelavne 
stroške. 

V temeljni organizaciji Valjarna 
debele pločevine so bili dejanski 
stroški nižji od predvidenih za 12,4 
milijona dinarjev. Pretežni del zni
žanja je rezultat nižje cene nabav
ljenih slabov. Doseženi izplen se je 
gibal v okviru planiranega, nižji od 
načrtovanih pa so bih predelavni 
stroški, kjer so porabili manj po
možnega materiala, specifičnega 
orodja, materiala na delovni nalog, 
nižji so bili tudi stroški storitev. 
Proizvodnja, dosežena v tem mese
cu, je bila višja od načrtovane. 

Temeljna organizacija Hladna 
valjarna Bela je imela v avgustu za 
60,9 milijonov dinarjev nižje stroške. 
Zaradi nižje cene nabavljenega vlož
ka je bilo za 30 milijonov dinarjev 
manj stroškov, zaradi spremenjene 
strukture vložka pa za 10,7 milijo
nov dinarjev (manjša poraba toplo 
valjanih trakov iz TOZD Valjarna 
bluming stekel). Na račun boljšega 
izplena so bili stroški nižji za 13,6 
milijonov dinarjev. Predelavni stro
ški so bili, razen pri osebnem dohod
ku, pomožnem materialu in fiksnih 
stroških, nižji pri vsej porabi. 

V temeljni organizaciji Hladna 
valjarna Jesenice so bili dejansko 
nastali stroški nižji od načrtovanih 
za 15,4 milijona dinarjev. Od tega je 
bilo 12,8 milijonov dinarjev znižanja 
na račun nižjih cen nabavljenih 
TVT, 0,07 milijona dinarjev kot 
rezultat boljšega izplena, za 2,5 
milijona dinarjev pa so bih stroški 
nižji pri predelavi in to pri vsej pora
bi razen osebnega dohodka, pomož
nega materiala in vzdrževanja. 

v temeljni organizaciji ProfUarna 
je znižanje znašalo 1,5 milijona 
dinarjev. Pri tem so bili zaradi 
slabšega izplena stroški vložka pre
seženi, nižji od planiranih pa so bili 
predelavni stroški (za 2,1 milijona 
dinarjev). 

Temeljna organizacija Vratni 
podboji je imela za 1,2 milijona 
dinarjev stroške pod načrtovanimi, 
pri tem so bili pri vložku nižji za 0,03 
milijona dinarjev (na račun boljšega 
izplena), bri predelavi pa za 1,3 
milijona dinarjev. 

V temeljni organizaciji Jeklovlek 
so bih stroški nižji od načrtovanih 
za 0,25 milijona dinarjev. Pri tem so 
stroške vložka znižali za 1,5 milijona 
dinarjev, prekoračeni pa so bili 
stroški predelave (za 0.98 milijona 
dinarjev), nekoliko zvišanja pa je 
nastalo zaradi višje cene nabavlje
nega vložka (za 0,3 milijona dinar

jev). Nižji stroški vložka so bili 
rezultat boljšega izplena (za 1,9%) 
in pa spremenjene strukture vložka. 

Temeljna organizacija Elektrode 
je imela za 0,7 milijona dinarejv 
nižje stroške od predvidenih. Veliko 
znižanje (za 1,8 milijona dinarjev) je 
bilo na račun nižje cene Emone, 
nižji so bili tudi predelavni stroški 
(za 0,6 milijona dinarjev), pri vložku 
pa so bili zaradi slabšega izplena 
stroški prekoračeni za 1,6 milijona 
dinarjev. 

Od storitvenih temeljnih organi
zacij so imele nižje stroške, kot je 
bilo načrtovano, TOZD Strojne 
delavnice, Energetika in Transport, 
v TOZD Remontne delavnice in 
Vzdrževanje pa so stroške preko
račili. 

V temeljni organizaciji Strojne 
delavnice so imeli za 0,02 milijona 
dinarjev nižje stroške. Znižanje so 
dosegli pri porabi energije, pomož
nega materiala, orodja, goriv in 
storitev. Plan izdelavnih ur ni bil 
dosežen, odstopanje je znašalo 12%. 

Temeljna organizacija Energetika 
je imela nižje stroške od načrto
vanih za 4,4 milijonov dinarjev. 

Manjša je bila poraba mazuta pri 
proizvodnji pare in tople vode, nekaj 
znižanja pa je tudi zaradi nenabav-
ljenih količin kisika in dušika, kakor 
tudi večje proizvodnje od planirane. 

V temeljni organizaciji Transport 
je znižanje stroškov znašalo 0,4 
milijona dinarjev. Z Hižjimi stroški 
so delali v cestnem prometu in pri 
vzdrževanju, v železniškem prometu 
pa so stroške prekoračili. 

Prekoračitev stroškov v_ temeljni 
organizaciji Remontne delavnice je 
znašala 0,9 milijona dinarjev, čemur 
so razlog neizvršene izdelavne ure in 
povečanje osebnih dohodkov. 

V temeljni organizaciji Vzdrževa
nje je zvišanje stroškov znašalo 1,4 
milijona dinarjev. Glavni vzrok za 
to je povečana plačana odsotnost 
(zaradi koriščenja letnih dopustov 
in zaradi prekoračitve planiranih 
nadur). 

Stroški delovnih skupnosti skup
nih služb so se v glavnem gibali v 
okviru načrtovanih, le v delovni 
skupnosti za komercialne in finanč
ne zadeve je prišlo v avgustu do 
prekoračitev zaradi razlike v ceni 
nabavljenega materiala. 

ŽIAR NAD HRONOM DELAVCEM 
ŽELEZARNE 

Valjarne na Beli (Foto I. Kučina) 

ZVIŠANJE - ZNIŽANJE STROŠKOV V AVGUSTU 

Preživeli smo deset čudovitih dni in navezali novo prijateljstvo z 
delavci železarne Jesenice. Prisrčna vam hvala za prelepe in neponov
ljive dni, ki smo jih preživeli pri vas, za odlično skrb in pozornost, s 
katero smo se srečevali na vsakem koraku v vašem počitniškem 
središču v Biogradu na mora. Prisrčno se zahvaljujemo slehernemu 
delavcu jeseniške železarne in celotnemu personalu v domu. Želeli bi, 
da bi tudi v bodoče naši tovarni tako dobro sodelovali. Hvala 

(Sledi podpis vseh 48 gostov — 
letoviščarjev iz CSSR.) 

Bih so gostje Železarne na oddihu 
v Biogradu na moru. Doma so iz 
ŽIAR nad Hronom, ki leži 265 m nad 
morjem in ima 16.000 prebivalcev. 
Največ je zaposlenih v enem največ
jih kombinatov ČSSR za pridobi
vanje in predelavo aluminija. Uk
varjajo pa se tudi s turizmom, saj so 
že leta 1973 začeli z izgradnjo no
vega, modernega in sodobnega rek
reacijskega centra, ki obsega vso 
ozemeljsko področje okoliša Banske 
Bvstrice. 

Njihove iskrene besede in misli so 
napisane v knjigi pohval počitni
škega doma v Biogradu na moru, v 
kateri bi morale biti napisane tudi 
mnoge pohvalne besede naših delav
cev, saj jim delavci tega doma nu
dijo prav vse, kar morejo in imajo. 
Ob petih zjutraj je pričetek njiho
vega dela in se konča, skoraj vsak 
dan, pozno v noč. 

Gostom iz CSSR, iz Slovaške, je 
dobrodošlico izrekel upravnik doma 
Franci Pire v prepričanju, da se 
bodo počutili med delavci Železarne 
in njimi kar najbolje. Dva izleta na 
Komatski arhipelag, najčudovitejšo 
otočno skupino Jadrana in Sredo
zemlja, ki ima na območju 320 kv. 
kilometrov vse nenavadno: oblike, 
barve skalovja — res zlate stene, 
pod katerimi smo pluli, pa slano in 
zelo toplo jezero, ki leži okrog 30 m 
nad morjem. Na poti po Komatih 
smo videli otoke, na katerih so 
arheologi našli ostanke ilirskih biva
lišč in bivališča iz rimskega sred
njeveškega obdobja. Vse te arheolo
ške izkopanine se nahajajo v Etno
grafskem muzeju v Biogradu na 
moru, kjer kustosinja Borka Bozulic 
bogati arheološke izkopanine, med 
katerimi so tudi še izredno dobro 
ohranjena tovorna ladja iz XVII. 
stoletja in zgodovinski dokumenti 
in eksponati tega lepega in vedno 
revolucionarnega mesta. Biograd na 
moru je bil dvakrat okupiran od 
Italijanov. Prvič leta 1918, ko se 
Italijani kljub Rappalski pogodbi 
niso hoteli umakniti iz mesta in 
okolice. Umaknili so se šele leta 1923 
na osnovi nove mednarodne, tako 
imenovane Santa Margareta pogod
be. Mesto ima med svojimi prebi
valci udeležence ruske oktobrske 
revolucije, pa uporne mornarje iz 
Boke Kotorske, zato ni čudno, da so 
ideje Lenina pronicale med delavce 
in meščane in so leta 1934 ustanovili 
komunistično partijo in leto pozneje 
SKOJ. Leta 1939 pa je bil v mestu že 
pokrajinski komite KPH za to ob
močje. Ob okupaciji leta 1941 je 
mesto štelo 1.400 prebivalcev. Od 
tega jih je padlo v partizanih 146, 
ostalih žrtev okupatorja pa je bilo 
36. Muzej sedaj izredno intenzivno 
dela na zbiranju zgodovinskega ma
teriala iz NOB, ki ga ima že precej in 
bo zelo verjetno, ob pomoči občin
skega odbora z ZB NOV iz Biograda, 
drugo leto odprt poseben oddelek v 
muzeju, posvečen revoluciji. Škoda 
da si gostje iz ČSSR teh dokumen
tov in eksponatov revolucije niso 
mogli ogledati. Etnografski muzej je 
poleg pristanišča, kjer je bil v sosed
nji stavbi 25. septembra 1943. leta 
formirana obalna komanda kninske-
ga sektorja in prva komanda parti
zanske vojne mornarice. Na otoku 
Pašmanu, v zalivu poleg mesta 
TKON, pa je bila partizanska delav
nica za popravilo ladij. Na otoku 
Žižanj in na skoraj vseh otokih so 
bile manjše partizanske mornariške 
enote. 

Na izletu in pri ogledu Komatskih 
otokov, niti na plaži ni bil potreben 
tolmač Bili smo, eno. Eni in drugi 
smo si pomagali z rokami ali pa s 
pisanjem na zemljo ali pesek. Razu
meli smo se in na poslovilnem 
večeru videli, kako čudovita je stvar 
popolne svobode in tovarištva. Naj
lepši je bil ta večer, ne le zaradi 
prešernih in razigranih plesov — 
Slovenec s Slovakinjo ali Slovak s 
Slovenko in medsebojnih iskrenih 
odnosov, pač pa tudi zaradi tovari-
ških besed upravnika Francija Pirca, 
ki je med drugim dejal, da je bilo teh 
deset dni skupnega letovanja delav
cev dveh narodov socialističnih 
držav z drugačno notranjo gradit
vijo izredno pestro, lepo in veselo. 
Da je bilo to plod prizadevanja vseh 
in da so tako ustvarjeni pogoji za še 
bolj poglobljeno sodelovanje. Za

hvalo je izrekla tudi vodja skupine iz 
CSSR, tov. Marija, ki ni mogla najti 
pohvalnih besed in dejala, da se to, 
kar so doživeli med delavci Žele
zarne, med delavci v počitniškem 
domu in na samem Jadranu, ne da 
povedati niti zapisati. Naj tudi v 
bodoče ostane tako pristno tovari
štvo, najti pa moramo še nove oblike 
sodelovanja in vključiti čim večje 
število delavcev v izmenjavo, skupsj 
z njihovimi družinami. Za trud in 
priznanje so delavce doma nagradili 
s spominki iz njihovih krajev, po
sebno priznanje pa je dobil Božo 
Kero za svoj 67. rojstni dan, ki ga je 
obhajal ravno tiste dneve. Božotu, 
ki izredno skrbno in vestno skrbi že 
peto leto za vse objekte in jih vzdr
žuje, so izrekli čestitke tudi ostali 
gostje in osebje doma. 

Ob prijetnih šaloigrah, ki so bile 
organizirane za medsebojno zbliže
vanje, so morali sodelovati Slovenci 
ob Slovakinjah ali obratno. Smeha 
in bučnega bodrenja je bilo na pre
tek. Ob plesu ter pesmih je minil ta 
zaključni večer, ki bi mu lahko rekli, 
večer prijetnosti in domačnosti. 

Zvečer zadnjega dne bivanja je 
najprisrčnejše pozdrave tovarišem iz 
ČSSR izrekel v imenu delavcev 
Železarne predsednik sindikata Šte
fan Ščerbič, ob navzočnosti vodje 
kadrovskega sektorja Železarne Ja
neza Tušarja. Tudi Ščerbič je izrazil 
željo po še večjem in boljšem sode
lovanju in izmenjavi delavcev teh 
dveh kolektivov in poudaril, da je 
tudi to obliko utrjevanja in graditve 
nove svetovne skupnosti, v kateri se 
bodo mednarodna vprašanja reše
vala v miroljubnem in enakoprav
nem sodelovanju. Tudi ta večer je 
spontano zaživel v prijetno razpolo
ženje med pesmijo in plesom. 

Žal pa nismo uspeli zaključiti 
dokaj uspešno začetega in že uigra
nega tekmovanja v odbojki, bali
nanju, šahu, namiznem tenisu itd. 
Kje je bila tu zavora, ne vem. Todav 
Rudi, rekreator naše skupine, je 
vseeno naučil naše otroke plavanja, 
med njimi tudi nekaj čeških, pa tudi 
starejših, zapisoval poene in organi
ziral pečenje rib na žaru, ki so bile 
(na izletu na Komate) ob pol litra 
vina še kako sočne in dobre. 

In na koncu. Čeprav je bilo v 
letošnjem letu za kanalizacijo, za 
obnovo kuhinje, sanitarij in rekrea
tivnih prostorov porabljenih okoli 
deset milijonov din, kolektivu zelo 
verjetno ni žal teh sredstev, saj je 
vsako leto več želja po oddihu v tem 
prijetnem gozdiču. Prav bi bilo, če bi 
bil omogočen nakup zemljišča, ki ga 
sedaj zelo bomo oskrbuje počit

niška skupnost BOHOR iz Šentrjur-
ja pri Celju. Tako bi bilo omogočeno 
letovanje še večjemu številu naših 
delavcev in bi sedanji kompleks 
dobil tudi zaokroženo celoto. Angel
ca Detela, ki že 16 let skrbi za ure
ditev naših sob in je odgovorna tudi 
za delo ostalih sobaric in pomaga, 
kjer vidi, da je potrebno, bo prav 
rada prevzela še dve sobarici za nove 
prostore. Tudi postrežba v točilnici 
ne bi bila okrnjena, saj tov. Marija 
tako marljivo streže, da ni in tudi ne 
bo nikoli čakanja. Z novimi kuhinj
skimi napravami, med katere spada
jo tudi hladilne naprave, ugotavlja 
vodja kuhinje Iztok Torkar, ne bi 
bilo s povečanjem števila gostov 
dosti več dela, saj so z uvedbo samo
postrežbe ugotovili, da zaradi tega 
tudi delo v kuhinji boljše in lažje 
teče. 

Ustvarjena je možnost za še večje 
število obiskovalcev našega Biogra
da v času pred, po in v sezoni. Do 
9. septembra je že letovalo letos J652 
ljudi. Pa bi jih še več, če bi bile "zato 
dane kapacitete. 

Zapisal sem le nekaj zapažanj, ki 
pričajo o široki pobudi in dejavnosti 
delovnih ljudi in družbenopolitičnih 
organizacij pri bogatitvi in poglab
ljanju rekreativne kulture 

na soncu in ob vodi, v šport
no rekreativni dejavnosti in večer
nih družabnih prireditvah, s čimer 
se krepijo medsebojni tovariški 
odnosi delavcev Železarne. Predla
gam, da z vso svojo družbeno dejav
nostjo prispevamo k realizaciji 
predloga Železarne in družbenopo
litičnih organizacij, da se prostori 
povečajo in tako omogoči še večje
mu številu delavcev in njihovim dru
žinam, med katerimi je največ 
mladih letovanje na morju. 

Roman STANA 

Naša plavža, v katerih tudi ta mesec plavžarji dobro delajo (Foto I. Kučina) 
Dopisujte v glasilo 



DELEGATI VSEH TREH ZBOROV SKUPŠČINE OBČINE 
O POLLETNEM GOSPODARJENJU 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
še manj ugodni pa so nekateri ka
zalci akumulativne sposobnosti, ka
kor tudi učinkovitosti poslovnih 
sredstev in ekonomičnosti poslo
vanja, močno pa so upadli tudi 
realni osebni dohodki. 

Poročilo navaja, da so stopnje ra
sti pomembnejših kategorij v veliki 
meri večje zaradi dinamične rasti 
cen surovin, reprodukcijskih ma
terialov-in gotovih izdelkov in le v 
redkih primerih je doseganje višje 
rasti odraz proizvodnih rezultatov, 
oziroma večje fizične proizvodnje. 
Čeprav se še vedno čuti pomanjka
nje nekaterih surovin in reproduk
cijskega materiala, posebno iz uvo
za, to vprašanje ni več tako pereče, 
kot je bilo v preteklem letu. . 

Celotni prihodek se je v mate
rialni proizvodnji letos povečal na 
12.236 milij. din ali za 38 %. Na tako 
rast so predvsem vplivale višje cene, 
medtem ko fizični obseg proizvodnje 
ni imel vpliva na rast celotnega pri
hodka. Na ugodno rast je najbolj 
vplivala Železarna, ki je celoten 
prihodek povečala kar za 47%, kar 
predstavlja skoraj tri petine celot
nega prihodka gospodarstva, to je 73 
delovnih organizacij in delovnih 
skupnosti. Na tako rast v Železarni 
so predvsem vplivale cene, saj sta 
bili skupna in blagovna proizvodnja 
v letošnjem prvem polletju v primer
javi z enakim obdobjem lani precej 
nižji. V Železarni se je prodajna 
cena v obravnavanem obdobju za 
tono proizvodov osnovne dejavnosti 
poprečno povečala za 56,8%, med
tem ko se je v celem letu 1980 po
večala za 37 %. 

Poleg Železarne so močneje po
večale celotni prihodek še: Kovinska 
oprema KO-OP Mojstrana (indeks 
145), Kovin — kovinsko podjetje 
Jesenice (indeks 180), Industrija 
plastičnih izdelkov (indeks 198), LIP 
Bled - TOZD Lesna predelava 
Mojstrana (indeks 160), Mesna in
dustrija — TOZD Klavnica Jesenice 
(indeks 142) in Savske elektrarne — 
TOZD Elektrarna Moste (indeks 
157). Najnižjo rast med posamezni- . 
mi področji izkazuje področje grad
beništva, kjer se je celotni prihodek 
povečal le za 7 %. Na izredno nizko 
rast celotnega prihodka v gradbe
ništvu najbolj vpliva SGP Gradbi
nec — TOZD Stanovanjske in viso
ke gradnje Jesenice, kjer je celotni 
prihodek manjši skoraj za polovico 
(indeks 52). Po višini celotnega pri
hodka je takoj za Železarno TOZD 
Univerzal Jesenice (indeks 43%), 
izredno visok prihodek izkazuje tudi 
nekaj drugih temeljnih organizacij 
(Viator TOZD Tovorni promet, 
Autocomerc TOZD Hotel in Kom
pas TOZD Hotel, oba iz Kranjske 
gore, Vodovod in Tehnični biro), 
vendar pa je njihov delež v gospo
darstvu zelo skromen. 

V strukturi celotnega prihodka 
gospodarstva v občini sodelujejo: in
dustrija 63,9%, trgovina 19,1%, 
gradbeništvo 7,5%, obrt 3,1%, pro
met 3,1%, gostinstvo 2,3%, komu
nalna dejavnost 0,5 %, poslovne in 
tehnične storitve 0,3 % in gozdarstvo 
0,2 %. Celotni prihodek v občini zao
staja v prvem polletju za načrto
vanim za 3 %,' sicer pa je, kakor smo 
že poudarili, za 38 % večji, kot je bil 
v šestih mesecih lani. 

Dohodek na delavca v gospodar
stvu je v prvem polletju znašal 
184.965 din ali 1,5% manj, kot je 
bilo predvideno, za osebne dohodke 
in skupno porabo je bilo porabljenih 
67.463 din ali 15,5 % pod planirano 
porabo, poprečno izplačani čisti 
osebni dohodek na delavca je znašal 
10.352 din oziroma 1,5 % pod pla
niranim, akumulacija v dohodku pa 
je predstavljala 12,4% (lani 12,3%). 

Primerjava pomembnejših po
datkov o finančnih rezultatih za go
spodarstvo občine Jesenice, Gorenj
ske in SR Slovenije kaže, da jese
niško gospodarstvo kljub boljšim re
zultatom, ki jih je doseglo v prvem 
in drugem trimesečju letos, še vedno 
zaostaja za rezultati na Gorenjskem 
in SR Sloveniji. 

Porabljena sredstva, ki se nanaša
jo na celotni prihodek, so po peri
odičnih obračunih znašala v jese
niškem gospodarstvu 10.018 milij. 
din, kar je za 41 % več, kot v prvem 
polletju lani. Tako kot že v posa
meznih obdobjih lansko leto so po
rabljena sredstva naraščala hitreje 
od rasti celotnega prihodka tudi 
lgtos. Za dve procentni točki hitrejšo 
rast porabljenih sredstev so ugoto
vili že ob obdelavi trimesečnih obra
čunov, tokrat pa je rast večja za tri 
procentne točke. Hitrejša rast po
rabljenih sredstev od rasti celotnega 
prihodka kaže, da cene za surovine 
in reprodukcijski material naraščajo 
hitreje kakor cene proizvodov 
in storitev. 

Jeseniško gospodarstvo je v prvem 
polletju letos doseglo 2.218 milij. din 
dohodka, kar je za 29 % več kot v 
enakem času lani, vendar pa rast 
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zaostaja • za Gorenjsko in SR Slo
venijo, kjer je bila rast v prvem pri
meru za 35, v drugem pa za 33%" 
večja kot v enakem obdobju lani. 

Poročilo ugotavlja, da se je struk
tura- delitve skupnega prihodka, do
hodka in čistega dohodka poslabša
la, kar je povzročilo, da je del čistega 
dohodka za razširitev materialne os
nove dela ostal na nivoju leta 1980 
(nominalno), ustrezno so se poveča
la le sredstva rezerv (za 40 %), prav 
takb pa smo v občini praktično brez 
izgube, saj le-ta znaša le 2 % lan
skoletne izgube gospodarstva v 
prvem polletju, in sicer so jo ustva
rili v Mesni industriji Gorenjske — 
TOZD Klavnica Jesenice v znesku 
I. 718.000 din. 

Preskrba z osnovnimi živili je bila 
v prvem polletju letošnjega leta v 
danih pogojih poslovanja normalna. 
Zaradi občasnih pretiranih povpra
ševanj po določenih artiklih so na
stali kratkotrajni zastoji, katere pa 
so sproti reševali z intervencijami iz 
republiških tržnih rezerv. Do takih 
manjših pomanjkanj je prišlo v glav
nem zaradi premajhnih skladišč in 
zastojev v transportu in ne zaradi 
dejanskega pomanjkanja živil. Večja 
potrošniška mrzlica se je čutila v 
mesecu avgustu, ko so občani preko
merno nakupovali sladkor in olje 
zaradi nepremišljeno napovedane 
podražitve, kar pa se je takoj umi
rilo s sprostitvijo občinskih blagov
nih rezerv in republiških tržnih 
rezerv ter seveda s preklicom napo
vedane podražitve. 

Zunanjetrgovinska menjava je v 
primerjalnih obdobjih ugodna. Go
spodarstvo jeseniške občine je izvoz 
povečalo za 39%, uvoz surovin, re
produkcijskega materiala in opreme 
pa se je povečal le za 4 %. Tako kot v 
prvem tromesečju letos je bilo tudi 
tokrat z izvozom pokritega več kot 
polovica uvoza (55,6%), vendar 
občina še vedno zaostaja za plan-

. skimi nalogami na področju izvoza, 
predvsem na konvertibilno področje. 
Podrobni pregled kaže, da je deset 
delovnih organizacij v občini izvozi
lo za 13.013.000 dolarjev blaga oziro
ma izdelkov, od tega samo Železarna 
II. 034.000 dolarjev ali 85% vsega 
izvoza v občini. Močno sta izvoz 
povečali tudi delovni organizaciji 
Izolirka in Tehnični biro. Skoraj 
celotni uvoz surovin, reprodukcij
skega materiala in opreme, ki je v 
prvem polletju znašal 23.413.000 do
larjev, kar je za 3,8 % več kot v 
enakem času lani, odpade na Zele-
-zarno (95,1%), ki pa je uvoz 
povečala le za 1,2 %, letni plan uvoza 
pa dosegla 37,2 %. Večji uvozniki so 
še Iskra Blejska Dobrava, Planika 
Breznica in Vatrostalna Jesenice. 
Po šestih mesecih je bilo letos z izvo
zom pokritega 55,6 % uvoza, lani v 
istem času pa le 41̂ 5 %. 

Po podatkih SDK smo imeli v je
seniški občini 31. marca letos 72 in
vesticij v teku v skupni predračunski 
vrednosti 1,9 milijard din. Na osnovi 
sklepov in priporočil zborov skup
ščine občine so investitorji pospešili 
aktivnost na tem področju. in za
ključili ter uradno odjavili 15 naložb 
v skupni vrednosti Q,13 milijarde 
din. Večji rezultati teh prizadevanj 
pa bodo vidni v tem mesecu, saj bo 
po predvidevanjih zaključenih in od-
javljenih še 22 naložb v predračun
ski vrednosti 1,1 milijarde din, kar je 
le 12 % planiranega družbenega pro
izvoda gospodarstva občine za leto 
1981. V Železarni je bila ustavljena 
naložba v skladišče polizdelkov Bela 
v predračunski vrednosti 11,1 milijo
na din. Poročilo ugotavlja, da so se 
naložbe v teku bistveno znižale, kar 
je bilo tudi nujno glede intenzivnih 
priprav na začetek gradnje najpo
membnejšega objekta v obdobju 
1981 — 1985 — nove elektrojeklame v 
Železarni. 

V prvem polletju je bilo v gospo
darstvu občine zaposlenih 11.991 de
lavcev (na osnovi delovnih ur), kar 
je za 479 delavcev ali 3,9 % manj kot 
v obravnavanem obdobju lansko 
leto. Poprečni čisti osebni dohodek 
na zaposlenega v. gospodarstvu je 
znašal 10.538 din, kar je 31 % več kot 
lani. Rast je za dva odstotka višja 
kot na Gorenjskem in v gospodar
stvu Slovenije. Realni osebni dohod
ki so v gospodarstvu občine upadli 
za okoli 11 %. Poprečni osebni do
hodek v negospodarstvu občine je v 
prvem polletju v poprečju znašal 
11.362 din (SRS 11.713 din), skupno 
poprečno dosežen osebni dohodk v 
občini je bil 10.626 din (SRS 10.521 
din). Najvišje poprečne osebne do
hodke so v prvem polletju dosegli v 
finančno tehničnih in poslovnih sto
ritvah (13.880 din), delovnih skup
nostih družbenopolitične skupnosti, 
SIS, družbenopolitičnih organizacij 
(12.840 v obrti in osebnih 
storitvah (12.064 din), izobraže
vanju, znanosti, kulturi in informa
cijah (11.623 din), itd., najnižje pa v 
gostinstvu in turizmu (8.731 din), 
gradbeništvu (9.183 din), trgovini 
(9.370 din), itd. 

Poročilo ugotavlja, da* so se izpla
čana sredstva za osebne dohodke v 

organizacijah združenega dela go
spodarstva v prvem polletju gibala v 
skladu z določili dogovora, saj so v 
poprečju porasla le za 25,5 %, kar je 
pod. možno rastjo po dogovoru 
(27,6 %). Posebna komisija pa je ugo
tovila, da kljub temu 15 OZD ni 
upoštevalo dogovora in preseglo do
govorjen limit od enega (3 OZD) do 
deset in več odstotkov (7 OZD). 
Tudi v negospodarstvu je preseglo 
dogovorjen okvir 13 OZD od enega 
(dve OZD oz. delovne skupnosti) do 
nad deset (šest OZD). 

S planskimi dokumenti, tako z 
resolucijo SRS kot s smernicami 
občine o izvajanju družbenega pla
na, je bilo za leto 1981 začrtano 
desetodstotno zaostajanje rasti 
sredstev za skupno porabo v samo
upravnih interesnih skupnostih 
družbenih dejavnosti za rastjo do
hodka. V globalu so v prvem polletju 
ta sredstva porasla za 25,8 % glede 
na isto obdobje lani, torej,v skladu z 
dogovorjenim trendom. Največje 
težave pri izvajanju dogovorjenega 
programa nastopajo zaradi omeje
vanja sredstev glede na porabo v 
letu poprej na področju zdravstva in 
otroškega varstva. 

Za področje splošne porabe v letu 
1981, to je za proračun občine, je 
bilo načrtovanih 83.271.000 din. Za 
stimuliranje izvoza in kompenzacije 
za nekatere osnovne prehrambene 
artikle se proračunske potrebe po.-
večajo za okoli 17 milij. din, kar je 
prvotno kazalo, da jih bo potrebno 
dodatno zagotoviti. Vendar poročilo 
ugotavlja, da sedemmesečna reali
zacija proračunskih dohodkov znaša 
54.080.013 din (65% planirane), na 
osnovi česar ocenjujejo,-da bodo ta 
sredstva zadoščala za pokrivanje 
vseh obveznosti brez uvedbe "do
datnih virov. Delegatom bo zato 
posredovan predlog rebalansa pro
računa za leto .1981. 

PROBLEMATIKA 
ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 

V OBČINI 
Izvršni odbor skupščine občinske 

zdravstvene skupnosti Jesenice po
sreduje delegatom vseh treh zborov 
trenutno nič kaj zavidljivo proble
matiko zdravstvenega varstva v ob
čini. Skupnosti za zadnje četrtletje 
zmanjka 28.217.000, kar pomeni 4 % 
povečanje prispevne stopnje iz do
hodka organizacij združenega dela 
za zadnje četrtletje. O tem smo ob
sežno informacijo objavili v 36. šte
vilki Zelezarja, 17. septembra, tre
nutne težave zdravstvenega varstva 
v občini pa objavljamo tudi danes v 
posebnem sestavku. 

PREDLOG ODLOKA 
O DRUŽBENEM SVETU 
UPRAVE DRUŽBENIH 
PRIHODKOV OBČINE 

JESENICE 
Izvršni svet skupščine občine po 

predhodni razpravi v- občinskih 
družbenopolitičnih organizacijah 
predlaga delegatom vseh treh zborov 
v razpravo in sprejem predlog od
loka o družbenem svetu uprave 
družbenih prihodkov občine Jeseni
ce. Ustanovitev družbenega sveta 
predlagajo predvsem zaradi: 

—i popolnejšega uresničevanja or
ganiziranega družbenega vpliva na 
zagotavljanje demokratičnega " sa
moupravnega družbenega odločanja 
z doslednim izvajanjem delegat
skega sistema, 

— zaradi organiziranega ustvar
jalnega spodbujanja razvoja sociali
stičnih samoupravnih družbenoeko
nomskih in političnih odnosov, 

— zaradi čimširšega družbenega 
vpliva na uresničevanje in izvajanje 
politike in upravljanja družbenih 
zadev. 

Pri delu družbenega sveta za vpra
šanja uresničevanja davčne politike 
bodo po predlogu odloka sodelovali: 
občinska skupščina, izvršni svet 
skupščine občine, občinske družbe
nopolitične , organizacije in združe
nje samostojnih obrtnikov občine 
Jesenice s svojimi delegati. 

KREDIT ZA POTREBE 
TERITORIALNE OBRAMBE 

OBČINE JESENICE 

V sklada s srednjeročnim razvo
jem teritorialne obrambe v občini 
Jesenice za obdobje 1981 — 1985 
občinski štab teritorialne obrambe v 
soglasju s svetom za ljudsko ob
rambo, varnost in, družbeno samo
zaščito v skladu z zakonom o_ljudski 
obrambi predlaga vsem trem zbo
rom, da sprejmejo sklep, da se pri 
vojaškem servisu najame kredit in 
da se za najetje kredita izstavi zago
tovilo o rednem odplačevanju ob
veznosti. 

PREDLOG ODLOKA 
O POVEČANI PRISPEVNI 
STOPNJI ZA OTROŠKO 

VARSTVO 
Izvršni svet skupščine občine 

predlaga zboru združenega dela in 
zboru krajevnih skupnosti, da ob-

Sodelavka pri kontroli elektrod (Foto I. Kučina) 

ravnavata in sprejmeta predlog 
odloka o določitvi povečane prispev
ne stopnje za uresničevanje pro
grama Skupnosti otroškega varstva 
Jesenice za obdobje oktober—de
cember 1981 za zavezance, ki niso 
sprejeli dopolnila k samoupravnemu 
sporazumu o temeljih plana Skup
nosti otroškega varstva Jesenice za 
obdobje 1981—1985 o izvajanju pro
grama skupnosti v letu 1981. Če bo 

predlog odloka sprejet, bodo vsi 
zavezanci, tudi tisti, ki do 15. sep
tembra, ko je trajala javna razpra
va, niso sprejeli dopolnila k samo
upravnemu sporazumu, združevali v 
obdobju od I. oktobra do 31. decem
bra 1981 sredstva iz osebnega do
hodka delavcev namesto po dose
danji stopnji 0,80%, po novi stopnji 
1,98%. 

Železarski globus 

JAPONSKA 

Predsednik japonske železarske 
družbe Kawasaki Steel Co. je v pre
davanju, ki ga je pred kratkim imel v 
ZDA, med drugim povedal, da do 
leta 1985 ne predvideva večje krize 
pri preskrbi z železarskimi izdelki, 
lahko pa bo prišlo zaradi povečanega 

povpraševanja do ozkih grl pri pre
skrbi z nekaterimi proizvodnimi 
asortunenti. Y industrijsko razvitih 
deželah ne računa ne bistveno pove
čanje proizvodnih zmogljivosti V 
nekaterih deželah bo najbrž prišlo 
— zaradi prenehanja obratovanja 
zastarelih naprav in zmanjšanja 
investicijske dejavnosti, celo do 
zmanjšanja proizvodnje. Tudi deže
le v razvoju bodo zaradi pomanj
kanja sredstev za financiranje na
ložb v tem obdobju nekoliko počas
neje gradile nove železarske objekte 

SKUPŠČINA KULTURNE SKUPNOSTI 
0 POLLETNEM FINANČNEM POROČILU 

V ponedeljek, 28. septembra, se bosta na skupni seji sestala zbor 
uporabnikov in zbor izvajalcev skupščine Kulturne skupnosti 
Jesenice. Osrednji točki dnevnega reda sta vsekakor polletno fi
nančno poročilo in plan kulturne skupnosti za obdobje 1981—1985. 

sredstev v okviru svobodne menjave 
dela, ki jih bo izplačala v štirih ena
kih obrokih. Izvršni odbor kulturne 
skupnosti predlaga delegatom obeh 
zborov, da sprejmejo družbeni dogo
vor in predlaga tudi možne načine in 
vire, da se ta sredstva zagotovijo 

Na dnevnem redu 13. seje skup
ščine je tudi plan Kulturne skup
nosti Jesenice za obdobje 1981 do 
1985, katerega osnutek so delegati 
obravnavali na 12. seji in sklenili, da 
o njem razpravljajo izvajalci in de
lavci v združenem delu. Ker k tej 
točki ni nobenega gradiva, domne
vamo, da na -osnutek ni bilo pripomb 
in da bodo delegati plan kot predlog 
sprejemali na tej seji. 

Delegatom je predložen tudi osnu
tek sprememb in dopolnitev samo
upravnega sporazuma o ustanovitvi 
Kulturne skupnosti Jesenice, nje
nem delovnem področju in delu nje
nih organov. Že na 12. seji so delega
ti obravnavali in sprejeli izhodišča 
za dopolnitev samoupravnih sploš
nih aktov skupnosti, ki izhajajo iz 
zakona o svobodni menjavi dela na 
področju kulturnih dejavnosti, ki je 
bil sprejet letos. Ker bo osnutek ne
dvomno dan v javno razpravo, bomo 
o njem še pisali. Seveda pa je po
trebno že sedaj poudariti, da bodo 
konkretne rešitve nekaterih vpra
šanj, ki izhajajo iz samoupravnega 
sporazuma, morale biti zelo natanč
no opredeljene v statutu Kulturne 
skupnosti Jesenice. Pri tem gre tudi 
za vprašanje skupnih služb z drugi-
jni občinskimi samoupravnimi skup
nostmi družbenih dejavnosti, ki jih 
nov zakon praviloma zahteva in o 
čemer je bilo v naši občini že veliko 
govora in za opredelitev statuta pre-
šernove, Finžgarjeve in Liznekove 
hiše, Kosove graščine in Ajdne. Vse
kakor veliko vprašanj, ki bodo 
zahtevala preudarne in demokratič
ne rešitve. 

Iz osnovnih podatkov uspešnosti 
poslovanja in uresničevanja plana 
samoupravne interesne skupnosti za 
kulturo v primerjavi z istim obdob
jem lanskega leta je razvidno, da je 
skupnost na osnovi svobodne menja
ve dela do 30. junija združila 
5.019.179,00 din ali 47,3% načrto
vanih sredstev, vendar pa 45 % več 
kot v enakem obdobju lani. Vključ
no z drugimi prihodki pa so skupni 
prihodki skupnosti znašali dinar
jev 14.445.490,58. V ostalih prihod
kih so razporejena in nerazporejena 
sredstva r̂a zaključnem računu, pri
hodki za Kosovo graščino, za zbor
nik Jeklo in ljudje, prihodki od cen
tralne kurjave in prenesena sredstva 
iz leta 1980. 

Med največje porabnike združe
nih sredstev sodijo: občinska" knjiž
nica Jesenice (884.365,50 din), Zveza 
kulturnih organizacij Jesenice za 
vso amatersko dejavnost (874.083,00 
dinarjev), amatersko gledališče To
ne Čufar (837.094,00 din), odJDor za 
muzej v Kosovi graščini (503.432,70 
din), obnova Liznekove hiše v 
Kranjski gori (500.000,00 din), organi 
kulturne skupnosti in služba (dih 
474.595,00), najemnine in vzdrževa
nje kulturnega prostora (281.460,45 
din), zgodovinski arhiv (183.226,00 
din), Zavod za spomeniško varstvo 
Kranj (145.912,00 din) itd. 

Zal pri finančnemu poročilu manj
ka tudi poročilo o uresničevanju 
sprejetega programa za leto 1981 po
sameznih izvajalcev, zaradi česar bo 
seveda delegatom težko dati mnenje 
o uspešnosti ali neuspešnosti delo
vanja kulturne skupnosti v prvem 
polletju letos. 

Po družbenem dogovoru o skup
nih obveznostih pri zagotavljanju 
dela družbenih sredstev za pospeše
vanje izvoza, naj bi kulturna skup
nost prispevala 386.000,00 din oziro
ma 3,64 % od letos dogovorjenih 



SEJA OBEH ZBOROV SKUPŠČINE 
IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI JESENICE 

V ponedeljek, 28. septembra, se bodo ob 16. uri zbrali delegati 
obeh zborov skupščine Izobraževalne skupnosti Jesenice. Seja bo v 
sejni dvorani skupščine občine Jesenice. Za sklic seje so predlagane 
naslednje osrednje točke dnevnega reda: 

— Polletno finančno poročilo o 
realizaciji prihodkov in odhodkov 
izobraževalne skupnosti Jesenice; 

— Družbeni dogbvor o načinu 
zagotavljanja in usmerjanja dela 
družbenih sredstev za pospeševanje 
izvoza; 

— -Predlog rebalansa finančnega 
načrta izobraževalne skupnosti 
Jesenice za leto 1981; 

— Nadomestne volitve predsed
nika zbora izvajalcev skupščine 
izobraževalne skupnosti Jesenice; 

— Delegatska vprašanja in pobu
de. 

POROČILO O REALIZACIJI 
PRIHODKOV IN ODHODKOV 

IZOBRAŽEVALNE 
SKUPNOSTI JESENICE 

V OBDOBJU OD 1. JANUARJA 
DO 30. JUNIJA 

Ob prvem poUetju 1981. leta so 
bili prihodki skupnosti, brez sredstev 
samoprispevka, doseženi le 47,36 % 
ali v realnem znesku 75.385.779.20 
dinarjev. Glavni vir prihodkov skup
nosti so sredstva zbrana po prispev
ni stopnji iz bruto osebnega dohod
ka, ki so bila dosežena 48,37% ali 
2.431.000 din manj, kot so bila na
črtovana. 

Skladno s pričakujočo manjšo 
realizacijo prihodkov v prvem pol
letju je bil na seji skupščine skup
nosti sprejet začasni ukrep, da se 
vsem vzgojnoizobraževalnim orga
nizacijam za 10 % zmanjšajo akon
tacije pogodbenih zneskov do odpra
ve navedenih motenj. Tako so vzgoj-
noizobraževalne organizacije v 
prvem polletju prejele 45 % pogod
benega zneska. 

Sredstva, ki jih SDK Kranj di
rektno odvaja Izobraževalni skup
nosti Slovenije za republiške pro
grame, so realizirana od 58 do 88 %, 
oziroma v poprečju 60,67 %. Ponov
no bomo morali zahtevati od skup
ščine Izobraževalne skupnosti Slo
venije, da se odvajanje sredstev 
preneha, ko bo dosežen dogovorjeni 
znesek za posamezni program. 

Poraba ostalih namenskih sred
stev je realizirana na podlagi pred
loženih računov oziroma pogodbe
nih obveznosti za to obdobje, oziro
ma so še neizkoriščena, ker se nji
hova dejavnost izvaja v drugem pol
letju. 

S prenosom sredstev samoprispev
ka so bile prevzete tudi obveznosti 
do plačila anuitet. Vse zapadle ob
veznosti, ki jih ima Izobraževalna 
skupnost Jesenice do najetih kredi
tov v letu 1981, znašajo 33.545.000 
dinarjev, s tem, da se s sredstvi 
samoprispevka krije 10.000.000 din 
in s prispevno stopnjo iz bruto oseb
nega dohodka 23.545.000 din. Ker so 
v polletnem poročilu prikazane vse 
poravnane anuitete, je tudi realiza
cija te postavke dosežena že 
105,60 % v primerjavi s planiranimi 
sredstvi, zbranimi s prispevno stop
njo iz BOD. Ob rebalansu finanč
nega načrta bo potrebno upoštevati 
pri prihodkih in odhodkih tudi sred
stva prvega samoprispevka. 

Že ob polletju pa lahko ugotav
ljamo, da planirana sredstva za 
štipendije in prevoze šolskih otrok 
ne bodo zadoščala in jih bo z 
rebalansom potrebno prerazporediti 
od tam, kjer bi eventuelno ostajala. 

DRUŽBENI DOGOVOR 
O SKUPNIH OBVEZNOSTIH 

PRI ZAGOTAVLJANJU DELA 
DRUŽBENIH SREDSTEV 

ZA POSPEŠEVANJE IZVOZA 
Gradivu je predložen predlog 

sklepa, ki naj bi ga skupščina spre
jela, in sicer, da se sprejme družbeni 
dogovor s tem, da obveznost, ki 
izhaja iz 4. člena dogovora, znaša 
4.897.000 din. 

V skladu z dogovori in ukrepi za 
realizacijo nalog s področja izvoza, 
sprejetimi na ravni federacije, je 
treba v letu 1981 nujno zagotoviti 
dodatna sredstva za pospeševanje 
izvoza- Sprejeto je bilo stališče, da se 
sredstva za te namene zagotovijo z 
ustreznim zmanjševanjem sredstev, 
ki se po veljavnem sistemu obliku
jejo za izvajanje nalog na področju 
splošne in skupne porabe. 

V skladu z izdelanimi izračuni v 
okviru priprav zveznega zakona 
znaša obveznost SR Slovenije za 
zagotovitev dodatnih družbenih 
sredstev za pospeševanje izvoza za 
leto 1981 nekaj nad 1,635 milijonov, 
od tega odpade na jeseniško občino 
17 milijonov, za kar prispeva izobra
ževalna skupnost Jesenice 4.897 
tisoč din. Ta sredstva naj bi se zago
tovila tako, da bi se podpisniki 
dogovora odpovedali delu družbenih 
sredstev, oblikovanih v letu 1981 in 
jih usmerili v Interesno skupnost 

Jugoslavije za. ekonomske odnose s 
tujino. 

Udeleženci dogovora bodo sred
stva nakazali v zaporednih mesečnih 
zneskih na poseben zbimi račun SR 
Slovenije pri službi družbenega 
knjigovodstva, od koder jih bo izvrš
ni svet Skupščine SR Slovenije 
nakazal skladu za pospeševanje 
zunanjetrgovinske menjave pri In
teresni skupnosti Jugoslavije za 
ekonomske odnose s tujino. 

PREDLOG REBALANSA 
FINANČNEGA NAČRTA 

IZOBRAŽEVALNE 
SKUPNOSTI JESENICE 

ZA LETO 1981 
Vsako leto nastanejo na področju 

vzgoje in izobraževanja s 1. sep
tembrom spremembe, ki jih pogoju
jejo spremembe v številu učencev in 
oddelkov v posamezni vzgojnoizo-
braževalni organizaciji. V ta namen 
so v finančnem načrtu vsako leto 
zagotovljena tudi določena sredstva 
za pokrivanje teh obveznosti. V 
letošnjem letu je poleg teh načrto
vanih sprememb potrebno zagoto
viti tudi sredstva za pospeševanje 
izvoza, ki pa v začetku leta niso bila 
predvidena in jih bo mogoče zago
toviti le tako, da se bodo vzgojno-
izobraževalne organizacije odpo
vedale delu družbenih sredstev, 
oblikovanih za leto 1981. 

Največje spremembe v letošnjem 
letu so nastale v osnovni šoli Tone 
Čufar, ko so skladno s planskimi 
usmeritvami zaradi kontinuitete 
dela štirje oddelki 7. razreda prešli 
na celodnevno obliko dela. Spre
memba je nastala tudi v osnovni šoli 
Polde Stražišar, kjer so ukinili kom
biniran oddelek dveh razredov in 
uvedli dva samostojna oddelka. V 
osnovni šoli Karavanških kurirjev 
NOB na Koroški Beli so se organi
zirali tako, da so namesto treh od
delkov podaljšanega bivanja uvedli 
samo dva oddelka in tako sredstva 
zmanjšali za en oddelek podaljša
nega bivanja. Do dodatnih sredstev 
amortizacije je upravičena osnovna 
šola Gorenjskega odreda v Žirovnici, 
ki je dogradila prizidek kuhinje in s 

tem povečala amortizacijska sred
stva. 
. V ̂ rebalansu so upoštevani tudi 

prihodki samoprispevka v letu 1981 
za šolski center Plavž in odhodki, ki 
so bili iz tega vira namenjeni za 
pokrivanje anuitet. 

Sredstva za pokrivanje obvezno
sti, dogovorjenih po 4. členu druž
benega dogovora o zagotavljanju 
dela sredstev za pospeševanje izvoza 
v letu 1981, so predvidena, da bi se 
zagotovila na naslednji način: 

— z doslednim upoštevanjem 
normativov o številu učencev v 
oddelkih, 

— s stabilizacijskimi prizadevanji 
pri porabi materialnih stroškov na 
vseh ravneh, 

— vsem vzgojnoizobraževalnim 
organizacijam in strokovni službi 
skupnosti se vrednost programa, 
dogovorjenega za leto 1981, zmanjša 
zal%. 

Težak položaj na področju vzgoje 
in izobraževanja, ki ga pogojuje 
naraščanje cen storitev in proizvo
dov in ki že davno ni več v skladu z 
realno rastjo sredstev, je s tem reba
lansom še večji, zato bo potrebno do 
konca tega leta ponovno pregledati 
in oceniti vse možnosti o valorizaciji 
vzgojnoizobraževalnih programov, 
seveda v skladu z gospodarsko mož
nostjo uporabnikov. 

KADROVSKE SPREMEMBE 
V ZBORU IZVAJALCEV 

Tovarišica Marija REJCEVA je 
zaprosila skupščino za razrešitev 
dolžnosti predsednice zbora izvajal
cev skupščine Izobraževalne skup
nosti Jesenice, ker ji je prenehalo 
delovno razmerje v osnovni šoli 
Polde Stražišar. Preselila se je v 
Ljubljano in s 1. septembrom pre
vzela nove obveznosti v osnovni šoli 
Veljko Vlahovič v Ljubljani. 

Izvršni odbor izobraževalne skup
nosti Jesenice je o razrešnici Marije 
REJČEVE razpravljal na 38. seji 
8. septembra in se odločil, da predla
ga skupščini, predvsem pa zboru 
izvajalcev, da razpravlja o razrešnici 
in predlagal, da se na njeno mesto 
imenuje Valentina SODJA, pred
metnega učitelja biologije-kemije, 
zaposlenega v osnovni šoli Tone 

• Čufar Jesenice. 

Jeseniška rezglednica (Foto I. Kučina) 

Železarski globus 

ZDA 
Neko ameriško podjetje je razvilo 

nov postopek, ki omogoča povečanje 
uporabe jeklenega odpadka v kisiko-
vih konvertorjih s sedanjih 25—30% 
na 40 %. V posebni, mešalcu za gro-
delj podobni napravi, z električno 
energijo indukcijsko ogrejejo razta-
ljeni grodelj, ki je namenjen za upo
rabo v kisikovem konvertorju, na 
preko 1500 stop. C: in tako omogoči
jo povečanje dodatka jeklenega od
padka, ki ima pri tem postopku vlo
go hladilnega sredstva. Predstavniki 
podjetja, ki je ta postopek razvilo, so 
mnenja, da je to najcenejši in naj
bolj produktivni način za povečanje 
količine energije pri postopku v kisi
kovem konvertorju. Pri tem ni druge 
tehnološke spremembe kot samo 
temperatura raztaljenega grodlja. 
/ / V • 

JAPONSKA 
Japonska železarska družba Nip-

pon Kokan je v svoji železarni Fu-
kuvama razvila nov izboljšan posto
pek izdelave surovega jekla v kisi
kovem konvertorju. Njegova osnova 
je kombinacija vpihavanja kisika 
skozi kisikovo kopje na površino 
taline in ogljikovega dioksida skozi 
pihalice na dnu konvertorja. S takš

nim sistemom vpihavanja dosegajo 
boljši izplen, zmanjšajo porabo fero-
zlitin in nekovinskih dodatkov in 
znižajo količino nekovinskih vključ-
kov v izdelanem jeklu. Ogljikov 
dioksid, ki ga vpihavajo skozi piha
lice, pridobivajo v posebni regene-
racijski napravi, ki predeluje dimne 
pline konvertorja. 

PREDKONFERENČNA RAZPRAVA 
0 ZDRAVSTVENEM VARSTVU DELAVCEV 

IN OBČANOV 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

ogrožen zaradi velikega primanj
kljaja denarja. Polletni podatki 
namreč kažejo, da bo občinski 
zdravstveni skupnosti zmanjkalo do 
konca leta (pri 259 milij. din dogo
vorjenih sredstvih) 43.818.000 din, 
kar pomeni, da bi v občini zadnja 
dva meseca ostali brez zdravstve
nega varstva, če ne bi .uspeli pokriti 
tega primanjkljaja. Le-ta se namreč 
nanaša na višje materialne stroške, 
ki so bili v dogovorjenih sredstvih 
povečani le za 21%, dejansko pa 
znašajo 48%, na porast osebnih 
dohodkov delavcev v zdravstvu, 
glede na dohodek v občini, na 
povečane stroške nad planiranim 
porastom cen v Splošni bolnici 
Jesenice, na nove naloge na po
dročju SLO, na nove prispevke, v 
zvezi z ukinitvijo obveznosti do 
participacije in na obveznosti do 
republiške solidarnosti. Za pokritje 
tega manjka bi morali v zadnjem 
tromesečju povečati prispevno stop
njo za zdravstvo v občini za 6,2 %. 

Samo za nadplansko povečanje 
materialnih stroškov, obveznosti za 
izvajanje programa Splošne bolnice 
Jesenice, obveznosti za republiško 
solidarnost (6.150.000 din) in za 
polovico novih obveznosti za SLO, 
bi jim zmanjkalo 28.217.000 din, kar 
bi zahtevalo 4 % povečanje prispev
ne stopnje za zadnje četrtletje. K 
temu pa se pridružuje še nova 
obveznost občinske zdravstvene 
skupnosti v višini 5.447.000 din, kot 
njen prispevek za stimulacijo izvoza, 
kar je položaj zdravstvene skupnosti 
še poslabšalo. 

Zdravstveni delavci so poudarili, 
da so še nekatere rezerve v zdrav
stvu — izboljšanje organizacije 
nekaterih zdravstvenih dejavnosti, 
boljše izkoriščanje delovnega časa 
(pri tem so zdravstveni delavci 
poudarili, da jim ravno razprave o 
materialnem položaju jemljejo 
ogromno časa), standardizacija in 
večja kotrola materialnih stroškov, 
boljša izraba strokovnega potenciala 
in drage opreme, doslednejše uve
ljavljanje delitve dela in sprejete 
kadrovske politike in nadaljnje 
razvijanje neposredne menjave dela. 
Nekaj konkretnih reorganizacij je že 
v pripravi — organizacija dežurne 
službe na enem mestu, organizacija 
ene urgentne ambulante, reorgani
zacija dispanzerske službe in po
dobno. 

V teh stabilizacijskih prizadeva
njih se bo seveda potrebno odločno 
spoprijeti tudi s tremi že dalj časa 
najočitnejšimi problemi v jeseniški 
občini ; in sicer z izredno visoko bo
lezensko odsotnostjo, največjo -po
rabo zdravil v gorenjski regiji in 
visokimi stroški v jeseniški bolnici, 
je bilo rečeno v razgovoru. S temi 
problemi se bodo morali spoprijeti 
tako zdravstveni delavci, kakor 
uporabniki zdravstvenega varstva, 
oziroma organizacije združenega 
dela. 

V razpravi je bila demantirana 
trditev o visokih stroških jeseniške 
bolnice, ki jih tudi navajamo, ker se 
ta trditev pojavlja na -različnih 
nivojih, čeprav podatki kažejo na
sprotno. Primerjava stroškov za 
oskrbni dan nam pokaže (v din): 

Panorama Mojstrane (Foto I. Kučina) 

Brez povečanja teh cen za letoš
nje leto so v bolnicah izven gorenj
ske regije cene že sedaj 31 % višje. 

Govora je bilo tudi o zdravstveni 
kulturi, ki v občini ni najboljša, saj k 
zdravnikom prihajajo ljudje z bolez
nimi, kh bi jih lahko premagali z 
domačimi zdravili, nadalje ljudje,, ki 
hočejo biti bolni, ljudje z razhčnimi 
zahtevami ali celo pritiski in po
dobno. Ljudem smo odpirali gradove 
v zdravstvu, ki so jih nekateri do
dobra izkoristili. Nedvomno so te 
misli izrečene v razpravi trpka res
nica, ki bi morala biti deležna še 
posebne družbene pozornosti. 

V razpravi so bili poudarjeni tudi 
nekateri premiki-v SOZD gorenjskih 
zdravstvenih organizacijah, ki se 
odražajo v večji strokovni poveza
nosti in delitvi dela, izvajanju 
skupne politike in bolj realnem 
planiranju, dohodkovnih odnosih in 
oblikovanju politike na tem področ
ju in podobno. Delavci v SOZD si 
bodo prizadevali, da delavcem v 
materialni proizvodnji dokažejo, da 
so se dovolj stabilizacijsko obnašali 
in da je bilo poslovanje dobro, da bi 
s skupnimi prizadevanji uspeli valo
rizirati materialne stroške in osebne 
dohodke, da ne bi gorenjsko zdrav
stvo zaostajalo za ostalimi organi
zacijami združenega dela. 

Predstavnica republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije Nada 
Mikič-Bulc je menila, da sestavljena 
organizacija združenega dela go
renjskega zdravstva ni naredila 
posebnega premika glede dolgoroč
nejšega načrtovanja, skupnega pri
hodka oziroma dohodkovne pove
zanosti, glede solidarnosti v okviru 
SOZD in gorenjske regije. Omenila 
je, da se pripravlja dokumenti o 
revalorizaciji materialnih stroškov 
in sredstev za osebne dohodke v 
okviru resolucijskih predvidevanj in 
poudarila, da glede na gospodarski 
položaj, oziroma rezultate gospo
darjenja po stališču republiškega 
sindikata in izvršnega sveta skup
ščine SRS ni moč iskati rešitve v 
povečani prispevni stopnji. 

Razprava je pokazala, da smo v 
občini dosegh' pomemben razvoj in 
visoko stopnjo zdravstvenega var
stva, ki pa je trenutno močno ogro
žena. Razprava, čeprav se je v neka
terih zadevah nekoliko razhajala, je 
bila dobra ifhormacija o dosedanjem 
razvoju in dokaj kritičnem sedanjem 
stanju zdravstvenega varstva v obči
ni, ni pa dala niti pobud, niti predlo
gov, kako trenutno stanje rešiti, ali 
kakor je dejal eden od govornikov, ni 
dala odgovora ali v občini zadržati 
iste ali več ali manj pravic v pogledu 
zdravstvenga varstva. Poudarjeno je 
bilo, da smo se za pravice in dolž
nosti, ki izhajajo iz zdravstvenega 
varstva samoupravno dogovorih in 
zato moramo zagotoviti izpolnje
vanje teh pravic ob dejstvu, da je 
zdravstveno varstvo eden pomemb
nih elementov socialnega varstva 
delavcev in občanov. Nekaj je sicer 
moč prištediti, celotnega primanjk
ljaja pa nikakor ne in zato bi morali 
poiskati odgovor na to, kako naprej. 

Celotna problematika zdravstve
nega vartsva v občini je posredo
vana tudi vsem trem zborom skup
ščine občine Jesenice s predlogom, 
da se zadnje tri mesece poveča 
prispevna stopnja za zdravstvo za 
4 %. Seveda bo potrebno neobhodno 
to vprašanje rešiti, saj gre za reali
zacijo že samoupravno dogovorje
nega programa zdravstvenega var
stva, ki je z izkazanim primanjklja
jem občinske zdravstvene skupnosti 
močno ogrožen. Nedvomno bo 
precej Ublažena situacija z revalo
rizacijo sredstev za materialne iz
datke in osebne dohodke in preno
som obveznosti za SLO v naslednje 
leto, kakor je bilo rečeno v razgovo
ru, vprašanje pa je, če bo to dovolj 
za uresničitev dogovorjenega pro
grama zdravstvenega varstva v 
letošnjem letu. Zelo odgovorno in 

* hitro bodo zdravstveni delavci mo
rali sprejeti nekatere stabilizacijske 
ukrepe, med katerimi je bilo nekaj 
tudi omenjenih v razgovoru, skupaj 
z organizacijami združenega dela pa 
se resno spoprijeti z zelo visoko 
bolezensko odsotnostjo v jeseniški 
občini. Le-ta namreč povečuje tudi 
stroške neposrednega zdravstvenega 
vartva, poleg stroškov za denarna 
nadomestila, iz česar se ne plačuje 
prispevkov, kar pa je seveda majhen 
delež v primerjavi z izgubami v do
hodku v organizacijah združenega 
dela. Kje bodo dobili še preostala 
manjkajoča sredstva,pa bodo morali 
odgovoriti delegati v zborih skup
ščine občine na seji 29. oziroma 
30. septembra. 
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KOKRŠKI ODRED 
Čeprav je bila kritika v bistvu 

pravilna, je bila vendarle samo na-
" čelna in izrečena od daleč, a zato 

tudi nekonkretna. Odmev nanjo bi 
bil vse drugačen, ko bi ji bilo sledilo 
tudi priznanje za junaško zadržanje 
borcev. 

Borci so bili res izdani, a ne zato, 
ker morda niso postavili stražarja, 
ampak zato, ker se je v jami pojavil 
človek, ki je bil dotlej velo organizi
ran. Takih in podobnih primerov 
poznamo več tudi drugod, pa so bili 
nekateri borci zaradi junaškega za
držanja v poslednjem boju odliko
vani celo z redom narodnega 
heroja. Tudi v tem primeru vztrajni 
in nepopustljivi borci zaslužijo naj
večja odlikovanja. 

V okrogelski jami se je odigrala 
izjemno herojska epizoda gorenj
skih partizanov. Ta dogodek je od
jeknil po vsej pokrajini ne le v ne
gativnem, temveč tudi v pozitivnem 
smislu. Prebivalstvo in celo Nemci 
so se čudili tako junaškim dejanjem 
obkoljenih partizanov, ki niso klo
nili niti tedaj, ko ni bilo več nobene
ga upanja na rešitev. Zadnja deja
nja obkoljenih partizanov v jami so 
še danes zgled, kako je treba umreti 
v takih trenutkih. * 

Tako junaštvo, ki so ga borcem v 
jami priznali tudi Nemci z genera
lom Rosenerjem na čelu, in umira
nje za svobodo s pesmijo na ustih bi 
bilo treba nagraditi z najvišjim odli
kovanjem. Kdor je umrl tako mlad 
in tako, kakor so umrli borci v jami. 
zasluži največje občudovanje, pri
znanje in večno zahvalo. 

Tretje in največje skupine Ko-
krške čete, ki se je zatekla v Lju-
bensko gmajno, Nemci niso odkrili. 
Ta skupina s politkomisarjem Anto
nom Štefetom na čelu je že 22. aprila 
1942 odšla iz Ljubenske gmajne, in 
sicer v Dobrčo, od tam pa nad 
Vetrno pod Kriško goro. Pri premi
ku ni naletela na Nemce. Potem se 
je premaknila v Krničarjevo kočo 
pod Storžič, odkoder je 1. maja šla v 
oskrbovalno akcijo v Sebenje^ 

Namesto padlega komandirja 
Alojza Hrovata je bil za četnega po
veljnika takoj in soglasno izvoljen 
Franc Šiška-Črto, (ilegalna imena 
so večinoma začeli uvajati približno 
v aprilu, zato jih navajam v glav
nem šele od tu dalje. Nekateri, npr. 
Stane Bečan, kije imel ime Fajfca, 
va so nosili ilegalna imena že prej J, 
oolitkomisar pa je ostal Anton Ste-
fe-Kostja. Tako je Anton Štefe od je
seni 1941 že tretiič povezoval borce v 
novo oziroma obnovljeno enoto. 

V začetku maja 1942 je Kokrška 
četa štela okoli 35 borcev. Aprilska 
hajka v Udinem borštu, izgube pri 
Letencah in v okrogelski jami, vse to 
je rast Kokrške čete spet zavrlo. 
Zato četa s tem številom v maju še ni 
mogla prerasti v bataljon tako 
kakor Kamniška. Na spomlad 1942. 
leta sta se namreč ti dve četi nekaj 
časa razvijali skoraj skladno, a ker 
Kamniška v tem času ni doživela 
nobenega podobnega udarca, se je 
sredi maja razrasla v bataljon. 

Okrog 10. maja 1942 je Kokrška 
četa vzpostavila prvo zvezo s 

štabom 1. grupe odredov, ki je bil 
medtem osnovan na Jelovici. 
- Dne 4: aprila 1942je namreč glav
no poveljstvo slovenskih partizan
skih čet izdalo povelje o ustanovitvi 
grup odredov. Slovenska partizan
ska vojska je bila tedaj razdeljena 
na tri grupe. Tudi gorenjski parti
zani so s tem dobili novo poveljstvo: 
štab 1. grupe odredov. Komandant 
je postal Jože Gregorčič-Gorenjc, 
politkomisar pa Lojze Kebe-Gregor 
Požar, prej Štefan. V navodilu z dne 
12. 4. 1942 je bilo odrejeno, naj štab 
1. grupe odredov postopno ustanovi 
Gorenjski, Kokrški in Koroški od
red. 

Tedaj je Kokrška četa taborila 
nad Lomom pod Javorniškim sed
lom. Iz štaba 1. grupe odredov je 
kurir Karel Kravcar prinesel na
vodila za delo in za čimprejšnjo 
ustanovitev odreda. Četo je dobil že 
pod Javornikom. Konec maja je če
ta odšla na večdnevne akcije proti 
Tržiču, v Bistrico in pod Dobrčo ter 
prišla tudi do Ljub nega. Ko se je 
vračala s te bojne poti, se je 2. junija 
ustavila pri Sv. Ani (v Podljubelju), 
kjer je pri petokolonašu Ankeletu 
izvršila prehranjevalno akcijo. Med 
akcijo je tam čisto po naključju za
jela in s smrtjo kaznovala izdajalca 
Franca Perka, kovača iz Poljan nad 
Škofjo Loko, ki je med begom pred 

partizani prav ta večer prenočeval 
pri Ankeletu. O tem so Nemci potem 
prek posebnega letaka širili strupe
no protipartizansko propagando, 
češ da partizani ubijajo poštene, 
nemškemu rajhu naklonjene Go
renjce in podobno. Od tam je četa 
prek Doline odšla na Konjščico. 

. Dne 6. junija 1942 so 'Nemci po
novno šli v hajko. To pot so se poslu-
žili svojstvene prevare. Pod vrh 
Konjščice so prišli že ponoči, na
vsezgodaj pa so se začeli pomikati 
navzgor, natanko proti četnemu ta
borišču, kar je kazalo na izdajo. Da 
bi partizane zanesljivo presenetili, 
so med bližanjem zvonili s kravjimi 
zvonci, po drevju pa so tolkli s seki
rami. Toda zvijača, do bi se parti
zanom približali kot pastirji in 
dr-varji, Nemcem vendarle ni uspela. 
Četna patrulja je bližajoče se poli-
cite kmalu opazila in se z njimi 
takoj spopadla. Partizani v tabori-

. šču so bili zaradi streljanja opozor
jeni na nevarnost in so se zadosti 
zgodaj umaknili. 

Po tem spopadu se je Kokrška 
četa premaknila na južne strmine 
Storžiča, in sicer na Kališče. (Ta 
dan se je s terensko-političnih javk 
vračal Srečko Perhavec, takratni 
sekretar mestnega komiteja KP 
Tržič. Na tej poti ga je opazil in 
nanj streljal nad Jeletidolom lovec 
veleposestnika barona Borna. Per
havec je bil tedaj hudo ranjen. Z 
zadnjimi močmi se je zavlekel v 
neko bližnjo kočo. Nemci so ga tam 
odkrili in zajeli ter ga odpeljali v be
gunjske zapore, kjer je umrl med 
mučenjem. Nevarni lovec se je po 
tem dejanju umaknil na Koroško). 

UNIČENJE 2. BATALJONA 
KOKRŠKEGA ODREDA 

Tragedija v Udinem borštu 
septembra 1942 

Med hudo sovražnikovo ofenzivo 
in po razbitju Krvavške čete je bilo 
tudi 1. in 3. četi Kokrškega bataljo
na vse teže — Spremembe v vodstvu 
Kokrškega bataljona in odreda — 
Obsežnejši načrt: 12. septembra po 
moko v Smukov mlin, nato napad na 
orožniško postajo ~v Dupljah — 
Borce popelje v dolino hrabri ko
mandir Janez Perko — Z obilno 
moko se iz mlina ne vrnejo pod 
Kriško goro, temveč jih komandir 
odvede v Udin boršt — Neprevid
nost in izdaja — General Rosener 
13. septembra pošlje v napad 3000 
mož, ki obkolijo 63 partizanov — 
Prvi napadi in spopadi — Partizani 
se ne prebijejo iz gozda — Omaho
vanje sicer hrabrega komandirja — 
Nemci ne popuščajo — Tudi ponoči, 
med nevihto policisti ostanejo v goz
du, partizani pa se spet ne prebijejo 
— 14. septembra zjutraj Nemci na
padejo še siloviteje — Vse več 
padlih in ujetih — Tudi junaštvo ne 
zaleže — Streliva zmanjkuje — Po
licisti stisnejo partizane na ozek 
prostor — Zadnji padejo komandir 
Janez Perko, četni politkomisar 
Stanko Mlakar-Cveto, ki se pokon
čata sama, in junaška petnajstletna 
Ančka Kokalj-Nataša, ki stoje 
strelja v napadalce — Nemci se 
znašajo nad ujetimi in padlimi 
partizani. 

Napori Kokrškega ali 2. bataljona 
KO za obstanek so bili v tem trdem 
poletnem času vsakodnevni. Nemci 
so mu izpraznili tudi skladišča s hra
no; in ker zaradi ofenzive in nemške

ga nasilja ljudje sami niso upali 
dajati hrane, so jo partizani morali 
pridobivati s silo. Poleg tega je bila 
hrana daleč, kar je terjalo dolge, 
naporne pohode, kajti bataljon je bil 
odrinjen visoko v gore. Vsaka pre
hranjevalna ̂ akcija je bila zlasti v 
tem času zvezana s številnimi ne
varnostmi, kajti po večjo količino 
hrane je bilo moč iti le v ravninske 
kraje. Tam pa So bile sovražnikove 
postojanke. Domačini po hribovskih 
in partizanom dostopnejših naseljih 
niso veliko premogli, poleg tega pa bi 
jim bili z nasilnimi odvzemi delali 
veliko krivico. In kar je bilo pogla
vitno: pri njih bi si bili nakopali 
zamero in zapravljali njihovo že ta
ko omajano zavezništvo. 

Potreba po hrani pa je bila velika, 
kajti bataljon — tudi brez uničene 2. 
čete — je štel 75 bork in borcev. 
Poleg tega pa je bilo v njem tudi že 6 
borcev iz Kranjčevega ali 1. bataljo
na Savinjskega odreda 2. grupe 
odredov; ti so se bili med napadi v 
Karavankah izgubili in čez nekaj 
dni poiskali zvezo z borci tega 
bataljona. (Med prebijanjem Kranj
čevega bataljona prek Podljubelja 
in Košute so se od jedra med 
drugimi izgubil četni komandir 
Nace Kamšek-Kolja, Franc Derglin, 
Franc Aškerc_, Feliks Ceglar ter 
Slavka Sibila-Tončka in Lado 
Kunaver, ki sta se izgubila šele na 
Koroškem. Teh šest se je tedaj 
priključilo 2. bataljonu KO. Za 
ranjenega Aškerca je Kamšek v 
neki hiši v Zgornjem Lomu dobil 
malo kruha in žganja. 

Nadaljevanje 

Dekle mu je srečna pomahala z roko, kar je-pomenilo, naj še 
počaka. Stekla je v hišo. Mati, ki je le poslušala in natanko opazo
vala Nanka, je zaskrbljeno zavzdihnila: 

»Tako drobcena je, ampak hoče vam pomagati. Bolj je pogum
na, kot bi človek prisodil na pogled. Če vam lahko koristi, ji povejte, 
kaj bi morala napraviti. Marsikdo ji ne bo zaupal. Zase pa vam 
rečem: zelo odločna je. Včasih jo celo malo zanaša in trapa, kaj bi 
napravila. Takrat ji rečem: Katja, le počasi, saj bo še priložnost.' 
Kot lahko presodim, veliko bomo morali še napraviti;.da bo Nemce 
pobralo. Katja pa je neučakana. Skušali smo j i pomagati, da bi kon
čala vsaj štiri gimnazije. Malo prekrhka se nam zdi za kmetijo. Pa 
tudi bistra je, rada se uči. Vse so ji podrli. Dela v pisarni. Nič jo ne 
veseli. Pa" mora, drugače jo pošljejo v Nemčijo.« 

Katja se je vrnila s temno sivo, debelo volneno odejo. Srečna jo 
je ponujala Nanku, ki pa je stegnil roke in se branil darila. 

»Potrebovali jo boste. Takšna odeja zmerom prav pride,« se je 
branil Nanko. 

»Me hočete res užaliti,« je nesrečna zacepetala Katja. Prav 
malo je manjkalo pa bi od jeze zajokala. »Res ne smem ničesar na
praviti za partizane?« 

Nanka je gin jen kimal. Preletel je poslopja. To ni bogatija, se 
mu je znova razkrilo. Ampak hočejo pomagati upornikom. Sami, 
brez nagovarjanja. 

»No, če res tako želiš dati, vzamem,« je v zadregi momljal 
Nanko. »Ne vem pa, kako bi se ti oddožil.« 

»Veliko Nemcev pobij! Največ kar moreš, da bodo prej izginili 
in bomo spet svobodni. Mislim, da bomo po tej vojni bolje živeli,« je 
vzburjena, navdušena razlagala Katja. Za hip je premolknila in 
premišljala. Potem je v zadregi le povedala: »Ce bi se namerilo, da 
ubiješ Nemca, snemi mu medaljo. To bi rada imela. Stričeva slika 
visi na steni. Mislim pa, da moramo imeti še nekaj, kar bo pokazalo, 
da nas švabi niso le onesrečili.« 

Nanko je prikimal. Zdrznil se je, ko je zaslišal korake. Zagledal 
je gospodinjo, kako je prihajala s košaro. 

»Tole vzemi, če ne moreš ostati. Raje bi videli, da bi se odpočil 
na seniku.« 

VINKO TRINKAUS 
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UPORNIKI 
Naložil si je hrano v nahrbtnik, zvil odejo in jo privezal. Vse 

težji nahrbtnik, je ugotovil. Ampak zdaj sem pripravljen. Nekaj dni 
lahko iščem preživele tovariše, zahvalil se je, naročil pozdrave za 
gospodarja in hotel oditi. Katja pa je še zaklicala: 

»Oglasi se zanesljivo! Vse bom poizvedela!« 
Koti l i v glasu zaznal žalost, ki ga je ganila. Kako čisto dekle, ga 

je spreletelo. Majhno, drobno, a najboljSe. Kot bi se vsa dobrota 
skrčila, da bi bila močnejša. 

Drugi dan, pod večer je odkril Stihija. Potegnjen, koščen parti
zan, ki so ga v četi ocenili za prestrašenega. Niso ga zbadali, ker so 
ugotovili, kako trpi, če kdo le namigne, da se boji. Slutili so, da bi bil 
rad pogumen, a mu to nekako ni uspelo. Padel mu je v objem in se 
razjokal. 

»Nanko, ne zameri, da jočem. Ne povej tega nikomur. Ampak 
tako sem srečen, da vidim nekoga od svojih. Si me iskal?« je vprašal 
Suhi. 

»Ne ravno tebe. Kogarkoli, ki je preživel in je morda ranjen. 
Iskala bova naprej.« 

Suhi mu je v solzah prikimaval. Gledal ga je tako občudujoče, 
da je postalo Nanku nerodno. 

»Nanko, zdaj razumem, kaj je tovarištvo. Toliko mrtvih si 
videl, tak hud boj doživel, ampak nisi hotel naprej. Hotel si pomaga
ti. Nanko, saj veš, da nisem pogumen, ampak zelo hvaležen. Se 
nekaj bi te prosil: Ko se vrneva, izprosi, da bom s teboj. Vem, da si 
pogumen. Morebiti se tudi jaz navzamem vsaj nekoliko tvojega po
guma. Da se ne bom počutil med vsemi kot črna ovca. Mi verjameš, 
da se hočem boriti. Ampak srce me je doslej še zmerom izdalo.« 

»Kako si se prebil?« je zanimalo Nanka. 
Suhi je dolgo premišljal. N i upal precej povedati, kako je bilo. 
»Veš, nisem se prebijal. Nisem upal teči proti tolikim strojni

cam. Saj so bile same strojnice. Zavlekel sem se med skale, prijel za 
grmičje, privezal s pasom in tako sem prikrit visel. Policisti so hodili 
pod mano, se pogovarjali. Nekajkrat so bili dobrih deset metrov 
stran od mene. Vsakič sem skoraj umrl. Zdaj se mi dozdeva, da je 
celo bolje. Manj se bojim,« je z olajšanjem povedal Suhi in ga pre
iskujoče ogledoval. Nato se je skremžii in zavzdihnil: »Morebiti se 
mi to le dozdeva. V naslednjem boju se bo izkazalo, kako je v resnici. 
Nanko. bova skupaj?« 

»Bova!« je obljubil Nanko. »Vse napravim, da bova skupaj.« 
Iskala sta tovariše še ves naslednji dan in pojedla vso hrano. 

Pod večer sta se oglasila na kmetiji. Po tem, kako so vsi planili iz 
hiše, se je Nanku razkrilo, kako nestrpno so ga čakali. . 

(nadaljevanje) 

EDO T 0 R K A R 

IME Ml JE BRIGITA 

Oče je molče odložil očala in časopis in nejevoljno odrinil 
avor izpod nog, tako da je voda pljusknila čez rob in se je nare-
iila luža na tleh. »No, pa pojdimo,« je rekel, ko se je oblekel in 
abul. »Jaz tudi! -r Jaz tudi!« sta zakričala Andrej in Sonja, naj
mlajša člana naše družine, in kot bi mignil sta bila tudi onadva 
ibleČena in obuta. 

»Čeden fant, tale doktor,« je menila mama, ko sva ostali 
ami doma, »čudno, da še ni oženjen . ».« — »Saj ravno zato,« 
sem rekla jaz in zlezla na peč, da bi se spet lotila matematičnih 
aiačb. Učenje mi že prej ni šlo kaj prida od rok, zdaj pa sploh 
nič več. Slekla sem trenirko, si navlekla nase svoje najlepše ža
metne hlače, si o vila šal okoli vratu, odpela psa z verige na dvo
rišču in stekla po zasneženi cesti v noč. Mama je nekaj zaklicala 
za mano, pa je nisem več slišala. Tudi vetra nisem čutila in tudi 
ne mraza, samo tekla sem in tekla, tako da me je še naš Taco 
komaj dohajal, ki je bil — takrat še — okreten in hiter pes. 

Ujela sem jih na brvi čez Blatnik. Spodrsnilo mi je na zale-
ienelih deskah in dvoje močnih rok me je prestreglo, da nisem 
ladla. Zadržale so se dlje kot bi bilo neizogibno potrebno, a 
imele so pravico do tega in te pravice so se tudi dobro zavedale. 
»Hvala,« sem izdavila. »Ni kaj,« je rekel glas iz teme. 

In že smo bili pri mlinu. Doktor je odpahnil vrtna vrata in 
; baterijsko svetilko posvetil v temo. »Tu,« je rekel. In res — v 
crogu svetlobe, ki jo je svetilka zarisala v sneg, je ležala čisto 
najhna srnica, skoraj Se mladičV Uboga živalca se je ob našem 
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prihodu vznemirila, po vsej sili se je skušala postaviti na noge in 
zbežati — toda zaman. »Dve sta bili,« je začel pripovedovati 
doktor. »Zavohali sta zeljna te glave pod snegom in se skozi 
priprta vrata zmuznili noter. Ko sta me zagledali, je večji 
uspelo preskočiti plot in pobegniti, manjša pa se je z zadnjimi 
parklji ujela v mrežo in obvisela na ograji.« — »Hrbtenico ima 
zlomljeno, ustreliti jo bo treba,« je rekel oče, ko je videl kako 
srna s prednjimi parklji nemočno orje v sneg, medtem ko ji je 
ves zadnji del telesa ohromel. »Pojdi domov in mi prinesi 
puško,« je ukazal Andreju. »Vidve pa z njim, da vaju ne vidim 
več tukaj!« Te zadnje besede so veljale nama s Sonjo: Sonja je 
ubogala, jaz pa ne. »Tudi ti!« je zarohnel oče. »Ne,« sem 
zatrmoglavila. »Pojdi, če ti rečem!« — »Ne!« sem še enkrat z 
nogo zatopotala po snegu. Moj James Dean je z nasmeškom 
opazoval ta generacijski spopad. A po pravici povedano — 
vztrajala bi tudi, če njega ne bi bilo. Zmeraj sem hotela biti 
zraven, kadar so v vasi klali svinje, streljali odslužene pse in 
vodili žrebce h kobilam. In tudi kadar so se na vasi stepli fantje 
in so se dekleta z vriščem razkropila, sem jaz ostala in vztrajala 
do konca. Ne zato, da bi se naslanjala nad tujo bolečino in tujo 
krvjo, gnala me je slepa, nagonska želja, da bi zvedela, koliko 
lahko prenese moja občutljiovst in da bi bila že vnaprej priprav
ljena na vse, kar bi tudi mene lahko nekoč doletelo. 

»Pojdimo v hišo,« je rekel doktor. In smo šli. V mlinu je bilo 
zdaj vse drugače, kot pred leti, ko smo se otroci igrali v njem 
slepe miši. Zidovi so bih sveže prebeljeni, tudi pod je bil nov, 
široka zakonska postelja, na kateri so se dolga desetletja spoče-
njalj, rojevali in umirali vsi člani Merharjevega rodu, je bila 
pregmjena s čistimi belimi rjuhami in novimi volnenimi 
odejami in kar tudi nisem spregledala — na postelji sta bila dva 
vzglavnika — eden na levi in drugi na desni strani... Slika 
Device Marije pa je izginila z -zidu, tudi bohka ni bilo več v 
kotu, na komodi je stal gramofon, na stenskih policah pa so se 
namesto gospodinjske ropotije kopičile steklenice in knjige. Z 
debelimi očmi sem požirala to čudo, knjig je bilo najmanj za pol 
naše gimnazijske knjižnice. »Pa si že kaj prebral od tega, ali pa 
jih imaš samo za okras?« sem takoj prešla v napad, da bi 
prikrila svojo zadrego v tujem, vznemirljivem moškem okolju. 
»Vse«, je rekel doktor, »Kakšne celo po večkrat.« — »Potem pa 
si večji intelektualec kot zgledaš.« Doktor se je prizanesljivo 
nasmehnil mojemu duhovičenju, si prižgal cigareto in vrgel lase 
nazaj (zdaj je bil spet ves tak kot James Dean v svoji najboljši 

izdaji), oče pa me je grdo pogledal izpod namrščenih obrvi, ko 
sem izrekla besedo »intelektualec,« češ, to je pa že preveč, takih 
besed te pa jaz nisem učil. »Navihano hčerke imate,« je doktor 
pomežiknil očetu. »To pa to,« je pokimal oče in nič kaj dobre 
volje ni bil videti. 

Jaz pa sem še kar naprej stala sredi sobe in z narejenim za
nimanjem buljila v knjige. Vtaknila sem roke v hlačne žepe in 
se malo zvila v blokih, saj si nisem mogla kaj, da ne bi 
izkoristila priložnosti in svojemu Jamesu Deanu pokazala, kako 
tenka sem v pasu in kako imam kljub svojim rosnim petnajstim 
letom ritko že čisto po žensko zaokrogljeno. Doktor je otresel 
pepel s cigaretnice in stopil zraven mene. »Lahko ti katero 
posodim, če boš brala,« je rekel. »Res? Imaš kakšno o živalih? 
Najraje imam knjige o živalih — o tistih divjih, neukročenih, ki 
ne potrebujejo človeka, da bi preživele in se mu ne pustijo 
ujeti...« 

Srce mi je razbijalo v prsih, vznemirjeno od njegove bližine, 
ko sem to govorila, omamljala me je toplota, ki je prihajala od 
njegovega telesa in med vsemi drugimi vonji sem razločno 
zaznavala vonj po njegovi obleki, koži, laseh . . . Tako strašno 
me je imelo,-d a bi se naslonila nanj in zaspala na njegovih prsih 
— jaz, neukročena žival, ki se nikomur ne pusti ujeti . . . 

Medtem se je vrnil Andrej s puško in strelivom. Vsi štirje 
smo šli na vrt. Doktor je svetil, oče je ustrelil. Srna je trznila in 
omahnila v sneg. Oči so ji osteklenele, iz gobca ji je pritekla kri. 
Velik rdeč madež se je napravil v snegu. Začutila sem doktorjev 
pogled na sebi. Tudi jaz sem ga pogledala. Nasmehnil se mi je. 
Jaz sem ga pa še kar naprej gledala naravnost v oči. Nasmeh 
mu je otrpnil na ustnicah, a pogleda ni umaknil. Tako sva se o 
vsem sporazumela, ne da bi spregovorila eno samo besedo. 

Medtem, ko si je oče še zmeraj dajal opravka z mrtvo 
živaljo in jo tlačil v vrečo, da bi jo odnesel s sabo. sem stekla v 
hišo in vzela s police prvo knjigo, ki mi je prišla pod roke, ne da 
bi sploh pogledala naslov. »Do sobote jo bom prebrala. Boš 
doma?« sem kar najbolj nedolžno vprašala, dovolj potihem, da 
me oče in Andrej nista mogla slišati. 

Oče je slednjič le stlačil srno v vrečo in si jo zadegal na 
rame, krvav madež na snegu pa je ostal. Prav tak krvav madež 
pa je ostal tudi na rjuhah v Merharjevem mlinu, ko sem nasled
njo soboto prišla k doktorju, da bi mu vrnila izposojeno knjigo. 

(nadaljevanje) 
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Na 19. skupnem zasedanju zbora združenega dela, zbora 
krajevnih skupnosti in družbenopolitičnega zbora OS Radov
ljica, 23. septembra, so delegati na osnovi analize in poročil 
izvršnega sveta občinske skupščine presojali izvajanje resolu-
cijskih določil o gospodarjenju v letu 1981. Razprava je bila 
osredotočena predvsem 'na gibanje gospodarstva, zlasti na 
težave vjizičnem obsegu proizvodnje, na izvozno problematiko, 
delitvena razmerja, vzroke za izgube v delovnih organizacijah, o 
naložbeni politiki ter na splošno in skupno porabo. Spregovorili 
so tudi o uresničevanju družbene usmeritve razporejanja 
dohodka in o ugotovitvah iz analize trgovine, gostinstva in 
turizma: Vsi trije zbori so sprejeli odlok o obveznem 
radiofotografiranju prebivalcev v občini Radovljica, ki bo od 19. 
do 29. septembra 1981. . 

Izvršni svet OS Radovljica je na 159. seji, 15. septembra 
proučil analizo priliva diplomantov srednjih šol in kadrovskih 
potreb v občini v 1981. letu. Na osnovi predloga komiteja za 
urbanizem, gradbene in komunalne zadeve je izvršni svet 
sklenil, da Zavod za urbanizem Bled izdela grafične priloge 
družbenega plana občine Radovljica za obdobje 1981 — 1985. Na 
seji so sprejeli odredbo o obvezni uskladitvi cen proizvodov s 
sprejeto politiko cen v 1981. letu in poročilo sekretariata za 
občo upravo in družbene dejavnosti o poteku postopka pred 
ustavnim sodiščem SRS glede dodatnih osebnih dohodkov 
občinskim inšpektorjem. Za izvedbo radiofotografske akcije 
občanov v času od 19. do 29. septembra je izvršni svet imenoval 
11 članski odbor. 

V veliki sejni dvorani skupščine je bila 14. septembra 8. seja 
občinske konference zveze komunistov Radovljica. Po pregledu 
uresničevanja sklepov 7. seje so podrobno razčlenjevali ures
ničevanje politike stabilizacije v občini Radovljica in sprejeli 
program nadaljnje aktivnosti komunistov v izvajanju nalog v 
gospodarstvu do konca 1981. leta. Sprejeli so program idejno-
političnega usposabljanja članov ZK v šolskem letu 1981 /82 ter 
sklep o oblikovanju stalnega 50 članskega sestava občinske 
konference ZK Radovljica. 

Po družbenem dogovoru o načinu zagotavljanja in usmer
janja dela družbenih sredstev za pospeševanje izvoza, ki so ga 
podpisali izvršni svet OS Radovljca, vse občinske SIS družbenih 
in materialnih dejavnosti ter SDK podružnica Kranj, bodo do 
konca leta 1981 morali vsi podpisniki skupaj vplačati 16.313.000 
din. Od tega bo izplačano iz proračuna občine 652.000 din, vse 
SIS pa bodo zagotovile 15.661.000 din, od tega 13.620.000 din 
SIS družbenih dejavnosti in 2.051.000 din SIS materialnih 
dejavnosti. Prvo četrtino so morali nakazati že 15. septembra, 
naslednje četrtine pa vsakega 15. v mesecu do konca leta 1981. 

Izvršni svet OS Radovljica je na osnovi ugotovitev o 
gospodarskih gibanjih v občini in izhodišč, ki so jih sprejeli 
predsedniki občinskih izvršnih svetov na republiškem posveto
vanju določil posamezne člane sveta za obiske v delovnih 
organizacijah, kjer so opravili razgovore o izvozno uvoznih 
nalogah. Spregovorili pa so tudi o pristopih k izdelavi občinske 
resolucije in planskih dokumentov za 1982. leto. 

Na 2. seji skupščine občinske skupnosti socialnega varstva, 
21. septembra, so delegati sprejeli pravilnik o pogojih, kriterijih 
in postopku uveljavljanja pravice do varstvenega dodatka 
kmeta-borca NOB. Potrdili so" delovni program in finančni 
načrt skupnosti za 1981. leto, samoupravni sporazum o 
združevanju sredstev za dejavnost občinske in republiške 

skupnosti socialnega varstva v 1981. letu", samoupravni spo
razum in statut o ustanovitvi delovne skupnosti skupnih stro
kovnih služb SIS družbenih dejavnosti občine Radovljica ter 
pravilnik o delni nadomestitivi stanarinev občini Radovljica. 

Na 17. zasedanju skupščine občinske skupnosti za zapo
slovanje 9. septembra so delegati najprej obravnavali gradivo •§ 
16. zasedanja, ki ni bilo sklepčno, nato pa so sprejeli družbeni 
dogovor o načinu zagotavljanja in usmerjanja dela družbenih 
sredstev za pospeševanje izvoza. Skupnost za zaposlovanje 
mora zagotoviti 141.000 din. Proučili so vloge za dodelitev Ti
tovih štipendij.mladim delavcem v občini in informacijo »Kaj 
lahko pričakujemo z zaposlovanjem letošnje generacije 
srednješolcev na Gorenjskem«. Pregledali so tudi podatke o 
gibanju zaposlenosti v razdobju januar—junij in brezposlenosti 
ob koncu julija 1981. 

Koordinacijski odbor za boj proti alkoholizmu in narko
maniji pri predsedstvu OK SZDL'Radovljica je na 3. seji, 16. 
septembra obravnaval poročilo o problematiki alkoholizma v 
občini in o opravljenih nalogah socialne službe in drugih 
organov za razreševanje teh vprašanj v 1980 in 1981. letu. 
Dogovorili so se o pripravi gradiva in nalogah članov odbora za 
republiško posvetovanje o alkoholizmu in narkomaniji, ki bo 
prihodnji mesec. 

V republiškem centru za obrambno vzgojo v Poljčah je bilo 
10. septembra" delovno posvetovanje o aktualnih družbenopo
litičnih in gospodarskih vprašanjih in nalogah komunistov v 

-izvajanju politike stabilizacije v 1981. letu na Gorenjskem. 
Posveta so se udeležili sekretarji medobčinskega svetza in komi
tejev OK ZK gorenjskih občin. Udeležencem je med drugim 
govoril tudi član predsedstva CK ZKJ Andrej Marine. 

Odbor podpisnikov družbenega dogovora o varstvu, ure
janju, vzdrževanju in postavljanju spomenikov in obeležij NOB 
pri OS Radovljica je na zadnji seji sprejel obsežen program 
letošnjih nalog. Med drugim je prioritetno določil obnovitev in 
ureditev spomenika žrtvam požgane vasi Radovna. Akcijo bodo 
izvajali strokovnjaki Zavoda za spomeniško varstvo Kranj. 
Predračunska vrednost obnovitvenih del, ki jih bo krila 
Kulturna skupnost Radovljica, znaša okoli 150.000 din. Vsa 
dela bodo sklenili do oktobra. 

Iniciativni odbor za ustanovitev občinske turistične zveze 
Radovljica je na sestanku 10. septembra obravnaval prispele 
pripombe iz turističnih društev na osnutek statuta bodoče 
občinske turistične zveze. Seznanili so se s spremembami in 
dopolnili statuta Gorenjske turistične zveze in sprejeli osnutek 
programa dela občinske turistične zveze Radovljica za leto 
1982. Dogovorili so se o pripravah za volitve delegatov na 
ustanovno skupščino občinske turistične zveze, ki bo konec 
prihodnjega meseca. 

Značilno za organiziranost trgovinske mreže v radovljiški 
občini je nadpovprečna razdrobljenost. V občini delujejo tri 
trgovske delovne organizacije: Špecerija s sedežem na Bledu, 
Murka s sedežem v Lescah in Živila TOZD Trgovina Bled s 
sedežem v Kranju. Razen teh ima v občini svoje prodajalne že 
33 OZD iz občine in izven občine. Po načinu prodaje je v občini 
119 klasičnih prodajaln, (vključno šest bencinskih črpalk), šest 
marketov, ena blagovnica, ena diskontna in 18 samopostrežnih 
prodajaln ter 10 kioskov. Svoje t. i . industrijske, prodajalne 
imajo v občinifLIP Bled, Almira Radovljica in Sukno Zapuže. 

V zimskošportnem centru Zatrnik, ki ga upravlja Zavod za 
razvoj in napredek turizma Bled, so smučarjem in zimskim 
turistom na voljo štiri vlečnice in ena sedežnica v skupni dolžini 

13.850 m z zmogljivostjo 4.120 oseb na uro. Pred petimi leti 
(1976) so prepeljali v zimski sezoni 441.169, lani pa že 977.475 
potnikov. Podroben pregled pokaže, da so zatrniške žičnice 
izkoriščene v zadnjih petih letih več kot za dvakrat, vsako leto 
pa je naraščalo število potnikov v poprečju za 22 Š. Poprečje 
zimskih dni s snežno odejo je na teh smučiščih nad 85 dni, 
približno toliko kot v Kranjski gori, na Kobli in Zelenici. 

Pri Šobcu je bilo v soboto, 19. septembra srečanje go
renjskih brigadirjev, ki ga je organiziral medobčinski svet ZSMS 
za Gorenjsko. Okoli 500 brigadirjev in brigadirk, kolikor se jih je 
letos udeležilo mladinskih delovnih akcij je sodelovalo v razgo
vorih o dobrih in slabih izkušnjah ž akcij in o'nadaljnjih 
izgledih prostovoljnega mladinskega dela na Gorenjskem. Naj
boljšim so ob tej priložnosti podelili priznanja. 

Na prvo septembrsko soboto je 25 civilnih invalidov vojne 
iz vseh gorenjskih občin sodelovalo na delovni akciji urejanja 
okolice spomenika NOB v Srednji vasi nad Begunjami. Akcijo 
so organizirali v sodelovanju z občinskim odborom ZZB NOV 
Radovljica in KO ZZB NOV Begunje ter KS Begunje. Pri 
spomeniku nameravajo pripraviti prihodnji mesec srečanje vseh 
civilnih invalidov vojnena Gorenjskem. 

Letošnje šole v naravi v obmorskih krajih se je udeležilo 
460 učencev četrtih razredov vseh šestih osnovnih šol radov
ljiške občine in zavoda Matevža Langusa iz Kamne gorice. Pri 
tej obliki dela so jim nudile gostoljubje delovne organizacije 
LIP Bled, Murka-Lesce, Veriga Lesce, Plamen Kropa v svojih 
počitniških domovih. Učenci so se naučili plavati in se podrobno 
seznanili z značilnostmi naše obale in morja. Del 
stroškov na učenca okoli 600. din je prispevala občinska 
izobraževalna skupnost, del od 800 do 1000 din pa so prispevali 
starši. 

Na mitingu koroškega kultumopolitičnega glasila Kladivo 
12. in 13. septembra v Sentprimožu v Podjuni, ki so ga 
organizirali napredni slovenski mladinci pod geslom »Za mir in 
razorožitev«, je sodelovala tudi osemčlanska delegacija mladih 
iz radovljiške občine. 

Občinski odbor Rdečega križa Radovljica bo v sodelovanju 
s sekretariatom za ljudsko obrambo OS Radovljica začel 
izvajati jesensko zimski program strokovnega usposabljanja 
članov ekip civilne zaščite. Prvi 20 urni tečaj prve pomoči so 
organizirali za radovljiško območje 21. septembra v prostorih 
AMD Radovljica. 

Sindikat delovne organizacije Elan Begunje je v soboto, 12. 
septembra v Krpinu organiziral piknik (delavsko srečanje) s 
kulturnozabavnim programom, na katerega so povabili tudi 
delavce iz LIK Kočevje Elan — Brnca na Koroškem in člane 
pobratenega gasilskega društva Bukošek in svoje upokojence. 

V lepem sončnem vremenu je ovčjerejska skupnost pri 
Kmetijski zadrugi Bled priredila v nedeljo, 13. septembra letos 
prvič ovčarski dan na Zatmiku. Dopoldne so ovčarji prignali 
na Zatrnik svoje trope s pašnikov, nakar so prikazali različna 
ovčjerejska opravila in striženje. Ocenjevalne komisije so 
ocenjevale pasme in najboljše nagradile. Popoldne so organi
zatorji pripravili družabno srečanje.' 

Na republiškem balinarskem prvenstvu v zbijanju, ki se ga 
je prejšnjo soboto v Velenju udeležilo 20 irbranih predstav
nikov iz vseh osmih območnih zvez Slovenije, je Gorenjsko 
zastopal Tonejc iz BK Lesce. Zasedel je razmeroma visoko 
sedmo mesto. 

TEKMOVANJE GOZDARJEV, KMETOV 
IN VOZNIKOV TOVORNJAKOV ZA PREVOZ 

LESA 
V nedeljo, 6. septembra, so konferenco osnovnih organizacij 

sindikata Gozdnega gospodarstva Bled in občinskega sveta zveze 
sindikatov Radovljice in Jesenice, priredili tekmovanje gozdarjev, 
kmetov in voznikov tovornjakov za prevoz lesa na Mrzlem studencu 
na Pokljuki. 

V otvoritvenih govorih je bil 
poudarjen namen takega tekmo
vanja in težaškega dela pri pripravi 
hlodovine in prevozu lesa s tovor
njaki v dolino, na- mesta, kjer ga 
nadalje predelujejo, 

Gozdni delavci-sekači so tekmo
vali v več disciplinah: snemanje in 
nastavitev krožne rezilne verige na 
ročni motorni žagi, razžaganje hlo
dovine, podžagovanje. hlodovine, 
klestenje vej na - podrti smreki in 

podiranje smreke na »balon«. V 
vsaki disciplini je komisija natančno 
merila čas, merila kote in globine 
posameznih rezov. V teh disciplinah 
tekmovanja je nastopilo 29 tekmo
valcev, ki so bili razdeljeni po 
ekipah. Tudi kmetje-kooperantje, so 
imeli svojo ekipo in prosti delavci. 
Prvo mesto je dosegel Alojz Zalokar 
TOZD Pokljuka s 563 točkami, drugi 
je bil s 559 točkami Čedo Aleksič, 
TOZD Bohinj, tretji, z istimi števili 

Nakladanje hlodovine na tovornjak (F oto J. Ambrožič) 

pa Franc Zorč TOZD Pokljuka itd. 
Rezultati po ekipah: prvo mesto 

TOZD Pokljuka (gozdarstvo), s 
1.660 točkami, drugo mesto TOZD 
Gozdarstvo Bohinj s 1.540 točkami, 
tretje mesto TOK Kmetje s 1.539 
točkami, četrto TOK-delavci s 1.513 
točkami in zadnja ekipa TOZD Goz
darstvo Jesenice s 1.479 točkami. 

Šoferji so tekmovali v nakladanju 
hlodovine na tovornjak in postavlja
nje piramide v natančno označeni 
kvadrat. Piramido so postavljali iz 
razžaganih delov hlodovine. Prvo 
mesto je dosegel Miro Ambrožič s 
344 točkami, drugo Drago Kobal s 
332 točkami, tretje Štefan Biček s 
330 točkami itd. Tekmovalo jih je 
enajst. 

Prvi trije tekmovalci v posamez
nih disciplinah so prejeli diplome in 
pokale, vsi tekmovalci pa lepa prak
tična darila po lastni izbiri raz
stavljenih nagrad. ' 

Sledila so še tekmovanja v zabav
nih disciplinah. Pri zlaganju drv so 
sodelovale ženske. Med štirinajstimi 
tekmovalkami je dosegla najboljši 
čas Tilka Klinar v času 2.29 min. V 
tekmovanju pri pobiranju češarkov 
in prenos na določeno mesto pa so 
tekmovali otroci. Pri starejši skupini 
je imel najboljši čas 0,88 min. Janez 
Zalokar, pri mlajših s časom 1.10 
minut pa Jadranka Klarič. Pri va
ljanju krivega surovega mecesnove-
.ga hloda, pa je izmed 24 tekmoval
cev dosegel najboljši čas Andrej 
Klinar v času 0,24 min. 

Ta tekmovanja se vrstijo vsako 
leto. Lansko leto je bilo izvedeno v 
Bohinjski Bistrici, letos na Pokljuki 
in naslednje leto bo v Kranjski gori. 

Delo gozdarjev-sekačev je zelo 
naporno in zahtevno, toda mnogo 
lažje kot nekoč. Hlodovino ne lupijo 
več ročno, to opravi stroj na žagi, 
tople obroke malice jim'pripeljejo 
na delovno mesto, stanujejo v so
dobnih stanovanjih, na delo pa jih 
vozijo, s kombiji. Vsi sekači — gozdni 
delavci, imajo priznan benificiran 
staž, toda- kljub temu tovrstne de
lovne organizacije ne dobijo več 
mladih delavcev in domačinov, kajti 
sedaj je največ delavcev iz sosednjih 
republik, ki pa jim nudijo gozdno
gospodarske organizacije vso sodob
nost, kar jim seveda tudi pripada. 
• - - . - / i , ' . ' . T , \ . Jože-Ambrožič' 

Z zadnjega nastopa šolanih psov na Jesenicah (Foto I. Kučina) 

VABILO LASTNIKOM PSOV 
Kinološko društvo Bled — tehnična komisija, je pričelo z jesen

skim delom tečaja za šolanje psov. Tečaj je dvakrat tedensko in to 
ob sredah in sobotah s pričetkom ob 16. uri. Vaje tečajnikov so na 
društvenem prostoru v Lescah za trgovsko organizacijo Murka. 
Dostop je možen z avtomobilom. 

Vse lastnike psov, zlasti tiste, ki imajo veselje do kinološkega 
dela, ki se želijo vključiti v GRS, v narodno in civilno zaščito 
vabimo, da se prijavijo za šolanje. 

Šolnina je 2.000 din. Plačati jo je treba v dveh obrokih in to en 
obrok že na začetku tečaja, drugi obrok pa po preteku enega meseca. 

Prijavite se lahko vsako sredo na prostoru za šolanje ob 16. uri. 
Za šolanje morate biti primerno in športno oblečeni, za psa pa 

Usnjeno vrvico dolžine 110 cm z verižno zadrgo. 
Obvestilo naj bo za vse lastnike tudi premislek, da si lahko 

zagotovijo usposobljenost psa le s skupnim šolanjem in ne posa
mezno, kot si nekateri razlagajo šolanje. Psa mora lastnik navajati 
tudi na okolico, to je, na ljudi hrdruge pse — živali, da se prilagaja, 
da je do njih strpen in da sprejema v svoje okolje tudi druga bitja. 

Poleg veščin poslušnosti, obrambe, napada in sledenja boste 
imeli priložnost, da se seznanite o boleznih psa, o preventivnem 
zdravljenju in z drugim, kar vsak lastnik potrebuje za nego svojega 
štirinožnega prijatelja. 

Prijavite se za šolanje vašega psa, mi pa vam zagotavljamo, da 
boste z njim dosegli zaželeni uspeh. 
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POHOD PIONIRJEV JUGOSLAVIJE 
PO POTEH TITOVEGA ROJSTNEGA KRAJA 

Sredi meseca mladosti sem zvedel, da se bom udeležil pohoda 
pionirjev Jugoslavije po poteh Titovega rojstnega kraja. Bil sem 
srečen in vznemirjen. Pohod bi namreč zaključili v Beogradu, kjer bi 
obiskali hiio cvetja, kjer počiva tovariš Tito in se udeležili zaključne 
slovesnosti ob predaji š ta letne palice. 

Doživljajev s tega popotovanja ne Sljeme nad Zagrebom. Tam so se 
bom nikoli pozabil. Pa naj pripo 
vedujem po vrsti. -

V Ljubljani so nas predstavniki 
zveze prijateljev mladine lepo spre
jeli. Tovariš predsednik nam je po
jasnil vse o pohodu in poudaril, naj 
vseskozi vlada najstrožja disciplina. 
Določili so nam tudi mentorico, ki 
nam je odgovarjala na vsa vprašanja 
in pomagala ob različnih problemih. 

Z avtobusom smo se odpeljali v 
Zagreb, od tam pa v Jastrebarsko, 
kjer so nas pionirji tamkajšnje šole 
sprejeli v pravkar zgrajenem pionir
skem domu. Popoldne smo svečano 
formirali odred Bratstvo in enot
nost, ki je bil sestavljen iz pionirjev 
iz Slovenije, Hrvatske, Bosne in 
Hercegovine, Srbije, Makedonije, 
Črne gore, Vojvodine, Kosova in 
mesta Beograda. Proti večeru so nas 
porazdelili med domačine, ki so se 
prostovoljno javili, da nam bodo dali 
prenočišča. 

Naslednji dan smo si ogledali 
Jastrebarsko in . s solznimi očmi 
počastili spomin naših vrstnikov, ki 
so umrli nasilne smrti v taborišču 
otrok. V to taborišče so zapirali 
otroke stare od enega do osemnaj
stih let. 

Pred pionirskim domom smo 
zasadili drevesce v trajen spomin na 
naš pohod. Sledila je prijateljska 
športna tekma z osnovnošolci šole 
Mraovič Simič. Po tekmi smo v 
vojašnici dobili kosilo. Po njem so 
nas z avtobusi odpeljali na grob 
Titovih staršev. Povratek je bil 
precej pozen. Sledil je kulturni pro
gram v pionirskem domu v Jastre-
barskem. Vsaka delegacija je pripra
vila nekaj točk. Prižgali smo tudi 
taborni ogenj in okoli njega plesali 
kolo še pozno v noč. 

Zjutraj smo se poslovili od prijaz
nih domačinov in se odpeljali na 

NA JESENICAH 
POTEKA AKCIJA 

»BREZHIBNO 
VOZILO JE 

VARNO VOZILO« 
V tem tednu na Jesenicah po

teka akcija »brezhibno vozilo je 
varno vozilo«, ki je organizirana 
ž namenom, da se izboljša pro
metna varnost na naših cestah. 
Akcija poteka tako, da pri 
jeseniškem Viatorju (po novem 
Integralu) brezplačno pregledu
jejo osebna vozila oziroma opra
vijo tehnični pregled. 

Pri tem odgovorni delavci za 
tehnične preglede pregledajo 
najosnovnejše sklope, ki vpli
vajo na varnost prometa, in sicer 
delovanje zavor, krmilnega me
hanizma, svetlobno-signalnih 
naprav in gum. Ob tehničnem 
pregledu pa voznikom pomagajo 
tudi z različnimi nasveti, opozo
rijo na napake na vozilih in de
lijo propagandno gradivo. 

V . ponedeljek, - 21. septembra, 
prvi dan akcije, je na brezplačni 
tehnični pregled pripeljalo svoja 
vozila 16 voznikov, vsi z Jesenic. 
Akcija traja še danes, 24. in 
jutri 25. septembra. Vozniki 
lahko pripeljejo svoja vozila na 
brezplačen tehnični pregled oba 
dneva od 12. do 15. ure. 

J.R. 

USPEŠNE VAJE 
GASILCEV 

V MOJSTRANI 
Člani Gasilskega društva Mojstra

na so prejšnji torek izvedli nočno 
vajo gašenja novih blokov v Moj
strani. Vaja, ki so jo pripravili v 
okviru rednega usposabljanja in pre
verjanja znanja, je dobro uspela 

V nedeljo so gasilci pripravili še 
eno vajo, in sicer na objektu samo
postrežne trgovine v Mojstrani. Ob 
tej priložnosti so gasilci poklicne in 
reševalne čete železarne Jesenice 
prikazali tudi delovanje Magirus le
stve. V akciji* so sodelovali člani in 
mladinci Gasilskega društva Moj
strana, desetina gasilcev LIP Bled 
- TOZD Mojstrana m člani Gasil
skega društva Dovje. 

Po vaji so gasilci pripravili še 
tovariško srečanje, ki so se ga udele
žili člani društva in drugi prebivalci. 

Gasilci iz Mojstrane tudi obnav
ljajo orodišče v svojem gasilskem' 
domu. 

J.R. 

nam pridružili taborniki, ki so nas 
spremljali ves čas pohoda po Hrvat
skem Zagorju. T a dan smo precej 
pešačili. Zvečer smo prišli v Stubico 
in se ustavili ob zgodovinski Gubčevi 
lipi. Prenočili so nas pionirji osnovne 
šole v Zaboku. 

Naslednje jutro smo šli v Kumro-
vec v rojstno hišo tovariša Tita. 
Obiskali smo tudi dom borcev in 
mladine. Sledilo je športno popoldne 
in prijateljsko srečanje borcev in 
pionirjev ob tabornem ognju. 

Peti dan pohoda smo se zbrali 
pred osnovno šolo v Zaboku in se 
poslovili od domačinov, nato pa se 
odpeljali v Zagreb. Ob 14,30 smo se z 
vlakom odpeljali v Beograd, kjer so 
nas nastanili v Pionirskem mestu. 
Utrujeni od dolge vožnje smo hitro 
zaspali. 

Sledil je dan, ki smo ga vsi najbolj 
nestrpno čakali. Oblečeni v svečane 
uniforme smo obiskali hišo cvetja. 

Strmeli smo v zlate črke imena 
našega nepozabnega tovariša Tita. 
V tem trenutku so nam marsikaj 
povedale. Položili smo tudi venec in 
spomin na ljubljenega predsednika 
počastili z enominutnim molkom. 

Obiskali smo še muzej 25. maj, si 
ogledali odlikovanja, ki jih je tovariš 
Tito. dobil od velikih državnikov, 
štafetne palice in kratek film o 
Titovih obiskih po neuvršečnih 
državah. 

Zvečer smo na stadionu bili na 
centralni slovesnosti ob dnevu mla
dosti in predaji štafetne palice. 
Nepozaben dan! 

Prišlo je tudi nezaželjeno slovo. 
Na železniški postaji so se še isti 
večer od nas poslovili Makedonci, 
Bosanci, Vojvodinci in Črnogorci, 
pri pionirskem domu pa še Beograj
čani. Naslednje jutro smo odšli še 
ostali. Ni bilo pionirja, ki ne bi poto-
čil vsaj nekaj, čeprav skritih solza, 
ko se je moral posloviti od komaj 
pridobljenega prijatelja iz druge 
republike. 

Andrej Palovšnik, 
OŠ Karavanških kurirjev NOB 
Koroška Bela 

V SLOVO JANEZU PONIKVARJU 

DRUŠTVENI PRAPOR TOLMINA 
NA JESENICE 

Prvo nedeljo oktobra leta 1936, torej pred 45 leti, so imeli primor
ski emigranti na Jesenicah in okolici svojevrsten praznik. Na dvori
šču gostilne Peklar so namreč posvojili prapor Rokodelskega bralne
ga društva s Tolmina, na katerega so pripeli trak z napisom »Primor
sko emigrantsko društvo SOČA Jesenice«. 

Ta prapor, katerega so več let Udeležba ob tej slovesnosti je bila 
skrivali v Tolminu, da bi ne prišel v kar velika, saj so prišli primorski 
roke fašistom, so spravili čez mejo v 
Jugoslavijo, kjer ga je nekaj časa 
hranil dr. Lavo Čermelj, prav tako 
kakor prapor Narodne čitalnice s 
Tolmina. Po sklepu zveze primor
skih emigrantskih društev je bil, kot 
že omenjeno, dodeljen društvu 
SOČA na Jesenicah, drugi pa emi
grantskemu društvu NANOS v 
Mariboru. 

Dobro je znano, kako se je kmalu 
po prvi svetovni vojni ponovno raz
gibalo kulturno življenje na Primor
skem. Obnavljali so društva, čitalni
ce, knjižnice in skoraj vsaka, še tako 
zakotna vas je imela svoje društvo. 
Ko pa je prišel v Italiji na oblast 
fašizem so nastopili težki časi in v 
letih 1926/1927 je bilo zatrto sleher
no slovensko delovanje. Kvestura je 
zaplenila premoženje in vse, česar 
niso naši zavedni rojaki pravočasno 
poskrili in tako tudi večino prapo
rov. 

Letos poteka 100 let od kar je bilo 
leta 1881 ustanovljeno Rokodelsko 
bralno društvo v Tolminu in 120 let 
od tedaj, ko so leta 1861 osnovali v 
Tolminu Narodno čitalnico, društvi, 
ki sta mnogo prispevali h krepitvi 
narodne zavesti naših ljudi pod 
staro avstroogrsko državo. Prapor 
Rokodelskega bralnega društva v 
Tolminu so razvili septembra leta" 
1906, ko je bilo v Tolminu veliko 
slavje, katerega so se udeležili med 
drugim tudi Sokoli z Jesenic. 

emigranti tudi z Bohinja, Radovljice 
in Gomjsavske doline. Z rok dr. La
va Čermelja je prapor sprejel ta
kratni predsednik SOČE Jože Zab-
kar, ki je v svojem govoru poudarjal 
naš boj proti fašizmu in borbo za" 
narodnostni obstoj našega naroda 
na Primorskem. Vse do začetka 
druge svetovne vojne je bil prapor, 
kot svetinja dobro spravljen in ne
kajkrat so se primorski rojaki s tem 
praporom udeležili sprevodov in 
manifestacij (ena slika o tem je v 
muzeju Železarne). Nekaj dni pred 
napadom nacistične Nemčije in faši
stične Italije na Jugoslavijo, je bil 
prapor odnesen v Ljubljano, da bi 
bil tako bolj na varnem, vendar ga 
po vojni ni bilo mogoče več izslediti. 

V tolminskem Zborniku z leta 
1956 v sestavu Marije Rutar lahko 
preberemo tudi tole: »Po letu 1848 je 
novo življenje zajelo tudi Tolmin
sko. Dih svobode je zavel preko 
dežele ob Soči in slovenska beseda je 
planila živa in vendar na dan, kakor 
so jo zvesto ohranili v sebi in svojih 
običajih od prihoda Slovencev v ta 
ozka podolja sredi svetlih gora. Leta 
1849 že zavračajo tolminski žužani 
novo srenjsko postavo deželnega 
poglavarstva v laškem in nemškem 
jeziku. 'Kaj nas vikši gospodje za 
Nemce ali Lahe deržati mislijo? Ali 
'so se tako malo zemljopisma vadili, 
da še zdej slovenskega sveta ne 
poznajo.'« s s 

AKTIVNOST JESENIŠKIH INVALIDOV 
V MEDNARODNEM LETU INVALIDOV 

V letošnjem medr"rednem letu 
invalidov so člani Društva invalidov 
Jesenice še povečali obseg svoje 
aktivnosti in dejavnosti. Na zadnji 
seji izvršnega odbora so med drugim 
obravnavali program izvršenih akcij 
v zadnjem obdobju, pogovarjali pa 
so se tudi o nalogah, ki jih čakajo v 
jesenskih mesecih. 

Spregovorili so o pripravah na 
skupščinske volitve prihodnje leto. 
Imenovali so posebno komisijo, ki bo 
evidentirala aktivne in delovne 
člane za opravljanje različnih funk
cij. -

Prav tako bodo člani jeseniškega 
društva invalidov skupaj z aktivom 
invalidov v Železarni spregovorili o 
gradivu za tretjo konferenco Zveze 
sindikatov Slovenije — Vloga in 

naloge sindikatov pri uveljavjanju 
delavcev kot nosilcev socialne poli
tike in zagotavljanju socialne var
nosti. 

Zbrane pripombe bodo posredo
vali Zvezi društev invalidov Slove
nije. 

Socialna komisija pri društvu bo 
zbrala in obravanvala predloge za 
enkratno finančno pomoč pri nabavi 
ozimnice. 

Jeseniški invalidi so se v soboto, 
19. septembra, udeležili množične 
plavalno-manifestativne prireditve v 
Dolenjskih Toplicah, ki jo je organi
zirala Zveza za rekreacijo in šport 
Slovenije. Ogledali so si tudi Bazo 20 
v Kočevskem rogu. 

J.R. 

12 ŽELEZAR 

Čeprav smo zadnje mesece vedeli, 
da načenja bolezen klenega moža, 
upornega duha,, volje in želje po 
življenju, je moral kloniti pred zako
ni narave. Njegova smrt nas je pre
tresla še toliko bolj, ker smo pevci 
pod njegovim vodstvom prepevali 
celih štirinajst let. 

Janez Ponikvar je bil vdan lepi 
slovenski pesmi skoraj do zadnjega 
dne. Zadnjikrt je dirigiral svojim 
pevcem na letošnji proslavi za 
občinski praznik v domu upokojen
cev. Čeprav že rahlo bolan je z vese
ljem prihajal med nas iz Kranja, 
kjer je zadnja leta stanoval. 

Janez Ponikvar se je rodil leta 
1906 v Cerknici in je vse svoje živ
ljenje namenil svojemu poklicu, 
amaterskim gledališkim deskam, 
glasbi, poučevanju in vodenju pev
skih zborov. 

Bil je sin velike kmečke družine in 
zato so skušali starši dati svojim 
otrokom poklic. Obiskoval je org-
larsko šolo in jo po treh letih 
uspešno končal. Šola ni usposabljala 
samo za orglarje, ampak tudi za 
različna administrativna dela in za 
družbeno-kulturno življenje v mestu 
ali na vasi. 

Življenjska pot ga je leta 1936 
zanesla pod mogočne stene naših 
Julijcev — na Dovje: Dobil je službo 
tajnika, orglarja in še druge obvez
nosti na tamkajšnjem odru amater
jev. 

Vestno in predano je izvrševal 
svoje obveznosti, ki jih je nareko
vala služba, v prostem času pa zbiral 
in poučeval še pevski zbor vse do 
vojne vihre leta 1941. Neusmiljeno 
kolo druge svetovne vojne ga je 
vrglo najprej v begunjske zapore in 
nato v taborišče Dachau, kjer je 
prebil dolga tri leta. Po vojni se je 
vrnil izčrpan na Dovje k svoji druži
ni in ljudem, ki so ga vsa vojna leta 
zelo pogrešali. Nato je opravljal vsa 

leta delo občinskega tajnika v Moj
strani oziroma zadnja leta pred upo
kojitvijo delo referenta na občini 
Jesenice. 

Po upokojitvi je bil še vrsto let 
honorarno referent za stanovanjska 
vprašanja. Poleg tega ni nikdar 
pozabil na lepo slovensko pesem. 
Vsa leta po vojni je bil pevovodja 
pevskega zbora Jaka Rabič na Dov
jem. 

Po preselitvi na Jesenice se je 
vključil v pevski zbor Jeklar, zadnjih 
štirinajst let pa je vodil pevski zbor 
Društva upokojencev na Jesenicah. 
Veselili smo se letošnje proslave 
pevskega zbora društva upokojen
cev, ki bo slavil v oktobru 20 let 
obstoja, toda praznovati ga bomo 
morali brez pevovodja, ki nas je 
naučil toliko novih pesmi. Pod nje
govim 'vodstvom je zbor vidno na
predoval in dosegel med zbori dru
štev upokojencev zavidljivo raven. Z 
njim smo se letos že sedmič udeležili 
srečanja pevskih zborov Gorenjske, 
republiškega srečanja in bili že 
sedmič na taboru v Stični. Pod 
njegovo sigurno taktirko je zbor 
prepeval v domu društva upoko
jencev, v občini Jesenice in drugod, 
zato bodo spomini nanj zelo lepi in 
trajni. Za svoje delo je dobil več 
priznanj, kar je dokaz njegove spo
sobnosti, vestnosti na kulturnem 
področju ter vdanosti lepi slovenski 
glasbi. Zapustil nas je mož, ki je 
mnogo prostega časa in znanja daro
val za jeseniškega delavca, slovenski 
narod in njegove pesmi. 

Odšel je, ostajajo spomini in nje
govo delo. Janez Ponikvar, hvala ti 
za tvoje delo. Tudi mi bomo zagoto
vo šli za teboj, toda dokler smo 
zdravi, bomo še dolgo prepevali 
pesmi, ki si nas jih naučil in spomin 
nate bo tako med pevci ostal živ. 

Jeseniški pevci 

UTRINKI S KOMPASOVEGA NAGRADNEGA 
IZLETA 

Kaj je lepšega, kot na začetku šolskega leta sprejeti sporočilo, da 
si nagrajenec kakega natečaja. V četrtek je taka vesela novica prese
netila učence osnovne šole 16. december Mojstrana: na Kompasovem 
literarnem nagradnem natečaju Moj kraj — moj svet smo bili nagra
jenci tudi trije učenci naše šole: Alenka H raster, Tomaž Pšenica in 
jaz. Z velikim veseljem smo sprejeli vabilo na izlet z avionom po do
movini. Nestrpno smo šteli dneve in ugibali, kam se bomo odpeljali. 

Jesenic — Plavž (Foto I. Kučina) 

Končno je prišel dan, ko smo se 
zbrali na letališču Brnik. Bili smo 
veseli, radovedni in tudi nekoliko 
preplašeni, saj smo se vsi trije prvič 
peljali z letalom. Vodiči Kompasa so 
nas pozdravili in čestitali za uspeh, 
nato pa so nam povedali nekaj po
datkov o izletu. 

Vožnja z letalom DC-9 je bila za
res veliko doživetje. Ko se je težka 
jeklena ptica dvignila v nebo, me je 
prevzel veličasten občutek. Kako 
lepo je leteti visoko nad zemljo in 
kako lepa je naša pokrajina z zraka. 
Majhne vasice, prepletene z belimi 
cestami in bistre reke med njimi, 
obdelane njive in travniki, .širni 
gozdovi! Letalo je naredilo krog in 
nato letelo proti jugu. Pokrajina se 
je spreminjala in na lepem se je vse 
pod nami spremenilo v kupolasto 
megleno morje. Kot bi se pod nami 
kopičila sladka tolčena smetana. 
Komaj smo si ogledali notranjost le
tala in pilotovo kabino, že smo se 
začeli spuščati na letališče Pulj. 

Po pristanku v Pulju smo . si 
ogledali kulturno-zgodovinske po
sebnosti mesta. To staro rimsko 
mesto se ponaša s številnimi spome
niki: ogledali smo si Herkulova vra
ta, rimski amfiteater, ki je lahko 
sprejel 30.000 ljudi in je bil prizorišče 
velikih iger. Opazili smo, da je zdaj 
mesto zelo razvito in je postalo kul
turni in gospodarski center Istre. 

Po ogledu Pulja smo se odpeljali v 
Rovinj, ki je verjetno najbolj sliko
vito istrsko mesto. S čolnom smo se 
odpeljali doprivlačnih otokov Kata
rina in Crveni otok, kjer so še 
ostanki zgradb iz rimskih časov. 

Iz Rovinja smo se odpeljali mimo 
Limskega kanala v Vrsar, kjer so 
nam ponudili pravo primorsko ko
silo z obilico rib, lignjev in rakov. 
Navdušeni smo si ogledali tudi naj
večje istrsko turistično središče Po
reč in turistični naselji Zelena ter 
Modra laguna. Plaže so bile kljub je
senskemu času še polne navdušenih 
kopalcev in sprehajalcev in tudi 
športna igrišča so bila še vedno za
sedena. 

Proti večeru smo se ustavili v pri
stanišču cvetja — Portorožu. Mesto 
svoje ime dolguje bujnemu cvetju in 
zelenju, tako da se tudi veliki hoteli 
skrijejo med velikimi drevesi in 
negovanimi parki. 

Zvečer nas je sprejela Lipica in 
hotel Maestoso nam je zagotavljal 
prvovorstno udobje, kakršnega ni
smo vajeni. Po obilni večerji smo 
kmalu zaspali, saj smo bili prepolni 
novih vtisov. Zjutraj nas je iz spanja 
prebudil telefon, ker so nas že čakali 
reporterji RTV Ljubljana. Pripo
vedovali smo jim o svojih' vtisih.' 
nekaj učencev pa je prebralo tudi 

svoje nagrajene spise. Po prijetnem 
razgovoru smo si z zanimanjem 
ogledali še kobilarno in se odpravili 
v Škocjanske jame. Ležijo v značil
nem kraškem okolju v senci stolet
nih dreves. Vsi smo bili navdušeni 
nad lepoto kamnitih cvetov, ki 
nikoli ne zagledajo sonca. Samo reke 
prinašajo na dan odsev podzemskih 
biserov. 

Naše prijetno potovanje smo za
ključili v Kompasovem hotelu v 
Ljubljani. Spoznali smo veliko novih 
krajev, spoznali nekaj učencev z 
ostalih slovenskih šol, navezali stike. 
Pridobili pa smo še nekaj večjega — 
veliko željo po potovanjih, po spo
znavanju novih velikih svetov in 
majhnih skritih kotičkov naše do
movine. 

Maja Košir, 6. r. — literarni 
krožek osnovne šole 
16. december Mojstrana 

GOBARSKA 
RAZSTAVA 

V petek, 18. septembra, so v os
novni šoli Tone Cufar odprli gobar
sko razstavo. Razstavili so okoli 100 
vrst gob. Nabrali _so jih v okolici 
Jesenic. Ta razstava nas je poučila o 
užitnih in strupenih gobah ter o nji
hovih značilnostih. Razstavo so po
magali urediti, člani turističnega 
podmladka. Učenci, ki so doma v 
Planini pod Golico, so prispevali 
nekaj vrst gob. 

V okviru prireditev je bilo tudi 
tekmovanje članov gobarske družine 
v balinanju, ki se. je odvijalo v Bazi 
na balinarskem igrišču. Najboljše 
ekipe so prejele tudi medalje. Tek
movanje je potekalo pod okriljem 
Planinskega društva Jesenice. 

V nedeljo, 20. septembra, so v po
poldanskem času člani gobarske 
družine priredili tradicionalni go
barski piknik. 

Snežana Balažič, 
novinarski krožek 
COŠToneČufar 



OSMO SREČANJE PIHALNIH ORKESTROV 
Po programu komisije za kulturo pri koordinacijskem odboru 

sindikata SOZD Slovenske železarne je bilo letos že osmo srečanje pi
halnih orkestrov SOZD Slovenske železarne, ki so ga tokrat organi
zirali v železarni Store. Kot na Številnih srečanjih doslej so tudi na 
tem srečanju sodelovali štirje pihalni orkestri, in sicer: pihalni orke
ster ravenskih železarjev. pihalni orkester jeseniških železarjev, 
pihalni orkester Veriga iz Lesc in domačin in organizator, pihalni 
orkester štorskih železarjev. 

Letošnje srečanje smo iz običaj
nega spomladanskega termina mo
rah premakniti na september zaradi 
številnih obveznosti orkestrov in 
tudi drugih prireditev v okviru 
SOZD. Razen tega je pri organizaciji 
povzročala velike težave tudi ne
usklajenost koledarja delovnih in 
prostih sobot, kaF zmanjšuje mož
nosti kulturnih in športnih srečanj 
in drugih manifestacij delavcev 
združenih v SOZD Slovenske žele
zarne. V prihodnjem letu moramo 
doseči večjo usklajenost pri načrto
vanju prostih sobot in omogočiti 
normalno izpolnjevanje načrtovanih 
in • sprejetih programov in na ta 
način zmanjšati odsotnost z dela na 
minimum. 

Kljub vsemu smo se godbeniki 
zbrali v soboto, 19. septembra, kma
lu po 8. uri zjutraj na Šlandrovem 
trgu v Celju. Kar 183 godbenikov s 
Koroške, Štajerske in Gorenjske se 
je zvrstilo v pisani paleti barv uni
form in instrumentov na stopnišču 
pred spomenikom padlih. Po uvod
nem pozdravu so predstavniki, vseh 

štirih orkestrov ob intoniranju po
smrtne koračnice položili venec k 
spomeniku žrtvam za svobodo. Nato 
je kustosinja muzeja podala kratek 
oris zgodovine Celja in njegov raz
voj. Sledila je tradicionalna parada 
orkestrov po celjskih ulicah. Ob 
10.10 so orkestri prikorakali na pri
zorišče kulturnega programa sreča
nja na rokometnem igrišču v Štorah, 
ki je bilo za to priložnost svečano 
okrašeno. ? 

Predsednik pihalnega orkestra 
štorskih železarjev je v pozdravnem 
govoru odprl srečanje. O pomenu 
srečanja je nato spregovoril še pred
sednik osnovnih organizacij sindi
kata železarne Štore in predsednik 
koordinacijskega odbora sindikata 
SOZD Slovenske železarne Franc 
Košak. 

Med številnimi poslušalci so bili 
tudi predstavniki Zveze sindikatov 
SR Srbije in 100 delavcev iz Raho-
vice, ki so bili v tem času v Štorah. . 

Pred nastopom so . se godbeniki 
spomnili tudi nedavno preminulega 

STANA SLOGA RAZSTAVLJA 
MOTIVE IZ INDIJE IN NEPALA 

V soboto, 26. septembra, bodo ob 18. uri v razstavnih prostorih 
Delavskega doma na Jesenicah odprli razstavo slik akademske sli
karke Stane SLUGA. V kulturnem programu bosta nastopila Martin 
Lumbar, ki bo izvajal indijsko glasbo z instrumentom sitar, besedila iz 
indijske književnosti pa bo recitirala Zlata Kralj. 

Stana Sluga je bila rojena 9. apri- sliki in obnovi teme — to so danes 
la 1952 v Pudobu, Stari trg pri Ložu. posledice in že doseženi rezultati na 
Po maturi na šoli za oblikovanje v 
Ljubljani je nadaljevala študij na 
slikarskem oddelku akademije za li
kovno umetnost v Ljubljani, kjer je 
leta 1976 diplomirala. Od leta 1977 je 
članica Društva slovenskih likovnih 
umetnikov in samostojna umetnica. 

Doslej je izredno veliko študijsko 
potovala,in sicer Anglija, Francija, 
Italija, Španija, Indija, Nepal, Ro
munija in Zahodna Nemčija. Na Je
senicah razstavlja oljne slike z vtisi 
s svojega potovanja po Indiji in 
Nepalu. 

Samostojno je razstavljala: Brest 
Cerknica, Arvid bhal ghar Ghor-
Wada — Indija, Stari trg, Klinični 
center Ljubljana in Zagorje ob Savi. 
Na skupinskih razstavah pa je sode
lovala: Ljubljana, Piran, Ravne na 
Koroškem in Zagorje. Sodelovala pa 
je tudi v slikarskih kolonijah: Ravne 
na Koroškem, Zagorje — Izlake, Sa-
vudrija in Planica. 

O njeni razstavi likovni kritik 
Aleksander Bassin pravi: 

življenjski in ustvarjalni poti mlade 
umetnice. Sprehod med razstavlje
nimi deli nas tedaj znova in znova 
zaziblje v sen, ne v kritiški radikali-
zem do sveta, ki se bojuje tudi za 
fizični obstoj, ki živi tudi v bedi in 
pomanjkanju: Slugin izbor barvne 
skale se v celoti staplja in utaplja v 
žametnih teminah, na drugi strani 
pa je drzen recimo v svojih kobalt 
modrih in vijoličastih naglasih ter v 
rokopisnem, spet barvito poudarje
nih zamahih, ki vznemirjajo gladko 
naslikane površine in jih nekako 
opredeljujejo v imaginarnem koor
dinatnem, toda še zdaleč ne trdem 
sistemu. Vodi tedaj tu pot dalje? 
Vsekakor, kajti vizualnega nabira
nja izkušenj je bilo v tem mladost
nem časovnem zagonu mlade umet
nice toliko, da jih velja rezimirati in 
razviti idejo dalje: v humanistično 
videnje sodobnika najširših, splošnih 
razsežnosti, za katere je bilo sooče
nje z Daljnim vzhodom samo povod, 
ne pa dokončen cilj in razjasnitev 
razmerja do sveta, v katerem 
živimo. 

Razstava slik Stane Sluga bo na 
Jesenicah odprta do vključno 2. ok
tobra vsak dan od 9. do 12. in od 16. 
do 19. ure. 

člana pihalnega orkestra Veriga iz 
Lesc Vinka Mraka, ki je tragično 
preminil pri opravljanju delovnih 
dolžnosti in njegov spomin počastili 
z enominutnim molkom. 

Sledil je nastop posameznih orke
strov. | 

Prvi se je predstavil pihalni orke
ster štorskih železarjev, ki je pod 
vodstvom Franca Zupanca, zaigral 
Adamičevo koračnico TRA-TA-TA 
in overturo Gvida Učakarja Konjuh 
plan i nora. 

Sledil je nastop pihalnega orke
stra jeseniških železarjev pod vod
stvom Ivana Knifica. Predstavili so 
se s Savnikovo koračnico Herojem 
Tare in zabavno selekcijo Pet minut 
s Cole Porterjem-

Za njimi se je predstavil pihalni 
orkester ravenskih železarjev pod 
vodstvom Alojza Lipovnika. Zaigra
li so koračnico J. Ewerta RTV in za
bavno selekcijo Cees Vlaha Happy 
souno selection. 

Kot zadnji so zaigrali godbeniki iz 
Lesc. Pod vodstvom dirigenta Bran
ka Lacha so zaigrali koračnico 
Povnovskega Rabotnički in K°idit-
zevo zabavno selekcijo Lepa Italija. 

Kot vedno je sledil skupni nastop 
vseh štirih orkestrov, ki so pod vod
stvom Franca Zupanca želeli zaigra
ti tri koračnice. Močna ploha, ki je 
pokvarila slovesen zaključek, je pre
kinila nastop, vendar so orkestri za
igrali dve koračnici. Res škoda, da je 
vreme pokvarilo zaključek priredit
ve, organizatorjem pa povzročilo ne
malo skrbi glede popoldanskega dela 
srečanja. Po kosilu v domu železar
jev na Teharjih smo se poslovili od 
godbenikov iz Lesc, ki so morali 
odpotovati v Umag, kjer so sodelo
vali na tamkajšnjem prazniku trgat
ve. Ostali smo se odpravili k jezeru 
na Trahni, kjer je bil drugi del sre
čanja. K sreči se je nebo razvedrilo, 
tako da smo godbeniki in ostali 
gostje v prijetnem razpoloženju pre
živeli popoldne. Gostitelji so orga
nizirali rekreacijsko tekmovanje v 
ribolovu in streljanju. Na teh tek
movanjih so imeli največ uspeha 
ribiči in strelci pihalnega orkestra 
jeseniških železarjev, drugi so bili 
domačini, tretji pa ravenski -godbe
niki. Proti večeru smo se poslovili in 
odpeljali na svoje domove. 

Ob koncu naj poudarim, da je bilo 
to srečanje ponovni dokaz o po
membnosti takih manifestacij. God
beniki se počutimo kot družina, kot 
bi bili vedno skupaj, tako pri delu 
kot v prostem času. Dogovarjamo se 
o delu v bodoče, o problemih, ki nas 
tarejo in še in še. To je dejansko 
zbliževanje in spoznavanje. Vsi smo 
bili enotnega mnenja, da tako obliko 
sodelovanja obdržimo tudi v bodoče. 
Organizatorju gre tudi tokrat za
hvala za dobro organizacijo in za po
pestritev popoldanskega srečanja z 
rekreativnim tekmovanjem. Kljub 
težavam z vremenom so naredili vse, 
da smo se prijetno počutili in pred
stavili tudi del našega amaterskega 
kulturnega delovanja. 

Prihodnje srečanje bo naslednje 
leto na Jesenicah. Potruditi se bomo 
morali, da bomo enako dobri orga
nizatorji in domačini, kot so bili to
variši iz Štor. 

ŠOLA V NARAVI UČENCEV ČETRTIH 
RAZREDOV OŠ PREŽIHOV VORANC 

Stana Sluga: Deklica z modro ruto 
— °lje 

Mit Daljnega vzhoda, tako rekoč 
pravljični svet iz zgodb Tisoč in ena 
noč, nemir, ki ga vnaša v naše ob
čutje srečanje z mistično zatoplje-
nostjo, poglobljenost v samega sebe 
— kot pendan starodavnemu grške
mu načelu »spoznavaj samega sebe« 
— pa neoromantični posluh za širino 
tistega pejsaža, ki omogoča očesu 
strnitev horizonta in njegove črte v 
najbolj jarki luči, ki izhaja iz tem
nih, žametnih barvnih prehodov, 
skratka — pravljična in vsakdanja 
vizionarnost, gledana skozi oči sli
karja evropskega kulturnega pro-. 
štora, evropske tradicije, Vendar ne 
kritiško, temveč zaneseno, kot se 
neoromantizmu današnjega časa 
spodobi: to je očitna vsebinska raz
sežnost slikarstva Stanislave Sluge. 
Neposredni stik z deželami, kot sta 
Indija in Nepal že v času študentov-
skega potepanja pri triindvajsetih 
letih, stik, ki je prešel v globoko 
podoživlianje, ujel pa pri tem sočas
nost z likovnim razmišljanjem sirom 
po zahodnem svetu v okviru obnov
ljenih figuralnih različic, radikalne
ga realizma, kar je tudi v primeru 
naše slikarke narekovalo povratek k 

Po prvem tednu pouka v šolskih 
klopeh .nas je morje zvabilo v šolo v 
naravi.'Odpeljali smo se v pričako
vanju novega okolja. Med potjo smo 
si ogledali pristanišče Koper in ob
morsko mesto Piran z zelo zanimi
vim akvarijem. 

Vso pot nas je pozdravljalo sonce 
in tudi v naslednjih dneh smo imeli 
srečo z vremenom. Že prvo popoldne 
smo začeli s šolo plavanja. Bili smo 
razdeljeni v skupine plavalcev — 34, 
polplavalcev — 26 in neplavalcev — 
20 učencev. Zelo smo se trudili, da bi 
izpopolnili znanje plavanja. Uspeh 
ni izostal, za karpa se moramo za
hvaliti tudi našim tovarišicam va-
diteljicam. Tekmovalni kriteriji ob 
zaključku so bili ostri, a smo kljub 
temu priplavali: devet zlatih značk, 
41 srebrnih in 29 bronastih značk. 

To pa ni bilo naše edino delo. 
Spoznali smo življenje v morju in ob 

morju, značilnosti pokrajine in pod
nebja. S turistično ladjo smo se pe
ljali v Poreč, kjer smo videli naj
sodobnejše ladje. Vsak dan smo 
imeli pouk, ki je bil zanimiv, ker smo 
si vse lahko ogledali in' se o tem 
pogovarjali. 

Skrbeli smo za red in čistočo v 
naših hišicah. Malo smo tudi pogre
šali naše mamice, očete, brate in 
sestrice. Nekateri smo bili prvič sami 
od doma. Ker pa smo bili v družbi s 
sošolci, smo tudi to težavo prema
gali. 

Za zaključek smo se ustavili še v 
lepi Postojnski jami. Polni novih 
vtisov in znanja smo se vrnili na 
Jesenice, kjer so nas starši že težko 
pričakovali. Radi se spominjamo 
življenja v šoli v naravi. 

. Učenci novinarskega krožka 
4. razredov COŠ Prežihov 
Voranc 

S FOLKLORISTI 
DU JAVORNIK-KOROŠKA BELA SMO ŠLI 

V CRIKVENICO 

• 14. septembra: Pusto jesensko ju
tro. Iz sivih kopastih in težkih obla
kov so se neprestano zlivale na nas 
nove in nove plohe dežja, ko smo ča
kali od Plavža do Koroške Bele na 
prihod Viatorjevega avtobusa, da 
nas je popeljal proti Crikvenici, kjer 
smo nameravali preživeti nekaj 
sončnih dni. Toda tudi ob prihodu 
na končni cilj — v počitniški dom 
železarne Jesenice, nas je sprejela 
sivkasta koprena temnih oblakov, 
vendar nas to ni motilo", saj je bil 
zato sprejem v domu zelo prisrčen, 
poleg dobrega kosila in dobro razpo
ložene, vesele družbe izletnikov. 

Popoldne smo si ogledali mesto z 
že dokaj praznimi hoteli ob obali. 
Da pa bi bilo v »našem« domu živah-
neje, je folklorna skupina našega 
društva že kar prvi večer pripravila 
program popestren s pevskim zbo
rom vseh sopotnikov. Za »ogreva
nje« ob že hladnem večeru na dom
ski terasi so poskrbeli ansambel Ve
seli upokojenci, člani folklore in 
šaljivi ples z metlo. 

15. septembra: Pozdravila sta nas 
sončno jutro in mirno morje. O veli
kem nalivu prejšnjega dne, ki je bil 
izrazito viden tudi na crikveniških 
ulicah, nobenega sledu več. 

Pretežna večina dopustnikov je iz
koristila lep in topel dan za 
sončenje, nekateri tudi za kopanje v 
morju ali za lenarjenje. 

Zvečer je čakal folkloriste nastop, 
tokrat v narodnih nošah s celotnim, 
»ta zaresnim«, plesnim programom 
pred domom Železarjev, ki nam je 
nudil gostoljubje. Veseli zvoki har
monike in kitare so privabili gledalce 
in poslušalce izmed mimoidočih 
sprehajalcev in gostov iz sosednjih 
hotelov. Našemu vabilu so se radi 
odzvali, prišli na domsko teraso in 
pazljivo sledili izvajanju programa 
folklorne skupine. Kamere so »škri
pale«, fleši bliskali, gledalci navduše
no ploskali. Čas pa še ni bil primeren 
za spanje. Upravnik doma je bil za
dovoljen, pa so fokloristi zaplesali 
tudi- z gledalci, kar jim je bilo izred
no všeč. 

16. septembra dopoldne je bil izlet 
v Novi Vinodolski, seveda spet v na
rodnih nošah. Mesto je še iz 13. stol., 
danes pa so zgrajene še mnoge nove 
stavbe. Ko so zaplesali na glavnem 
trgu, so začeli prihajati ljudje z vseh 
strani. Največ je bilo turistov: Ni
zozemcev, Francozov in Nemcev, 
domačini so bili na delu, odpirala so 
se okna in število gledalcev se je ne
prestano večalo. Mnogi so obžalo
vali, da ne more skupina nastopiti 
tudi zvečer, toda vezal jih je že do
govor s sosednim hotelom. Tudi tu 
so bili na delu fotografi, gledalci pa 
so se tudi zanimali za izdelavo na
rodnih noš, originalnost vezenih mo
tivov na avbah itd., posebno Nizo
zemci. Pa tudi mize so se začele pol
niti z »zahvalami« gostoljubnih gle
dalcev. Z njimi so zaplesali kar po 
ulici in nastalo je pravo ljudsko ra
janje. Zal le za krajši čas, ker se je 
bilo treba vrniti h kosilu. 

Sončno popoldne nas je spet zva
bilo k morju. To je bil le kratek 
odmor za vedno^aktivno folklorno 
skupino, saj jim je bilo še bolj vroče. 
Mi smo bili v marsičem na boljšem, 
vendar smo se jih krepko držali, saj, 
»kjer je godba, tam je ples, tam smo 
bili največkrat tudi mi vmes.« Kdo 
bi mislil na leta, kdo na težave, mi 
sami si moramo napraviti življenje, 

če že ne gre vedno lepo, pa vsaj 
znosno. Pa so si "naši folkloristi pri
voščili kanček odmora na vročem 
popoldanskem soncu, nista jih pa 
zapustila živahnost in smeh, čeprav 
so nabirali moči za nov nastop. Res
nično občudujem njihovo vztraj
nost, neizčrpanost in močno voljo, 
saj so nekatere osebne izkaznice 
izpolnjene že kar s častitljivimi 
rojstnimi letnicami, ki jih pa kot 
plesalci ne priznajo. 

Po okusni večerji smo tega dne v 
toplem obmorskem večeru spremlja
li skupino v hotel Riviera — Danica. 
Veliki plakati hotelske uprave so že 
ves dan vabili mimoidoče in goste na 
večerni folklorni nastop, pa je bilo 
zato na hotelski terasi zbrano že 
lepo število gledalcev, med njimi 
tudi dosti Nemcev in Avstrijcev. Z 
zanimanjem in ploskanjem so jih 
pozdravili že ob prihodu na plesišče. 
Navdušila jih je lepota slovenske 
folklore in gorenjski plesi so »vžga
li«. Tudi zapeli so. Nastop so zaklju
čili s kolom Jugoslavija, ki je vzbudi
lo veliko navdušenje gledalcev, 
nakar je ansambel Veseli upokojen
ci, ki je' neutrudno sodeloval in 
spremljal vse nastope, urezal še za ' 
ples. Bilo je veselo, da le kaj, največ 
smeha pa je vzbudil spet -ples z 
metlo. Vsemu programu so prisost
vovali tudi člani hotelske uprave z 
direktorjem, ki je obžaloval, da že 
odhajamo, saj bi bili s takim nasto
pom povsod dobrodošli. Ura je bila 
že pozna, ko so se nastopajoči 
utrujeni, pa vendar zadovoljni vrnili 
v dom. 

17. september: Zadnji dan leto
vanja. Sončno jutro, sončno razpo
loženje. Le prehitro smo zvedeli, da 
moramo sprazniti sobe, kajti na poti 
so bili že člani jeseniškega društva 
upokojencev. 

Dopoldne smo preživeli na plaži, 
ki je izredno lepa, ob kavici ah 
pokušnji kozarčka dalmatinskega 
vina. Tako smo pričakovali nove 
»letoviščarje«, člane DU Jesenice in 
jih končno tudi pričakali. Brez šale 
seveda ne bi bilo prijetno, zato je bil 
tudi naš sprejem članov sosednega 
društva temu primeren! Nato vese
lje, stisk rok, pozdravljanje! 

Po kosilu na terasi še skok v 
morje, zadnji skupni ples, zadnja 
skupna pesem in avtobus je že začel 
sprejemati povratnike. Po nekajurni 
vožnji smo se srečno vrnili domov. 

Udeleženci letovanja, člani Dru
štva upokojencev Javornik-Koroška 
Bela, se toplo zahvaljujemo železar
ni Jesenice, ki nam je omogočila v 
dneh od 14. do 17. septembra bivanje 
v njenem počitniškem domu v Cri
kvenici in celotni upravi, predvsem 
prijaznemu strežnemu osebju in do
brim kuharicam, saj smo vračali le 
prazne krožnike. 

Najlepše se zahvaljujemo tudi 
vodji folklorne skupine DU Javor
nik-Koroška Bela Gabrijelu Peter-
nelju in njegovi ženi Cilki za organi
zacijo izleta, pripravo nastopov in 
stalno skrb za lepo in prijetno 
počutje slehernega izmed nas. Želi
mo jima še naprej veliko ustvarjalne 
delovne vneme in uspešnega dela s 
soplesalci in sodelavci. Njima in 
vsem članom folklorne skupine ter 
godbenikom ansambla Veseli upo
kojenci še dosti sončnih dni z do-, 
brimi nastopi. Lepo nam je bilo med 
vami. Hvala! 

JT. 

OB OBLETNICI SMRTI 
FRANCETA BEVKA 

Šola v naravi (Foto J. Rabič) 

Letos 17. septembra je poteklo 91 
let, odkar se je rodil in 11 let, od kar 
je umrl pisatelj France Bevk. 

Rodil se je 17. septembra 1890 v 
Zakojci pri Cerknem na Goriškem. 
Po končani osnovni šoli je postal 
trgovski vajenec. S sedemnajstimi 
leti pa je šel na učiteljsko priprav
nico in v učiteljišče. Po končani ma
turi je učiteljeval v domačih hribih, 
a ga je prva svetovna vojna odtrgala 
od šole. Med vojrio so ga preganjali, 
po vojni pa je kljub fašističnemu 
pritisku živel v Gorici, kjer je 
urejeval slovenske revije, pisal in bil 
nekaj časa tudi ravnatelj Narodne 
knjigarne. Večkrat je okusil fašistič
ne zapore in konfinacijo. Leta 1943 
je pobegnil iz goriških zaporov v 
partizane in postal eden pomemb
nejših voditeljev ̂ narodnoosvobodil
nega gibanja v Slovenskem Pri-
morju. ' 

Bevkovo literarno delo je zelo 
obsežno. Napisal je: povest Kresna 
noč, autologijo Znamenja na nebu (z 
nadaljevanjem Človek proti člo
veku), Ljudje pod Osojnikom, Veliki 
Tomaž, Železna kača. Njegovo naj
pomembnejše delo je prav gotovo 
roman Kaplan Martin Čedermac, ki 
prikazuje trpljenje in boj slovenskih 
ljudi pof fašizmom za obstanek. Pi
sal je tudi za mladino in otroke. To 
so: Jagoda, Lukec in njegov škorec, 
Pastirci, Pestrna, Grivarjevi otroci, 
Tonček, Črni bratje, Mali upornik, 
Tatic ter črtice Otroška leta in 
Začudene oči. V teh zgodbah so 
glavni junaki predvsem otroci. 

Do svoje smrti je živel v 
Ljubljani. Umrl je na svoj 80. rojstni 
dan 17. septembra 1970. 

Petra Smrekar, 8. č 



REKREACIJA IN JESEN 

ki 
. k i M koliCkaj 

•kra l ja i rekroarjjo, seveda s Izjiiam 
tistik, k i De odnehajo vse leto, k i mi za (roje 
zdravje v si rajno prizadeva jo. Znano je, da 
rta julij in a l g—t počrla ižks ameeea, da je 
takrat na vrati morje, da ao ta obveznosti 
do otrok in drnžlne, da je vea lepo za
stavljeni enakomerni potek življenja po
stavljen na glavo. Ko je vae to mimo, nam 

otivi vsa tista lena 
kodffi i pretekla leta 

> iikai s s a l i drevjem 
pota in 
in tekli a> 

m n o ž i c e tistik, k i pozimi so
delujejo na i sasrsu l lk maratonih, se na
vaden v vratih poletnik sseaaett odreda 
dejavnosti. čeprav je tadl v julija in sv-
gneta prijetno tati aH kaditi v zgodnjih 
jutranjih srak. Toda siipteibm je snssec, 
U se zakteva priprave za vse tiste, ki 
kosajo teci dolge satnearska M in v e č U l o -
metrake maratone, ne da bi pri tem trpelo 
zdravje. i* 

N E K A J P R A V U , O B V L A D U J E ZDRAV 
ZAČETEK J E S E N S K E V A D B E 

1. Pričal nastopoma, kot da nisi te 
nikoli v življenju vadil. Znano je, da 
no—eni prekinitev vadbe samo za deset 
dni, kot da. nisi vadil vse leto. T a 
ugotovitev velja za splahnitev mišičja , 
sudMim ko ostanejo aerobieae sposobnosti 
le dolgo le delno slabše. Važna je tadi 
starost. Clm starejš i si, tem s labše je vadbo 
prekinjati ve* kot nekaj dni. Po vsaki 
krajat bolezni (preklad, angina, gripa), 
z a č n e l vedno zelo previdno, vedno popol
noma znova. 

2. Zelo pomembno je, da vadimo raje 
nekaj manj, toda redno vsak dan. Vsako
dnevna vadba je neprimerno bolj uč inko
vita od neredne v dalj Sik razdobjih. Tako 
je, na primer, sobota! ali nedeljski pohod v 
gore, ki traja neprestano dolge ure, prej 
škodlj iv kot koristen. 

3. Za rekreativen je posebno važno na
slednje pravilo: treniraj tako, da ti bo 
gfbaaje v užitek, ne v moko. Pri tem pa 
kljub vsemu ne pozabimo na izrek prof. 
Draga Ulage, da mora pri vsaki vadbi v or
ganizmu tadl nekoliko zaškripati , to se 
pravi, vsaj omejiti se moramo. 

marsikdo pore*«, dovoli zgodaj je, Se 
pričnem vaditi za izboljšanje kondietie v 
septembra, ali tadi tele v oktobra. T o drtt 
samo v toliko, da je se vedno bolje nekaj 
kot ni e. Sicer pa tisti pravi lovci na zdravje 
vadijo neprestano vse leto in vsak dan, 
čeprav zaradi časovne stiske le pol ure 
dnevno. 

Vadba tako, aH vadba drugače, se med 
seboj lahko m o č n o razlikuje. Odsluženi 
smučarski tekači , U jih po krivici ime
nujejo tadi veterane, čeprav so se le malo 
čez trideset, so se zveč ine navdušeno pre
dati množičnim maratonom. Pravijo, da 
tako trdo vadijo, kot v nekdanjih aktivnih 
čas ih niso nikoli. Zakaj tako? Za tekmo
valca pri polni iivHenjskl moei, U traja pri 
dfrigoprogaatk najmanj do š t ir idesetega le
ta, je najhujši tisti trenutek, ko ga odslo
vijo, čeprav z najlepšimi besedami Mno
žični maratoni so tako njegova ponovna 
pri ložnost , U se je oklene z vsem srcem, 
kjer lahko dokaze, koHko je Se vreden. 

S temi se mi ne bomo meriti niti pri kon-
dicijski vadbi, niti pri maratonu. To je isto,'' 
kot če bi lovil vihar. Za nas pohlevne 
rekreativce so povsem druge mere in drugi 
cilji. Prej ali alej bodo na množ ičn ih ma
ratonih, tam, kjer jih resn ično prirejajo za 
rekreacijo, razdeUH nastopajoče v tek
movalce in v množ ične rekreativce. Pri 
tekmovalcih bo zmagovalec samo eden, pri 
rekrestivcth pa vsi, k i bodo zmogli progo, 
ne glede na čas . ' 

nogavice se sila rade spod vi je jo in povzro
čajo žulje in odrgnine, žulji so lahko povod 
za dal jše prekinitve vadbe, lahko povzroče 
tadi zastrupitev, zato jih ne smemo pod
cenjevati. 

Jesensko vadbo si lahko popestrimo z 
izleti. Oblečeni v trenirko, s kosom čokola
de v žepa, si izberemo vsakokrat novo pot 
in tako spoznamo svojo bljižnjo okolico 
in spremenimo življenjsko eno l i čnos t v 
zanimiva potovanja, bdeti so priporočljivi 
le v dražbi zaradi varnosti posameznika. 
T i izleti so najprijetnejii nač in vadbe v 
jeseni. 

Ne glede na to, aH se pripravljamo v 
zgodnji jeseni na smučarske maratone, aH 
vadimo za alpsko smučanje , je priče tek 
isti: aerobna vadba, dolgi pohodi, dolgi 
teki, ture v gore, nogomet, košarka , roko
met. Starejsise od loč imo bolj za pohode in 
teke, mlajši dodajo tadl igre z žogo. Naj 
omenimo, da za aktivne tekače gorohod
stvo ni ravno najbolj Se, ker postane mi
šičje nn nogah počasno , otrdelo, nekako 
okorno, seveda, Ce z gorohodstvom preti
ravajo. Tura sem in tja je prijetna 

Zapomnite s i : 
1. Ko pr i čnemo z vadbo, jo v naslednjih 

dneh postopoma stopnjujemo; 
2. Vadimo po možnost i vsakdan; 
3. Vadimo samo toliko naporno, da 

nam je vadba privlačna; 
4. Vadimo lahko s presledki, ali nepre

kinjeno; 
Za prave rekreativce, ki goje rekracijo 

za zdravje, zadostuje neprekinjena vadba, 
kar pomeni tek, aH hitro hojo, ker ne 
delamo zastojev, predahov, kjer t ečemo v 
rahlem tempu daljšo progo v enem 
zamahu. Vadba s presledki (intervali) je 
vadba z vmesnimi predani, na primer, de
setkrat po M * m teka in vmes vsakokrat 
minuto odmora. T a vadba je bolj naporna. 

5. Naprezam' se n a t a n č n o po občutku, 
toliko kot mi ugaja; 

6. Glede na peto točko je' individualna 
vadba prijetnejša od skupinske. 

Ce smo se odloči l i , da bomo v septembru 
prekinili svojo poletno nedejavnost, potem 
imamo ravno v jeseni zelo primerne mož
nosti za vadbo. Znano je, da temperatura 
zraka nad plna 34 stopinj C ni primerna za 
vadbo, že posebno, če je zrak zelo v lažen . 
Tako rekreativcem, kot aktivnim dolgo-
progasem najbolj ugajajo temperature 
izpod ptus 17 stop. C, kajti potenje ni pri
jetno in tudi m o č n o utruja, ker se v or-

•ganisma spremeni razmerje kol ič in raznih 
soli. Glede znojenja te tole: neprimena so 
oblači la, U se n spijejo znoja in se sprimejo 
z mokro kožo . Znoj, ki ima funkcijo oh
laditve pregretega organizma, opravi svoje 
delo le, č e lahko na kož i hlapi, izpareva. To 
se lahko dogaja le pri mrežas tem oblači lu. 
Ce oblači lo ni mrežas to in se premočeno 

Srime s kožo , znoj ne izhlapeva in tako ne 
•di pregretega telesa, organizem pa se 

brani tako, da potiska skozi pore vse v e č 
znoja, kar povzroča vse večjo utrujenost. 

Vadbo v zače tku opravimo na mehkem 
sveta, po travna tih stezah. Po trdem svetu 
ae mi&eje veliko bolj nabija in a ton prej 
utrudi. Seveda je trdi svet tudi uničevalec 
sklepnih hrustancev. Za primerno obutev 
nam ne sme biti žal denarja. Podplat mora 
biti sila proien in ne gladek. Na zelo 
mehkem sveta, se rado zgodi, da se vdre 
peta pregloboko in s tem se poškoduje ali 
raztrga ahilova tetiva - petna kita. Rutini-
rani tekači tečejo obuti na boso nogo, kajti 

Strememna v vadbi , v e č pa n i dobro, 
asprotao pa r ek rea t ivc i p r idobe z 

gorohodstvom potrebno vztrajnost, h i t ros t 
Jim- pa ni potrebna, kaj t i c i l j pravega re-
krea t ica naj bi b i l , d a premaga n a ma
ra tonu samo d v a naspro tn ika : sebe i n pro
go. T u d i za a lpsko s m u č a n j e je gorohod-
stvo salo p r imerno udejatvovanje, saj 
okrep i r avno k o l e n s k i sklep, k i ga najbolj 
obremenjuje. 
- P r i vadbi moramo pomis l i t i na mars ika j , 
na p r imer : ob la t i lo — d o k l e r n i h ladno, 
l a h k o t e č e m o v te lovadnih h l a č k a h i n 
maj ic i . T i s t i , k i t eče jo po t r a v n i k i h i n 
gozdovih, poznajo nadloge, k i se imenujejo 
komar j i , muhe, obadi . Obleč i morajo tre
nerko, k o postane hladneje, pr idemo na 
teren bolj ob l ečen i i n k o n a m postane 
v r o č e , s l e č e m o srajco, pulover i n obdrž imo , 
samo t renerko. O d v e č n e kose . ob lač i l a -
skr i jemo v gozdu i n vzamemo na povra tku . 
P r i ob lač i lu j e v a ž n o predvsem, da dobro 
p r e p u i č a z rak , le t ako znoj h l a p i i n h lad i 
telo. 

N a vadbo se n i k d a r ne podamo s po ln im 
že lodcem, zato p r i č n e m o vsaj dve u r i po 
obroku . Z a rekreat ivce , k i n i smo tako 
u t ru jen i ko t so a k t i v n i š p o r t n i k i , je znano, 
da n a dolgem pohodu aH teku tud i prej 
oslabimo. Na jnove j ša dognanja govore, da 
za tak p r imer n i dober s ladkor , k i s icer res 
pr ide najhitreje v k r i , toda p o v z r o č i t am 
pravo revolucijo zarad i nenadnega zv i ša 
nja s ladkorja v k r v i . Z a p r imer oslabitve 
p r i p o r o č i j o m e š a n i c o k o š č k o v č o k o l a d e , 
roz in , suh ih s l iv , suh ih r e z i n jabolk , ma
re l ic , keksov . N a dolgem pohodu pijemo 
v s a k i h nekaj k m , i n s icer po m o ž n o s t i 

_ n e k o l i k o s lano vodo a l i minera lno vodo, i n 
s icer ne v e č kot decflite* 

Najbolj enostavna obramba pro t i m o č n i 
utrujenosti je p o č i t e k i n k e r se m i rekrea
t i v c i gibljemd samo zarad i zdravja, s i 
bomo tudi p o č i t e k p r ivošč i l i takoj , k o smo 
zadosti, utrujeni . 

P r v i k o r a k i jesenske vadbe potekajo po 
r a v n i n i , i z m e n i č n o nekaj hoje, nekaj t eka . . 
Mlajš i nekaj v e č teka i n manj hoje, 
s t a r e j š i , nad 50, nekaj v e č hoje i n manj 
teka. Ne pozabimo, da je za veterana nad 

- 70 let h i t r a hoja r avno tako u č i n k o v i t a , 
ko t tek za m l a d e n i č a i n seveda tudi ravno 

• tako naporna. Po-nekaj tednih vk l j uč imo v 
vadbo tud i tek navzgor. S t r m i n a naj bo 
dolga na jveč 100 do 200 m , i n s t rma do 
50 %, k a r je 5 m n a 100 metrov. Ve te ran i 
nad 50 let naj v breg ne teča jo , zadostuje 
hoja, a l i s č a s o m a h i t r a hoja. V breg 
vadimo tako, da kdaj pa kdaj s t rmino 
navzgor ponavljamo, navzdol pa počas i 
hodimo za p o č i t e k . N a v z d o l nasploh n i k o l i 
ne t e č a m o na vso s i lo . S t rokovn jak i to od
svetujejo. Specia lna vadba, k i pr ide p r i 
rekrea t ivc ih v po š t e v samo kot pri jetna 
sprememba, je tek a l i hoja po globoki 
m i v k i , aH po b la tnem z a m o č v i r j e n e m sve
tu, kjer se ud i ra do g ležn jev . Vadba v t ak ih 
razmerah m o č n o k r e p i noge, dihalne or
gane i n srce, zato je p r i po roč l j i va le 
mlad im. 

P r a v i zagr izeni rekrea t ic i vadijo v vsa
k e m vremenu. T u seveda pridemo kaj h i t ro 
n a v z k r i ž z zdravjem. U r o a l i dve teka v 
dežju n i k a k o r n i p r i p o r o č j i v o , n i t i zdravo. 
Pomagamo si l ahko tako kot a k t i v n i 
t e k a č i , k i teče jo v dežju na rund i i n 
p r eob l eče jo v u r i i n po l tudi po sedem 
trenerk. Druga m o ž n o s t , k i je t i p i č n a za 
rekreat ivce, je, da naredimo v dežju z dež 
n i k o m i n v t r enerk i pohod v h i t r i ho j i . 
Nadaljnja m o ž n o s t so t r ibune na ig r i š č ih , 
tu je vedno dovolj strehe za tekanje i n 
hojo. Zelo pr imerne so tudi hokejske hale, 
kjer so r a z n i h o d n i k i ko t ustvarjeni za 
vadbo. V s e k a k o r d e ž n i nepremostl j iva 
ov i r a za vadbo. K o n č n o imamo še telovad
nice, kjer se res l ahko p o š t e n o razgfblje-
mo. S ice r se te lovadnic p rav i lovec na 
zdravje poa luž i le v skrajnem p r imeru , 
kaj t i bogastvo k i s i k a je le v na rav i , v 
gozdu, na t r a v n i k i h med zelenjem. Gibanje 
v p r i r o d i č l o v e k a tudi d u š e v n o okrep i . 

Nobena tajnost nI, da so z a č e t n e k o n -
dic i jske p r ip rave v jeseni iste t ako za 
rekreat ivce t e k a č e , ko t z a rekreat ivce alp
s k i h d i s c ip l i n . S p r v a h i t r a hoja i n p o č a s 
ne j š i tek, vmea nekaj gimnast ike, posko
kov , nekaj vaj za t r e b u š n e i n hrbtne m i š i c e , 
i n še za m o č rok . Vse to se odigrava v zače t 
k u n a p r i b l i ž n o pet k m dolgi progi . Ne 
pozabimo: še i n še b i morda r ad i t ek l i 
že k a r p r v i dan , toda ravno z a č e t n e 
vadbe rade puste v r o č i n o v m i š i c a h i n 
b o l e č i n e l a h k o trajajo tud i v e č kot t r i d n i . 
Torej p rve treninge izvedemo previdno, 
formirali bomo še Janko . N i k a k o r n i nujno, 
da v p r imeru bo l eč in zarad i m i š i č n e 
v r o č i n e p r i s i l no p o č i v a m o , prek inemo z 
vadbo naslednje dn i . R a z l i k a je le' v tem, 
da se gjbUemo p o č a s n e j e i n manj . Izve
demo samo p o č a s e n t e k a l i hojo. 

P o uvodn i e n o m e s e č n i aerobni v a d b i se 
vadba t e k a č e v i n ahjnncev neko l iko spre
meni , č e p r a v je v g lavnem v a ž n o , da se 
k a k r š n a k o l i dejavnost odvija. T o pomeni , 
da v s i tisti, k i redno vad imo, vad imo pred
vsem za zdravje i n Če se p r i tem malenkost 
oddaljimo od specialnosti , n i prav nobene 
š k o d e . 

S m u č a r j i tekači nadaljujejo z aerobno 
vadbo, tisti, k i so še m l a d i i n zagr izeni , 
l a h k o po malem i n zmerno p o s k u š a j o tud i 
anaerobno, s t a r e j š i nad 45 let naj še v 
anaerobno vadbo ne spušča jo . K a j pa tisti, 
k i vse leto redno vadijo i n so že m o č n o v 
let ih? Š p o r t n i k i , k i vadijo redno vse živ
ljenje, imajo svoj organizem n a t a n č n o pro
učen i n zanje veljajo posebna p r a v i l a i n s i 
mars ikaj l ahko dovoli jo p r i 60 le t ih , k a r s i 
nekdo, k i ne vadi redno, ne more p r i t r i 
desetih. 

Rekreac i ja za alpince se po uvodni 
aerobni vadbi , k i t raja en a l i dva meseca, 
usmeri na vadbo, k i s luž i k r e p i t v i tistih 
m i š i c , k i p r i a lpskem s m u č a n j u najbolj 
trpe. Najbolj enostaven i n najbolj pr ime
ren n a č i n krepi tve k o l e n s k i h i n sk lepn ih 
m i š i c je gorohodstvo. V soboto i n v nedeljo 
si p r i v o š č i m o dolgo turo v sredogorju, po 
d o l o č e n e m Času tudi v visokogorju. 

Z a alpskega s m u č a r j a rekrea t ivca je 
torej specialna vadba že k a r hoja v gore. 
K o t vemo, l oč imo p r i kond ic i j sk i vadbi 
s p l o š n o vadbo,, k i obsega aerobno vadbo , 
razne igre, kolesarjenje, plavanje i n vse 
podobno. P r i tem naj takoj omenim, da j e 
kolesarjenje poleg gorohodstva Že tudi spe
c ia lna vadba, k i k r e p i n a t a n č n o tiste m i 
š ice , k i so p r i . s m u č a n j u najbolj zaposlene. 
Po leg sp lošne" vadbe, k i se odvija vedno 
prve mesece vadbe, poznamo še specialno 
vadbo, n a ka tero preidemo v novembru i n 
decembru i n je v m a n j š i in tenzivnost i ne 
opustimo vso z imo. V gore l ahko hodimo 
tudi poz imi , kolesarjenje pa navadno n i 
m o g o č e . R e š i t e v je t r i m kabinet , kjer je 
tudi fiksno k o l o . O plavanju kot sp lo šn i 
vadbi še to: za sprosti tev n i potrebno, da 
plavamo ure dolgo, m a r v e č le 15 do 30 
minut . Plavanje je n a m r e č Škodlj ivo vsem 
at letskim in . s m u č a r s k i m d i sc ip l inam, če 
smo predolgo v vodi i n če na r a č u n p la 
vanja zanemarjamo ostal i a t letski t rening. 
Po leg gorohodstva i n kolesarjenja je še 
obilo p r i m e r n i h vaj, k i s luži jo specia lni 
vadbi . Znano je, da sta na p r imer K i l l y i n 
T h d n i zelo ceni la vadbo s kolesom. 

Za nas rekreat ivce je torej kolesarjenje 
i n gorohodstvo najbolj enostavni , i s t oča s 
no pa s i lno u č i n k o v i t i n a č i n krepi tve 
m i š i c . Kolesarjenje je na n a š i h cestah zelo 
nevarna zadeva. Izbrat i moramo ceste, k i 
so č i m m a n j zasedene i n voz i t i č imbol j paz
l j ivo . N a ko lo l ahko sedemo vsak dan , v 
gore pa ne moremo vsak dan, vsaj v e č i n a 
ne. K o izb i ramo stezo _za ko lo , ne poza
b imo, da mora imeti tudi k lance , k a r je za 
vadbo s i l a v a ž n o . 

Soboto i n nedeljo s i rezervi ramo ~za po
hod v gore. Do vznož ja se l ahko vozimo s 
kolesom. Z a pohod v sredogorje, do 1500 m 
nad morjem, še n i potrebna posebna 
gorska oprema. Hodimo lahko v Adidas 
čevlj ih s p ro f l l i r an im podplatom i n tre
n e r k i . V nah rb tn iku moramo obvezno 
imeti š e : pulover , ve t rovko, h l a č e od tre
nerke, komplet prve p o m o č i , č u t a r i c o , 
s e n d v i č e , č o k o l a d o , suhe sl ive, rezine 
breskev, mare l ic (suhih), jedrca. 

Ciril Praček 

PRVI COOPERJEV TEST USPEL 

14 ŽELEZAR 

V organizaci j i komisije za m n o ž i č n o rek
reacijo p r i Z T K O Jesenice je b i l v petek, 
18. septembra, n a atletska stezi v š p o r t n e m 
pa rku v Podmezakl j i p r v i Cooperjev test v 
n a š i obč in i . 

V s a k prijavljenec je mora l teč i a l i hodi t i 
dvanajst minut , na koncu pa je po 
opravljeni pot i v tem č a s u ugotovi l , k o l i k o 
je telesno sposoben. K e r bo ta n a č a i n testi
ran ja postala t rajna ob l ika telesne preiz
k u š n j e o b č a n o v j e s e n i š k e o b č i n e , bo ude
ležba na pr ihodnjem testiranju v oktobru 
zelo p rav p r i š l a vsem t e k a č e m rekrea
tivcem, k i se že" p rav gotovo vneto 
pripravljajo na z imsko sezono. V s e k a k o r 
je komis i ja za m n o ž i č n o rekreacijo p r i 
Z T K O Jesenice dobi la ponovno zagotovilo, 
da p rogram dela, k i s i ga je zastavi la , 
spodbuja razvoj m n o ž i č n e telesne kul ture 
na Jesen icah . 

P r v e g a testiranja se je udelež i lo šes t 
indvajset tekačev. Žal so b i l i ude leženc i le 
i z dveh s tarostnih skupin i n s icer od 13. do 
29. leta i n od 30. do 39. le ta . N j i m pa so se 
p r id ruž i l i *še mla j š i od 13 let, k i so tekli 
polovico č a s a ( š e s t minut) . 

Rezul ta t i teka so pokazal i , da so 
ude leženc i sol idno pr ip rav l jen i , saj imajo 
na izredno t ežk i stezi popolnoma zapušče 
nega stadiona v Podmezakl j i , dosežen i 
rezultat i š e več jo vrednost. V ses tavkih o 
C oo perje v i metodi vadbe smo objavi l i 
kompletno tabelo razporeditve rezultatov 
po kategor i jah (zelo slabo, slabo, srednje, 
dobro, od l i čno) . 

Ude leženc i petkovega testiranja so sko
raj v s i dosegli rezultate, k i j i h u v r š č a j o v 
III., I V . i n V . kategorijo fizičnih zmog
l j ivos t i (srednje, dobro i n od l ično) . 

Poglejmo nekaj rezultatov: 

Staros tna skupina od 30 do 30 let (4 
ude leženc i ) : K A T E G O R I J A ODLIČNO: 
T o m a ž K e r š m a n c 3057 m F r a n c P u k l 3057 

* metrov, V a l e n t i n Po la jna r 3022. 
P o Cooperjevi tabeli je za to kategorijo v 

tej s tarostni grupi potrebno opravi t i več 
kot 2640m. 

K A T E G O R I J A S R E D N J E D O B R O : A n 
ton K o n č n i k 2471 m (potrebnih 2240 m). 

Starostna skupina od 13 do 29 let (22 
ude ležencev) ; kategorija o d l i č n o (po Co-
operjU potrebno naredi t i več kot 2800 m): 
Mar jan M r a k 3446 m M a r j a n K r a m a r 
3438 m, Ljubo K r ž a n i č 3188 m . 

Na j s l abš i rezultat v tej s tarostni skup in i 
je b i l 2271 m (kategorija III. ' srednje) do
segla pa sta ga dva u d e l e ž e n c a . V to 
kategorijo se je uspelo uvrs t i t i t rem 
t e k a č e m (po Cooperju je b i lo potrebno 
p re t eč i 2000 do 2400 m) 

V I V . kategorijo (dobro) pa se je uspelo 
uv r s t i t i k a r 19 u d e l e ž e n c e m (potreben re
zultat od 2400 do 2800). 

N a p o l o v i č n e m C oo perje vem testu pa je 
sodelovalo 12 pionir jev od tega k a r devet, 
deklet, vs i pa so b i l i mla j š i od t r inajs t ih let. 
T u d i on i so dosegli solidne rezultate, saj so 
vs i p re tek l i več kot 1100 m . 

Naj na koncu prvega Cooperjevega testa 
povabim v imenu Z T K O Jesenice že sedaj 
vse, k i se ukvarjajo s . t ekom, da se 
udeleži jo drugega testa v oktobru. Upajmo, 
da se bodo za testiranje v oktobru 
odloči le tudi predstavnice nežne j šega 
spola. 

Br. 

PROGRAM ŠPORTN IH PRIREDITEV 
DO 30. SEPTEMBRA 

Š P O R T N I P A R K V P O D M E Z A K L J I 
DRSALIŠČE - R E K R E A C I J S K O D R S A N J E : 
— petek, 25. septembra, od 20. do 22. ure, ^ 1 

— sobota, 26. septembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 27. septembra od 14. do 16. ure i n od 17. do 19. ure 
N O G O M E T : 
— sobota, 26. septembra, ob 15,30 kadeti , gorenjska l iga N K Jesenice : N K 

B o h i n j . 
O S T A L O : 
Ob č e t r t k i h i n pe tk ih ob 17. u r i poteka s talna akc i ja »NA T E K U S E D O B I 

MO« . Zbor u d e l e ž e n c e v je pred š p o r t n o - k u l t u r n o dvorano. 
Iz pisarneŠD Jesenice 

LOKOSTRELCI VABIJO 
Sekci ja lokostrels tva p r i T V D Pa r t i z an K o r o š k a Be la - Javorn ik obvešča 

vse, k i j i h lokostrels tvo zanima, da bo v z a č e t k u meseca oktobra organiz i ra la 
posebno informat ivno streljanje. Posod i l i bodo lokostrelsko opremo, pokazal i 
n a č i n streljanja, dajal i informacije i n vpisoval i v č l a n s t v o . Informativno strel-
stvo bo potekalo 30. septembra, 2., 7. i n 9. oktobra od 16. do 18. ure na s t re l i šču 
rekreacijskega centra K r e s . Ob slabem vremenu bo streljanje v telovadnici T V D 
Pa r t i z an J a v d r n i k - K o r o š k a B e l a . 

Lokos t re l s tvo je p r i nas i n v svetu zelo v porastu zaradi zanimivost i i n rek
reacijske dejavnosti v na rav i . Sekc i ja vabi vse, k i se za ta š p o r t zanimajo, da z 
lastno roko poskusijo, k a k o b r n i tet iva. 

Ž E N S K A JE PRVA UKROTILA 900-METRSKO 
SEVERNO STENO ŠP IKA 

Maloš t ev i l n i boh in j sk i n a v d u š e n i l jubi
telji Čudovitega planinskega sveta s sred
n j e v e š k i m kap lanom Ivanom 2anom na 
čelu, so 93 let po p rvem pr is topu na T r i 
glav (25. avgusta 1778), pred 110 le t i , v B o 
h in j sk i B i s t r i c i us tanovi l i » G O R S K O D R U 
Š T V O T R I G L A V S K I P R I J A T E L J I « . S tem 
so d a l i start za organiz i rano delo p lan in
ske organizacije v B o h i n j u , v S loven i j i , 
pod T r i g l a v o m . Ivan Zan , kap lan v Srednj i 
vas i , uči te l j J a k o b Menc inger iz Bohin j ske 
B i s t r i ce . T o m a ž Zupane, p o š t a r na B i s t r i c i , 
A n t o n Gobec, zd ravn ik i z B i s t r i c e i n J o ž e 
Ravheka r , o b č i n s k i ta jnik na B i s t r i c i , so 
b i l i d u š a i n goni lna s i la tega n a š e g a prvega 
planinskega d r u š t v a , kLdanes po 110 let ih 
združuje čez osemdeset p r i zadevn ih i n 
u s p e š n i h p l a n i n s k i h d r u š t e v , sekcij i n od
sekov z več kot 100.000 č l a n i . P i o n i r j i slo
venskega p lan ins tva i z B o h i n j a so trdo 
ora l i kamen ito ledino i n sejali seme, k i je 
rod i lo bogate sadove. 

M. M. Debeljdkova v steni Jalovca 

K a r n i uspelo gorskemu d r u š t v u T r i g l a v 
s k i h prijateljev je dvajset let pozneje v to
l i k o večji m e r i uspelo P I P A R J E M , ustano
vitel jem slovenskega p laninskega d r u š t v a : 
J o s i p u Hauptmanu, Ivanu K o r e h č a n u i n 
A n t o n u Škofu , k i so pozval i narodno za
vedne ljubitelje n a š e g a p lan inskega sveta: 
V zdramimo sel 

Tret jo generacijo n a š i h p lanincev so se
s tavl ja l i D R E N O V O , k i so po letu 1906 h i 
treje zavr te l i razvojno ko lo n a š e g a k l a s i č 
nega. p lanins tva v plezalni i n s m u č a r s k i 
š p o r t , jamars tvo i n p lan insko propagand
no fotografijo. B o g o m i l B r i n š e k , brata 
J o s i p i n P a v e l K u n a ver, prof. J o s i p C e r k , 
brata Metod i n R u d o l f Badjura , Ivan 
M i h l e r , Ivan K o v a č i n drugi so b i l i med 
Drenovc i protagonist i novega va la p l an in 
stva, plezalnega š p o r t a i n s m u č a n j a p r i 
nas pred prvo svetovno vojno, k o so peli 
k l i n i i n k l ad iva po vseb n a š i h stenah i n na 
grebenih. 

R e s n i č n o n a v d u š e n j e i n izredna ljubezen 
do lepot, m i r u i n ve l ič ine n a š e g a p lanin
skega sveta je za T r i g l a v s k i m i pri jatelj i , 
P i p a n i i n še p rav posebno za Drenovc i 
naglo zajelo n a j š i r š e p la t i m lad ih i n starej
š ih , k i so .z ž iv l j en j sk im ž a r o m zahajal i v 
gorsk i svet s a v i n j s k o - k a m n i š k i h gora, 
Gr in tavcev , K a r a v a n k i n J u l i j s k i h A l p . 
Redke med n j imi so bi le ž e n s k e , z izjemo 
M a š e Svigl jeve, k i je ob iska la visoke 
skalne v r ače Sk r l a t i ce , P r i s o j n i k a , J a l o v 
ca, K a n i n a , P o l i š k e g a Š p i k a , k i je sledila 
Roža lk i Skantar jevi-Sestovi i z B o h i n j a , 
V a h i c i i n O r e h o v n i k o v i z Dovjega i n M o j 
strane. 

Posebno poglavje v razvoju slovenskega 
planins tva pa so predstavl jal i takoj po p r v i 
svetovni vojni S K A L A S I z dr . H e n r i k o m 
T umom, dr . E lementom Jugom, S ta ne to m 
P red a l i če m, J anezom K vedrom, J a n k o m 
R a v n i k o m , Stanetom Tomlncem i n š tev i l 
n i m i d rug imi , k i so r e s n i č n o l jub i l i p la
n i n s k i svet sten i n grebenov. K l jub v e l i k i m 
ž r t v a m so S k a l a š i u s p e š n o vk l jučeva l i v 
vrste plezalcev i n s m u č a r j e v ter p l an in 
s k i h fotografov tudi ž e n s k e . M e d nj imi 
zgodaj zasledimo Ne vino i n Nado Rebek, 
J o s i p i n o Majcen , Dano K u r a l t i n D i v o M e 
d ica . Petega avgusta 1928 se skupaj poja
vi ta v severni steni T r i g l a v a v d r u ž b i s 
S t a n k o m T o m i n š k o m i n Tone tom Fue r rom 
tudi M i r a M a r k o Debel jakova-Piberni -
k o v a - D e r ž a j e v a i n P a v l a J e s ihova . Obe sta ' 
se naglo r a z v i l i v od l i čn i , v r h u n s k i ple
z a l k i , k i sta zmagoval i i n k r o t i l i naj težje 
prevesne i n prepadne stene v P l e n i c i , 
K r n i c i , M a r t u l j k u , T r e n t i i n v treh t r ig lav
s k i h do l inah . 

S K A L A S I V M A R T U L J S K I H G O R A H 
V e l i k a imena š t ev i l n ih g o r n i š k i h i n ple

za ln ih generacij v zadnjih sto le t ih so 
usmeri la poglede na korake svojega ak t iv
nega udejstvovanja v n a j m o g o č n e j š e pre
padne i n prevesne stene J a l o v c a , P r i s o j n i 
k a , Razo rja, Š i r o k e peči i n T r i g l a v a . Sa 
motn i , d iv j i r o m a n t i č n i okreŠljT martul j -
š k i h gora: B e l i potok, Z a A k i n P o d Srce , 
pa so s k r i v a l i i n h r a n i l i na jveč ja . Še neiz

k o r i š č e n a bogastva. Od l i čn i če šk i p ioni r j i 
p lanins tva i n plezalnega š p o r t a : J l r i 
C e r m a k , V i k t o r D v o r s k i , Boguslav F r a n ta, 
K a r e l H v a l a i n drugi so p r v i odk r iva l i 
stene i n grebene nad samostnim B e l i m po
tokom, v Z a A k u i n P o d S r c e m . Prepadne 
i n prevesne stene Š i r o k e peč i i n Š p i k a so 
k m a l u za Č e h i postale raj i n M e k a za naj
bol jše d o m a č e i n tuje planince i n plezalce. 

K o je b i l a 16 let po zmagi Ivana B e r g i n -
ca -Š t ruk l j a leta 1906 p r v i č u k r o č e n a i n 
preplezana severna stena T r i g l a v a , so 
usmer i l i poglede i n korake v č u d o v i t o 
m o g o č e n svet m a r t u l i š k l h gora Številni 
d o m a č i i n tuji v rhunsk i plezalci : Maln jek 
i z P o d k u ž , Brezen i z Rut , Wflhehn Lass z 
Dunaja, dr . J u l i u s K u g y i n mnogi drugi , k i 
so se čut i l ' dovolj m o č n e i n pogumne, da 
poizkusijo svojo s r e č o i n preizkusi jo svoje 
znanje tudi v 900-metrski severni steni 
Š p i k a . L e v o ob sk lenem zidu m o g o č n e g a 
Š p i k a so 5. septembra 1908 skozi Š p i k o v 
graben uspeli C e r m a k i n H v a l a z J o ž e to m 
Komacem-Pavrom. Š t ev i l n i d rug i poizkus i 
v severni s teni Š p i k a so b i l i n e u s p e š n i i n 
odbit i že takoj nad vstopom. 

Enajstega oktobra 1925 je v steni uspelo 
še le o d l i č n e m u dolomitskemu gorskemu 
v o d n i k u A n g e l u Dibonu , k i je z A n o 
Escherjevo i z T r ž i č a preplezal p rvo prven
stveno smer. S tevi ln i so neutrudij ivo, ven
dar n e u s p e š n o i s k a l i slabosti i n A h i l o v o 
peto v severni steni Š p i k a , med n j imi tudi 
A l o j z de Regg i (soplezalec V l a d i m i r j a T o 
pol ovc a, k i se je smrtno p o n e s r e č i l v sever
n i steni T r i g l a v a 24. avgusta 1924) i n E d o 
D e r ž a j . 

V D V E H D N E H , 5. m 6. S E P T E M B R A 
1926, J E B I L A O S R E D N J A S M E R V 
S E V E R N I S T E N I Š P I K A P R E M A G A N A . 
Preplezala i n uk ro t i l a sta jo v 31 u rah M i r a 
M a r k o Debeljakova i n dr . Stane T o m i n š e k . 
T o je b i l a v e l i k a i n pomembna zmaga, 
komaj dve let i po t r a g i č n e m letu n a š e g a 
p lanins tva i n plezalnega Špor ta , k o so se v 
T r i g l a v u i n njegovih v i š a v a h smrtno pone
sreč i l i z a č e t n i k i n a š e g a a lp in izma: Ante 
L e n a r č i č , A n t o n Hleba nje., dr . K l e m e n t 
J u g i n V l a d i m i r Topolovec (1924). Komaj 
deset d n i pozneje sta to d rzno dejanje 23. In 
24. septembra ponovi la od l i čna plezalca, 
nenehna naskakovalca severne stene 
Š p i k a , Edo Derža j i n Stane H o d n i k . (Drugo 
ponovitev sta izvedla 24. i n 26. ju l i ja 1927 
P a v l a Jes ihova i n T o n i G u e r r a . ) 

S to izredno ve l iko i n pomembno zmago 
se je M i r a M a r k o Debeljakova uvrs t i le v 
sam v r h n a š e g a plezalnega Špor ta i n a lp i 
n izma. M i r a M a r k o Debel jakova n i b i l a 
samo prva zmagovalka severne deveta te
me t rske stene Š p i k a , plezala je vedno kot 
p rva , vodeča v navezi v severni steni T r i 
glava, v Gamsovem robu v Mangar tu , v za
hodni i n j u ž n i steni T r i g l a v a , tisočmetrski 
severni steni Kan javca , prepadnih i n pre-
vesnih stenah zahodnih J u l i j s k i h A l p , 
K a r n i j s k i h A l p a h , Do lomi t ih i n na Š k o t 
skem B e n Nev i s . 5. ju l i ja 1927 je skupaj z 
E d o m D e r ž a j e m dož ive la s t rahovi t padec 
t o v a r i š a na v r v i v S k a l a š k i smeri severne 
stene T r i g l a v a . 

M i r a M a r k o Debel jakova-Pibernikova-
Derža jeva je b i l a rojena 26. decembra 
1904 v Sarajevu, umr la pa je v Ljubl jan i 
27. septembra 1948. Njeno š t i r i i n š t i r i de se t -
letno ž ivl jenje je b i lo izredno bogato i n plo-
d o v i to. N i b i l a samo n a š a v rhunska plezal
k a i n ekstremna a lp in i s tka s š t ev i ln imi od
l i čn imi na j tež j imi prvens tvenimi plezal
n i m i smermi , b i l a je tudi od l i čna predava
teljica i n l i t e ra rna umetnica ( K r o n i k a T r i 
glava), obvladala pa je tudi š t ev i l ne sve
tovne jezike. 25 let svojega živl jenja je po
sveti la p lan ins tvu , plezalnemu š p o r t u i n 
a lp in izmu. N j e n i p l a n i n s k o - a b p m i s t i č n i 
l i t e ra rn i d o s e ž k i so b i l i mojstrsko preve
deni i n ve l iko b ran i v vseh svetovnih jezi
k i h . Skupaj s P a v l o Jes ihovo predstavlja 
ne samo v r h n a š e g a , t e m v e č tudi svetovne
ga plezalnega š p o r t a i n a lp in izma . T u d i 
P a v l a J e s ihova je ukro t i l a i n preplezala 
š t ev i l ne težke, prvenstvene smeri . 

Uroš Župančič 

NA DNEVU 
PLANINCEV 

V nedeljo, 13. septembra, so na K r v a v c u 
organ iz i ra l i dan planincev. Udelež i l i smo 
se ga tudi p lan inc i osnovne Šole 16. de
cember i z Mojstrane skupaj s Člani P l a 
ninskega d r u š t v a Dovje Mojs t rana . 

V r e m e je b i lo s o n č n o , razgled po Go
renjski i n njenih v rhov ih prelep. Že vož
nja z gondolo na K r v a v e c je b i l a enkra tna . 
P o pros lavi smo se r azk rop i l i po l ivad i 
i n se seznanjali s p lan inc i . Posebno veseli 
smo b i l i pogovora z n a š i m rojakom, 
znanim č l a n o m »zla te naveze« dr . M i h o m 
P o t o č n i k o m , č a s t n i m predsednikom slo
venske planinske zveze. R a z k a z a l nam je 
K a m n i š k e Alpe z Gr in t avcem i n oko l i šk i 
mi h r i b i . 

Glasba , r azpo ložen i p lan inc i , muka nje 
k r a v na p a š n i k u i n topl i sončn i ' ž a r k i so 
pripomogli k zares pri jetnemu počut ju 
vseh obiskovalcev K r v a v c a . 

P r o t i popoldnevu smo se odpeljali preko 
Škofje L o k e do D r a ž g o š i n s i ogledali spo
menik d r a ž g o š k i b i t k i , nato pa smo se 
mimo Bohin ja in- Bleda odprav i l i domov. 

P l a n i n c i n a š e g a mladinskega odseka 
smo b i l i n a v d u š e n i nad izletom i n si že l imo 
č im več t a k š n i h s r e č a n j i n pohodov v na
ravo. 

Tomaž Pšenict, 7. r, 
planinski odsek 
OS 16.decemberMojstrana 



VPIS V PRVI RAZRED OSNOVNE Š O L E 
Vzgojnoizobraževalni zavod Jesenice sporoča, da bo vpis otrok v 1. razred 

osnovne šole za šolsko leto 1982/83 za vse osnovne šole v občini od 29. 
septembra do 2. oktobra 1981? ' 

Vpis je obvezen za vse otroke, rojene 1975 leta in otroke, rojene januarja 
in februarja 1976 leta. 

Starši lahko pogojno vpišejo tudi otroke, rojene od 1. marca do 31. 
avgusta 1976. Pogojno vpisani otroci bodo vključeni v i . razred osnovne šole 
le, če bo komisija za sprejem ugotovila zrelost, ki je potrebna ob vstopu v 
šolo. 
RAZPORED VPISA PO OSNOVNIH ŠOLAH: 
OSNOVNA ŠOLA TONE CUFAR JESENICE 

29. september od 8 do 12. ure in od 14. do 18. ure 
30. september od 8. do 12. ure 
1. oktober od 8. do 12. ure in od 14. do 18. ure 

OSNOVNA ŠOLA PREZIHOV VORANC JESENICE 
29. september od 8. do 14. ure 
30. september od 8. do 16. ure 
1. oktober od 8. do 18. ure 

OSNOVNA ŠOLA KARAVANŠKIH KURIRJEV NOB KOROŠKA BELA 
29. september od 8. do 10. ure in od 14. do 16. ure 
30. september od 8. do 14. ure 
1. oktober od 13. do 15. ure na BLEJSKI DOBRAVI 

OSNOVNA ŠOLA GORENJSKI ODRED ŽIROVNICA 
30. september od 8. do 14. ure 
1. oktober od 8. do 16. ure 

OSNOVNA ŠOLA JESENIŠKO-BOHINJSKI ODRED KRANJSKA 
GORA 

29. september od 8. do 16. ure 
30. september od 8. do 15. ure 

OSNOVNA ŠOLA 16. DECEMBER MOJSTRANA 
1. oktober od 8. do 16. ure 
K vpisu pridite z otrokom. S seboj prinesite njegov izpisek iz rojstne 

matične knjige. Otroke vpisujejo šolski svetovalni delavci. 

DEŽURNI TRGOVINI 
V soboto, 26. septembra, 

bosta na Jesenicah od 7. do 
19. ure odprti trgovini: 

ŠPECERIJA BLED, su
permarket Union, Titova 22 
in -

ROŽCA, samopostrežna 
trgovina 9, Bokalova 5/a. 

Kaj bomo gledali v kinu 

Kino RADIO 

DEŽURNA LEKARNA 

V mesecu oktobra bo za 
občini Jesenice in Radovlji
ca dežurna lekarna v Ra
dovljici. 

TAKSI SLUŽBA 
NA JESENICAH 

Za prevoz z osebnim av
tomobilom ali kombijem do 
osem oseb ali 1.000 kg to
vora ali če potrebujete 
vlečno službo pokličite na 
telefon . sekcije taksistov 
Jesenice štev. 83-284. 

26. in 27. septembra amer. barvni 
kavb. film LEGENDA O CUSTRU; 
režija Sam Wanamaker, v gl. vlogi 
Wayne Maunder, ob 17. in 19. uri. 

28. in 29. septembra amer. barvni 
kavb. film PRIHAJA JAHAČ; režija 
Alan Pakula, v gl. vlogi James Kan, 
ob 17. in 19. uri. 

30. septembra hong. barvni karate 
Film BRUCE LEE, MI TE OBČU
DUJEMO; režija Lee Koon Cheung, 
v gl. vlogi Lee Hsiao Lung, ob 17. in 
19. uri. 

2. oktobra amer. barvni pustol. 
film JAGUAR; režija Ernest Pin-
toff, v gl. vlogi Joe Lewis-Jaguar, ob 
17. in 19. uri. 

3. in 4. oktobra zah. nem. barvni 
film HOTEL DRAKULA; režija 
Carlo Ombra, v gl. vlogi Gianni 
Garko, ob 17. in 19. uri. 

Kino PLAVŽ 
26. in 27. septembra amer. barvni 

kavb. filrfc PRIHAJA JAHAČ ob 18. 
in 20. uri. 

28. in 29. septembra amer. barvni 
kavb. film LEGENDA O CUSTRU 
ob 18. in 20. uri. 

1: oktobra hong. barvni karate 
film BRUCE LEE, MI TE OBČU
DUJEMO ob 18. in 20. uri. 

2. oktobra amer. barvni akcij, film 
JEKLENI ŽIVCI ob 18. in 20. uri. 

3. in 4. oktobra italij. barvni 
pustoL film AFERA CONCORDE 
79 ob 18. in 20. uri. 

Kino KRANJSKA GORA 
26. septembra grški barvni krim. 

film ZAROTA OKOLI NAFTE ob 
20. uri. 

30. septembra amer. barvni kavb. 
film PRIHAJA JAHAČ ob 20. uri. 

3. oktobra amer. barvni kavb. film 
LEGENDA O CUSTRU ob 20. uri. 

Kino DOVJE -MOJSTRANA 
26. septembra nemški barvni krim. 

film JAZ SEM TVOJ MORILEC ob 
19.30." 

27. septembra grški barvni krim. 
'film ZAROTA OKOLI NAFTE ob 
19.30. 

3. oktobra amer. barvni kavb. film 
PRIHAJA JAHAČ ob 19.30. 

4. oktobra amer. barvni kavb. film 
LEGENDA O CUSTRU ob 19.30. 

JEZIKOVNI TEČAJI V KRANJSKI GORI 
Delavska univerza Viktor Stražišar Jesenice vpisuje v oblike 

izobraževanja in izpopolnjevanja za delo in osebne potrebe delovnih 
ljudi in občanov v krajevnih skupnostih Kranjska gora in Rateče, in 
sicer v: 

1. oddelke osnovne šole za odrasle — od 1. do 6. razreda 
osnovne šole; 

2. tečaje: nemščine (začetni in nadaljevalni); angleščine 
(začetni); za sobarice; za snažilke; šivanje in krojenje in kuharski 
tečaj. 

Zainteresirani kandidati za navedene oblike izpopolnjevanja se 
lahko prijavijo v pisarni krajevne skupnosti Kranjska gora. 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi našega dragega 

STANKA DRČARJA 

se iskreno zahvaljujemo vsem pri
jateljem in znancem za izrečena so-
žalje, darovano cvetje in spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Posebno za
hvalo izrekamo sosedom za venec in 
dr. Jensterlu za njegovo nesebično 
pomoč med boleznijo. 

ŽALUJOČI: žena Danica 
in sin Milan z družino 

ZAHVALA 

Ob izgubi naše drage mame 

KAROLINE KOPITAR 

se zahvaljujemo vsem sosedom za 
pomoč in darovano cvetje. Najlepša 
hvala Gizeli Velikonja za poslovilne 
besede in organizaciji ZB NOV 
Plavž. Lepa hvala pevcem za zapete 
žalostinke in pihalnemu orkestru 
Jeseniških železarjev za spremstvo. 

Iskrena hvala za denarno pomoč 
in darovano cvetje Mesarskemu 
podjetju Jesenice, hotelskemu pod
jetju Gorenjka Jesenice in kolektivu 
hotela Korotan Jesenice, kakor tudi 
delavcem TOZD Elektrode že
lezarne Jesenice. 

Vsem, ki ste darovali cvetje ali 
kakorkoli pomagali v teh hudih 
dneh, jo spremili v tako velikem 
številu na njeni zadnji poti, iskrena 
hvala.-

Žalujoči: hčerki Darja in -
Rajka, sinova Vital in Sašo ter 
ostalo sorodstvo 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi naše drage mame 

KRISTINE ZALO KAR 
borke NOV in upokojenke 

železarne Jesenice 

se zahvaljujemo vsem, ki ste jo po
spremili na njeni zadnji poti in ji 
darovali vence in cvetje. Zahvaljuje
mo se organizaciji ZB NOV Plavž za 
venec -in poslovilne besede izrečene 
ob odprtem grobu. 

Zahvaljujemo se dr. Ažmanu in 
celotnemu osebju kardiološkega od
delka za ves trud, da bi jo ohranili 
pri življenju. Iskreno hvala pihal
nemu orkestru Jeseniških železarjev 
in pevcem za žalostinke. 

Hvala vsem, ki ste z nami 
sočustvovali, hvala sostanovalcem, 
posebno Bernardu Svetlinu in nje
govi ženi za takojšnjo pomoč mami. 
Pretreseni smo bili ob vaši pozor
nosti v tem bolečem trenutku. 

Sinovi Andrej, Tonej, Miha, 
hčerka Milena z družinami in 
ostalo sorodstvo 

ČLANOM DRUŠTVA 
INVALIDOV 

Društvo invalidov Jeseni
ce organizira tridnevni iz
let v Pulj — Medolin od 2. do 
4. oktobra. 

Cena izleta za člana dru
štva je 1.000 din. V ceno >e 
vračunana vožnja in dva 
poina pen/iona v hotelu A 
kat. 

Prijave sprejema za za
poslene invalide Železarne 
Izidor Zupan, štev. telefona 
21-73, vključno do 26. sep
tembra. 

DOPISUJTE 
V ŽELEZARJA 

REŠITEV KRIŽANKE 
IZ 36. ŠTEVILKE 

ŽELEZARJA: 

deblo, zob, okrevanje, 
Loa, I ta. LG, konj z ročaji,' 
orodna, Arezzo, trema, Ji, 
Alan, fi, Lens, Wagner, 
Asasin, skala, akvarelist, 
vlak, pilot, Ri, lož, aria.-ata, 
udav, seč, TT, Bled, ža, 
Amos, Noe, otok, vlada, 
trans. Razor, Akaba, Ivek, 
nisan, aras, Nana, Antun. 

ZAHVALA 
Ob izgubi našega dragega moža, 

očeta in brata 
TONETA PRETNARJA 

z Belce 
se najiskreneje zahvaljujemo sorod
nikom, prijateljem, sosedom in 
znancem za darovane vence, cvetje, 
za izraze sožalja in številno sprem
stvo na njegovi zadnji poti. Prisrčna 
hvala' govorniku društva upokojen
cev za poslovilne besede in pevcem 
za žalostinke. Topla in iskrena hvala 
vsem, ki ste nam pomagali in so
čustvovali z nami. 

Vsi njegovi 

ZAHVALA 
Ob izgubi drage mame 

J E L K E BOŽIČ 
se zahvaljujemo sestram in upravi 
doma dr. Franceta Berglja za pozor
nost in skrbno nego. Zahvalo izre
kamo tudi pevcem za zapete žalo
stinke in vsem za spremstvo na njeni 
zadnji poti. Lepa hvala sorodnikom 
in znancem za darovano cvetje. 

ŽALUJOČI: sinovi in hčere 
z družinami 

VPIS V ODDELEK SOLOPETJA 
Glasbena šola Jesenice bo 1. oktobra odprla oddelek solo-

petja, ki ga bo vodila prof. Olga JEŽ. V oddelek bomo sprejeli 
12 učencev. Prednost pri sprejemu imajo člani pevskih 
zborov. 

Pogoji za vpis: 
Opravljen sprejemni preizkus. Solopetja se lahko začne 

učenec učiti po končani mutaciji, zgornja starostna meja za 
začetek študija solopetja pa je praviloma 24 let. 

Ob vpisu bo treba predložiti zdravniško spričevalo otori-
nolaringologa. 

Prijavite se lahko po telefonu Glasbeni šoli Jesenice, 
številka 81-050, vsak dan od 8. do 12. ure, ob sredah pa tudi 
od 16. do 18. ure. 

O dnevu in času sprejemnega preizkusa bomo učence 
obvestili pisno. 

VABILO INTERNIRANCEM V DACHAU 
Odbor za pripravo srečanja internirancev taborišča Dachau pri 

komisiji za bivše politične zapornike, internirance in izgnance pri 
občinskem odboru ZZB NOV Kranj vabi internirance taborišča 
Dachau iz gorenjskega področja na tovariško srečanje, ki bo 10. 
oktobra ob 9. uri v kino dvorani v Radovljici in se nadaljevalo ob 11. 
uri ob grobovih talcev v Begunjah s kratkim kulturnim programom. 
Nekaj pesmi bo zapel tudi slovenski dachauski pevski zbor pod 
vodstvom Valentina Hartmana. Popoldne bo nadaljevanje prija
teljskega srečanja v Radovljici. 

Za prevoz iz Radovljice v Begunje in nazaj je poskrbljeno. Ob 
tej priliki še posebno vabimo vse člane slovenskega pevskega zbora 
iz taborišča Dachau, če bi slučajno ne prejeli še posebnega vabila. 
Za oddaljenejše pevce je prenočišče preskrbljeno v hotelu Grajski 
dvor v Radovljici za 9. oktobra zvečer. 

OBČINSKI ODBOR ZZB NOV KRANJ, 
komisija za bivše politične 
zapornike, internirance in izgnance 

ZAHVALA 
Izvršnemu odboru osnovne or

ganizacije sindikata TOZD Valjarna 
debele pločevine se iskreno zahva
ljujem za denarno pomoč, ki sem jo 
prejel v času moje daljše bolezenske 
odsotnosti. Zahvaljuje se 

Franc Jenduka 

ZAHVALA 
Sodelavkam in sodelavcem TOZD 

Elektrode, dnina Ozebek, se najlepše 
zahvaljujem za prejeto darilo ob 
moji petdesetletnici in ob odhodu v 
pokoj. 

Vsem želim pri nadaljnjem delu še 
veliko sreče in uspehov. Ivanka Špan 



PORAZ PROTI CINKARNI OPOZARJA 

C I N K A R N A : J E S E N I C E 9:6 (3:2, 2:4, 4:0) 

S t r e l c i i 0:1 Borse 3 min . , 0:2 M . Horva t , 
1:2 Mtfrcec 8, 2:2 F i l ipovič 10, 3:2 Pele 19, 
3:3 Š u v a k 21, 3:4 D . Horva t , 3:5 Pa j ič 29, 
4:5 Ver tovSek 35, 4:6 D . Horva t 36, 5:6 
Pol jan ček 37, 6:6 VertovSek 46, 7:6 Felc 51. 
8:6 Po l j anŠek 52, 9:8 VertovSek 67. 

Izk l juč i tve Celje 9, Jesenice 4 minute. 
P o r a z j e s e n i š k i h hokejistov v o k v i r u 

tekmovanja za p o k a l K a r a v a n k je vse
k a k o r presenetljiv, ka j t i pred dobr im ted
n o m so v dvo ran i v PodmeŽakl j i premagali 
hokejiste i z Cel ja k a r s 14:5. T u d i v Cel ju 
so po š t i r i d e s e t i h minu tah v o d i l i s 6:5, toda 
v zadnji t ret j ini so b i l i Cel jan i precej boljš i , 
dosegli so k a r š t i r i zadetke i n povsem 
z a s l u ž e n o zmagal i . 

Ob zadnjem porazu j e s e n i š k i h hokejistov 
pa je potrebno vedeti nekatere s tvar i , na 
katere so ig ra l c i , vodstvo č l a n s k e g a 
m o š t v a i n preds tavnik i t i ska v š t ev i l n ih 
po roč i l ih o hokejsk ih dogajanjih v P o d 
meŽaklj i v e č k r a t opozarjan. G r e za to, da 
so J e s e n i č a n i ponovno nas topi l i brez ne
ka te r ih igralcev — v le tošn j i sezoni so na 
veČini tekem ig ra l i le s Š t i r ina j s t imi ig ra l c i 
— nekater i imajo t e ž a v e s s ta r imi d r sa l 
k a m i ; d rug i zopet s staro izrabl jeno za
š č i t n o opremo, nekater i z izos tanki na de
lovnem mestu, v i š e k vsega pa je, da imajo 
j e s e n i š k i hokej is t i t e ž a v e z osnovnim ho
ke j sk im p r i p o m o č k o m — pa l i cami . T o je 
š lo tako da l eč , da sp s i mora l i v Celju 
nekater i ig ra lc i izposojati pal ice od Celja
nov . 

Ne glede na to, d a so doživel i povsem za
sluzen poraz v Cel ju i n da v n a š e m po
r o č a n j u sploh ne že l imo zagovarjati s lab ih 
nastopov j e s e n i š k i h hokejis tov, pa je po
trebno še enkra t poudar i t i , da se j e s e n i š k i 
hokej is t i , l anskole tn i i n dosedajdevetnajst-
k r a t n i d r ž a v n i p r v a k i , nahajajo v zelo 
t e ž a v n e m po loža ju . Ob tem je treba 
ugotovit i , da so sami ig ra lc i sedanje 

Eneracije j e s e n i š k i h hokejistov za vse, 
r se o k r o g n j ih dogaja, še najmanj k r i v i , 

š e Čudno je, da ob tako s lab ih pogojih, k i 
j i h n i doživ l ja la n i t i ena generacija hoke
j is tov i z P o d m e ž a k l j e vsaj dvajset let 
nazaj, še vztrajajo. 

N a z a č e t k u sezone so n a m r e č — kljub 
s k r o m n i m p r ip ravam na ledu — pokazal i 

dobro igro. Toda vse, k a r se ok rog nj ih 
dogaja, je p r e t e ž k o breme, k i p u š č a svoje 
negativne posledice. 

Ob tem problemu, k i na ža los t n i nov, se 
je potrebno tudi v p r a š a t i , kaj ob vsem tem 
menijo d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije je
s e n i š k e o b č i n e . 

Se b i l a h k o govor i l i , toda z a k l j u č i m o s 
k r a t k o ugotovitvijo: skoraj v s i so dv ign i l i 
r oke od j e s e n i š k e g a hokeja, š p o r t n e 
panoge, k i je Jesenicam, Gorenjsk i i n Slo
veni j i p r ines la k a r devetnajst naslovov 
d r ž a v n e g a p rvaka , na k a r b i b i l i k j e rko l i v 
n a š i domovin i s i lno ponosni . N a Jesenicah 
na ža los t n i tako. Ob tem pa ne pozabimo, 
da sedanja generacija j e s e n i š k i h hokej i 
stov ne zahteva n i č posebnega, le opremo, 
k i je potrebna za hokejsko igro i n normal 
ne pogoje za vadbo. L a h k o seveda tudi 
ugotovimo, da v nekater ih n a š i h hokejsk ih 
s r e d i š č i h nudijo precej več svojim hokej i 
stom kot na Jesenicah, č e p r a v so s labš i 
kot devetnajstkratni p r v a k i . Če pa Jeseni 
č a n i nimajo na jnu jne j še opreme i n nor
m a l n i h m o ž n o s t i za treninge dvakra t na 
dan, potem je res n e m o g o č e p r i č a k o v a t i 
k a k š n e posebne rezultate " in tudi poraz 
prot i C i n k a r n i v t a k š n i h razmerah ni pre
senetljiv. 

n. 

BUNDERLOV MEMORIAL: 

1. ISKRA OLIMPIJA, 

2. VOJVODINA, 3. JESENICE 

J e s e n i č a n o m je za le tošn j i Bunder lov 
memor ia l uspelo pr idobi t i izredno m o č n i 
m o š t v i . I skro Ol impi jo i z Ljubljane, eno 
najbol j š ih jugos lovanskih m o š t e v nasploh 
i n Vo jvod ino i z Novega S a d a , k i je na vsa
kole tnem turnir ju Časopisa V e č e r u je no
vost i , k jer sodelujejo skoraj vsa na jbol j ša 
jugoslovanska m o š t v a , zasedla č e t r t o me
sto za Crveno zvezdo i z Beograda, P a r t i 
zanom iz Beograda i n I s k r o Ol impi jo iz 
Ljubljane. O be m o š t v i sta na Jesen icah na
stopi l i na svoje s t r o š k e . . 
... S p r v a je b i lo n a č r t o v a n o , da b i sodeloval 

še S l o v a n i z Ljubljane, k i pa je zahteval 
povrni tev vseh s t r o š k o v , č e s a r pa Jese
n i č a n i n iso mogl i sprejeti. 

S i c e r pa BO se d o m a č i izredno u s p e š n o 
up i r a l i uglednim gostom, omeni t i pa velja 
ve l iko p r e s e n e č e n j e , saj so J e s e n i č a n i 
p ro t i I s k r i O l i m p i j i dob i l i p r v i p o l č a s z 
rezultatom 36:34. 

K K J E S E N I C E : K K V O J V O D I N A 
N O V I S A D 56:67(25:32) 

D o m a č i k o š a r k a r j i so p r i če l i izredno po
letno i n ob od l ičn i consk i obrambi uspeli 
vodit i do sedemnajste minute, k o so gostje 
p r v i č izenač i l i i n po vedl i . V drugem p o l 
č a s u so J e s e n i č a n i spet u s p e š n o p r i če l i , v 
č e t r t i m inu t i j e b i l rezultat 31:37, potem pa 
so preje l i serijo osmih k o š e v i n V o j v o d i n c i 
so po vedl i s š t i r i n a j s t i m i t o č k a m i pred
nost i , k i so j o r a z p o l o ž e n i d o m a č i n i uspeli 
do k o n c a s r e č a n j a z m a n j š a t i na enajst 
t očk . 

N a j omenomo, da gostje d o m a č e g a mo
š t v a n i so podcenjevati, i g r a l i so na . vso 
m o č i n p rav zato je tako nizek poraz za 
J e s e n i č a n e ve l ik uspeh. 

K K I S K R A O L I M P I J A L J U B L J A N A : 
" K K V O J V O D I N A N O V I S A D 88:84 (34:50) 

L j u b l j a n č a n i so N o v o s a d č a n e podcenje
v a l i , t ako da so ti po vedl i z dvajset imi t o č - ' 
k a m i r az l ike i n dob i l i p r v i p o l č a s z r az l i ko 
š e s t n a j s t i h t očk . 

V drugem p o l č a s u so i g r a l c i Isfcra-
Ol impi je za ig ra l i zelo dobro, us tavi lo pa se 
je tud i ig ra lcem Vojvod ine , k i pa so do 
š e s t n a j s t e minute kl jub temu š e v o d i l i . N a 
k o n c u so m o r a l i p r i zna t i p r e m o č l jubljan
sk ih k o š a r k a r j e v , k i so na trenutke navdu
ši l i , k a r vel ja predvsem za d r ž a v n e g a re-
prezentanta P e t r a V i l fana. 

Jesenice: Vezzos i 4, N o v a k 10, Rfžva
no v i č 24, J e l o v č a n , S u b o t i č 2, Be rg inc 2, 
Grze t i č 4, Smole j 13, Bož ič 42, B r g a n f 2, 
Matutee 15 ,DomevšČek 10. 

V s e tekme so-dobro sodil i sodnik i z Je
senic: Š i l a r , S a m R r d ž i j s i n G l o g o v Š e k . 

S P R O S T O V O L J N I M D E L O M V Č S S R 
- U S P E Š N I N A S T O P I 

J e s e n i š k i k o š a r k a r j i i n k o š a r k a r i c e so 
se v r n i l i s Č e š k o s l o v a š k e , kjer so odigra l i 
pet s r e č a n j . Č l a n i so t r i k r a t zmagal i , 
mlad inke , pa so obe s r e č a n j i s Č lansk ima 
ekipama izgubile. S tem so v r n i l i obisk 
k o š a r k a r s k e m u k lubu i z K o l i n a . 

Sreds tva za vožn jo i n bivanje v Č S S R so 
j e s e n i š k i k o š a r k a r j i p r i d o b i l i s prostovolj
n i m i de lovn imi akc i jami i n s p o m o č j o 
upravnega odbora k l u b a . P o l e g petih sre
č a n j so si J e s e n i č a n i ogledali precej k u l 
t u ra o-zgodovinskih spomenikov, dvakra t 
so b i l i v P r a g i , navezal i pa so mnogo nov ih 
prijateljstev z m l a d i m i i z ČSSR. . 

Rezul ta t i č l a n o v : 
T J K O L I N : K K Jesenice 63:82 (25:33); 

L O K O N T M B U R G : K K Jesenice 85:86 
(40:35); T J T A T R A N K O S T E L E C : K K Je
senice 64:73 (32:35). _ 

N a vseh t reh s r e č a n j i h so b i l i J e s e n i č a n i 
bol jš i nasprotnik . N a j v e č preglavic so 
Č e h oslova k o m p o v z r o č a l e napadalne ob
rambe po celem ig r i š č u , saj v e č i n o m a igra
j o conske obrambe, te pa J e s e n i č a n o m 
niso delale t e ž a v . 

R E Z U L T A T I V G O R E N J S K I H L I G A H : 
K A D E T I : K K Radov l j i ca : K K Jesenice 

48:49 (36:24); K K Jesenice : K K Radovl j ica 
48:47 (42:26); K K Loka inves t : K K Jese
nice 89:48 (42:26). 

M L A D I N C I : K K Gorenj. , vas : K K Je 
senice 50:37(24:21). 

ČLANI : K K Jesenice : K K Radovl j ica 
55:72(25:33). 

K A D E T T N J E : K K Jesenice B : K K Sava 
K r a n j 19:52(8:13). 

MB 

SPOMINSKI 
BALINARSKI TURNIR 

V BAZI 

ALPSKO S M U Č A N J E 

D O M Ž A L E : J E S E N I C E (ČLANI) 
4:2(1:0) 

V nedeljo, 20. septembra, so j e s e n i š k i no
g o m e t a š i v o k v i r u č e t r t e g a k o l a o b m o č n e 
nogometne lige — zahod gostovali v D o m 
ž a l a h prot i i s to imenski ek ip i in izgubi l i 
s r e č a n j e z 2:4. 

J e s e n i š k i n o g o m e t a š i , k i so to pot nasto
p i l i zelo pomlajeni, so b i l i vse s r e č a n j e 
enakovreden nasprotnik , vendar zelo ne
uč inkov i t i . V drugem delu s r e č a n j a so celo 
vod i l i z 2:1, vendar nato prejeli t r i zadetke 
i n z a s l u ž e n o izgubi l i . 

Zadetke sta dosegla P i h l e r i n Sulejma-
nov ič . 

Nas top i l i so: V u k a l i č , Vese lko (Anasta-
sov), Bergant , Osmičev i č , K r a m a r , R a d i č 
( Č a t a k ) , P i h l e r , BešiČ, Č ič i r i č , Kovač i č , 
S u l e j m a n o v i č . 

DOMŽALE : J E S E N I C E ( M L A D I N C I ) 
2:5*0:3) 

J e s e n i š k i mlad inc i so v p red te k mi č l an 
sk ih ek ip z a s l u ž e n o premagali slabe so
vrs tn ike . Glede na pr ikazano igro b i b i l 
rezultat l ahko še večji . 

Zadetke so dosegli: P lo j 2, Hadz isu le jma r 

n o v i č 2 i n A l a g i č . 
Nas top i l i BO S p a h i č , Š a b a n o v i č , I rkul ja , 

O m a n o v i č , O k r š i ar, I velja, Alag ič , P l o j , 
H a d ž i s u l e j m a n o v i č , Beš ič . 

A L P L E S : J E S E N I C E ( K A D E T I ) 0:6 ((k 3) 
Kade t i so nastopil i v Že lezn ik ih in 

visoko premagal i sovrs tn ike . Zadetke so 
-dosegli: P i v a č 3, Bob ič 2 i n B lago jev ič . 

LESKI PADALCI 
TEKMOVALI 
V CELOVCU 

L e s k i padalci so se udeleži l i č e t r t e g a 
mednarodnega prvenstva Avs t r i j e v sko
k i h na cilj za ekipe i n posameznike. Tek
movanje je trajalo t r i dn i , nastopilo je 20 
ekip s po tremi tekmovalc i , skupno 60 po
sameznikov, iz Z R Nemči j e , Avs t r i j e , M a d 
ž a r s k e i n Jugoslavi je . P a d a l c i A lpskega le
talskega centra i z Lesc so sestavil i t r i 
dobre ekipe, k i so se v kval i te tn i kon
kurenc i k a r dobro uvrst i le . 

Zmaga l i so M a d ž a r i pred n e m š k o ekipo 
»OPEL TEAM« i n A v s t r i j c i . N a š a ekipa 
A L C I je b i l a š e s t a , druga ekipa sedma, 
tretja pa seje uvrs t i l a na deveto mesto. 

M e d posamezniki je zmagal č lan avst r i j 
ske ekipe iz Celovca Manfred P o l a k . T e k 
movalec leske prve ekipe J a n e z Š a f a r i č , 
l e to šn j i d r ž a v n i p rvak , je b i l soliden i n se 
je uv r s t i l na Četr to mesto s 14 cent imetr i i z 
osmih skokov . V predzadnjem s k o k u je 
zabeleži l pet centimetrov, k a r je b i l njegov 
n a j s l a b š i skok . Č e b i doskoč i l na dva cen
t imetra , b i b i l celo zmagovalec. 

T u d i ostal i l e sk i padalci so dobro 
s k a k a l i , posebno še Hras t , š m i d i n F r a n k , 
k i so se uv r s t i l i med p r v i h dvajset. D a je 
b i l a konkurenca zares kval i te tna , pove že 
rezultat tekmovalca , k i se je z 0,86 m uvr
s t i l na trideseto mesto. 

S l a b š i , ko t je b i l sposoben skaka t i Še 
pred dvema mesecema, je b i l Ma t j až L a z a r , 
le tošnj i m lad in sk i d r ž a v n i p rvak v s k o k i h 
na c i l j . Z b r a l je k a r 1,67 metra i n se uvr s t i l 
na 34. mesto. P o z n a se mu, da skoraj dva 
meseca n i t r en i ra l . Na jmla j š i č l a n , sedem
najstletni Bogdan J u g , je i m e l m o č a n spo
drsljaj v drugem skoku , d o s k o č i l je na 1,71 
metra i n se uvr s t i l na 44. mesto. 

G l a v n i vzrok 1-za posamezne s l a b š e skoke 
mla j š ih i n manj i z k u š e n i h tekmovalcev je 
b i lo precej neugodno vreme. B i l o je 
povsem mi rno , brez vetra , o b č a s n o pa so 
se pojavl ja l i t e r m i č n i sunk i , k i BO padalca 
povsem i z t i r i l i p r i p r i b l i ž e v a n j u c i l jn i 
t o č k i . Z a obvladanje padala v t a k i h z r a č 
n i h tokov ih pa je potrebno ve l iko znanja i n 
i z k u š e n j . C i l j n a t o č k a i m a vendar samo 
pet centimetrov v premeru. 

T o je b i lo zadnje tekmovanje l e sk ih pa
dalcev i n l a h k o so zadovoljni z l e tošn jo 
bero uspehov. V tem č a s u so v tekmovaln i 
a reni samo še š t i r je m l a d i L e š č a n i , k i tek
mujejo na ba lkanskem prvens tvu v A n k a 
r i . K a j so dosegli , bomo zvedeli pr ihodnj i 
teden. 

R E Z U L T A T I - S K O K I N A C I L J Z 
V I Š I N E 1000 M - 8 S K O K O V : 

P O S A M E Z N O (60): 1. Manf red Po lak 
(HSV-Celovec) 0,11 m , 2 . - 3 . R o l a n d Ret-
tenhacher (HSV-Salzburg) i n Hannes P i -
r inger ( O P E L T E A M ) 0,12, 4. J a n e z Š a f a r i č 
( A L C I) 0.14, 16. B r a n k o H r a s t 0,36, 18. 
Benjamin S m i d 0,37, 19. D u š a n F r a n k 0,38, 
28. B r a n k o M i r t 0,69, 33. Ivan V o l a n e 1,49, 
34. Mat jaž L a z a r 1,67, 40. J a n e z Pfajfar 
2,14, 44. Bogdan J u g 2,38 . . . 

E K I P E (20): 1. M a d ž a r s k a 0,69 m , 2. 
O P E L T E A M 0,87, 3. S T M K I 1,00, 6. J u 
goslavija I (Lesce) 2,41, 7. Jugos lav i ja II 
2,89, O.Jugoslavija III. 4,32. 

L M 

Osnovna organizaci ja s ind ika ta T O Z D 
G r a d i š Jesenice je v soboto, 19. septembra, 
na b a l i n i š č u v B a z i o rgan iz i ra la b a l i n a r s k i 
t u rn i r v spomin na preminula dolgoletna, 
č l a n a k o l e k t i v a Pregl ja i n S k r t a . 

N a turni r ju je sodelovalo Šest ek ip i z r a 
dov l j i ške i n j e s e n i š k e o b č i n e . 

R E Z U L T A T I * 
1. B a l i n a r s k i ' k l u b Lesce, 2. G r a d i š T O Z D 

Jesenice, 3. B a l i n a r s k i k lub Jesenice, 4. 
D r u š t v o upokojencev Jesenice, 5. H r a š i c a , 
8. B a l i n a r s k i k l u b K r e s . 

J . R . 

»IVEK« — Janez Šafarič, letošnji 
državni prvak, je sodelovanje na 
pripravah državne reprezentance 
moral odpovedati, ker bi mu vzele 
preveč časa in bi bil predolgo odso
ten z dela v svoji delovni organiza
ciji. Mesto je odstopil Darku Svetini, 
ki se je vrnil iz JLA. (Foto: L. Me
saric) . . . . . . . 

P r i p r a v e a l p s k i h s m u č a r s k i h reprezen
tanc potekajo po predvidenem p lanu . Naj 
v e č snega ima A represen tanca, katere 
program se precej razl ikuje od d rug ih , 
kaj t i formo morajo doseč i bis tveno prej , 
kot druge selekcije. P o sedemnajstdnevnih 
kond ic i j sk ih p r ip ravah so šl i po d a l j š e m 
odmoru spet na sneg, tokra t v V a l S e ñ a l e s 
v J u ž n i T i r o l s k i . Idealno vreme i n t r d sneg 
sta b i l a ko t n a r o č e n a za t r en ing s la loma. 

V a l S e ñ a l e s je dokaj novo s m u č i š č e z 
izjemno prednostjo pred d rug imi podob
n i m i ledenik i , k e r hotela na 2000 m nad
morske v i š i n e loč i od snega le en raztezaj 
gondolske ž ičn ice , k i se naenkra t povzpne 
na 3200 m . N a vseh drugih: Zemattu, H i n -
tertuxu, K a p r u n u i td . s m u č a r porabi od 
pol do ene ure, da pride na v r h , tu pa le 
nekaj minut . P o treningu se tekmovalc i v 
dol ino v r a č a j o na kos i lo , po p o č i t k u pa 
spet nazaj na kondic l jaki t rening. 

D a n treninga izgleda takole: ob 6. ur i 
vstajanje; od 6.30 do 6.50 jutranja gimna
st ika; ob 7. u r i zajtrk; od 8.15 do 11. ure 
t ren ing na snegu; ob 12. u r i kosi lo; od 14. 
do 16. ure t ren ing na snegu; od 17,30 do 
18.30 kondic i j sk i t rening; sledi š e razgo
vor , a l i š tudi ja posnetkov z vkleorecor-
derjem; ob 19,30 večer ja i n ob 22. ur i 
spanje. 

P r e d spanjem šo la r je , k i so v veČini, 
č a k a š e učen je . Mlajš i , k i nimajo servi
serjev morajo tudi p r ip rav i t i s m u č i za 
naslednji dan.' 

S tako formulo dela b i verjetno uspeli š e 
na k a k š nem dragem pod roo j u, ne le v 
alpskem smučan ju? ! 

Z A reprezentanco je b i l seveda tudi n a š 
Grega Benedik , v o k v i r a dela o b č i n s k e 
selekcije pa š e R o b i č i n Ž a n , k i sta v 
glavnem test irala nove s m u č i , nekaj časa 
pa sta s F i n c i t ren i ra la veles la lom. 

N a smuč i š ču j e b i la še ena m o č n a rep
rezen tancam sicer Š v e d s k a s S t randbm i n 
Fjaelbergom na čelu . S ten mark je zaen
k r a t še v Monte C a r l u , na snegu bo začel 
oktobra, toda če b i v ide l na delu K r i ž a j a ; b i 
ga vsekakor p o š t e n o zaskrbelo. 

A reprezentanca se je v r n i l a po petih 
dneh domov i n se v torek ponovno v r a č a 
za osem d n i . Trenu tno pa sta tam tudi obe 
B reprezentanci , v ž e n s k i Kunceva i n K l i -
narjeva ter v m o š k i Oblak i n L a v t i ž a r . 
M l a d i n c a R o b i č i n Žan ter s m u č a r Pod re
ka r pa v K a p r u n u . 

P o g a č n i k zaenkrat zaradi p o š k o d b še 
ne t ren i ra . Naglic pa se je prese l i l v K r a n j 
i n prestopi l k T r i g l a v u , kaj t i n e m o g o č e je, 
da bi se voz i l na t ren ing na Jesenice. 

September je mesec, k o ae zakl jučuje 
osnovna telesna p r ip rava . Preverjanja so 
na konen meseca, a l i v z a č e t k u oktobra . 

Z a osnovno telesno p r ip ravo pa je po
trebna A T L E T S K A S T E Z A . N e k o č smo jo 
na Jesenicah imel i ! S » P o r t o r o ž e m « smo 
at le t ik i da l i prednostno mesto. A t l e t i k a se 
z a č n e v š o l a h , le-te pa steze nimajo. 
S p l o š n a telesna p r ip rava vseh š p o r t n i k o v 
se v r š i na at le tski stezi. T i s t i , k i se ukvar ja 
s po l i t iko telesne kul ture v obč in i , b i to 
mora l vedeti . 

Jesenice v Š p o r t n e m živl jenju potrebuje
j o nekaj r ad ika ln ih ukrepov, kaj t i neiz
podbitno dejstvo je, da je v e č i n a š p o r t o v 
nazadovala. Z a to pa je potreben svež 
veter, bolje r e č e n o o rkan , k i bo o d k r i l 
j a s n e j š e , bolj smiselne poti v telesni 
ku l t u r i na Je sen icah . . 

S 16. leti v članski B reprezentanci 
— Jože Lavtižar 

Ekipa TOZD Hladna valjarna Jesenice — prvak Železarne v balinanju (Foto 
S.Kokalj) 

. - » 

K O N Č A N O SINDIKALNO PRVENSTVO 
Ž E L E Z A R N E V BALINANJU — EKIPNO 

Komis i j a za rekreacijo p r i i z v r š n e m od
boru konference osnovnih organizacij s i n 
d ika ta Ž e l e z a r n e je razpisala ek ipno tek
movanje v bal inanju za prvenstvo Že leza r 
ne. Tekmovanje je trajalo od 7. do 17. sep
tembra. O p red tekmovanj u smo že po roča l i 
v p r e j š n j e m Železar ju , danes pa objavlja
mo rezultate polf inala i n f inala . 

V polf inalu je sodelovalo osem ekip . Iz ~ 
prve grupe sta se v finale u v r s t i l i ekipi 
T Q Z D Energet ika i n T O Z D Hladna valjar
na Jesenice. Iz drage grape pa T O Z D V z d r 
ževan je i n T O Z D Žeblja m a . 

Rezul ta t i : 
1. ek ipa T O Z D Hladna va l ja rna Jesenice 

. ( C i r i l Grabner , Janez Oven, B o r i s J a k l i č , 
D u š a n P r e š e r e n , Drago P r i m o ž i č ) ; 

2. ek ipa T O Z D Energet ika (Franc Jamar , 
Mi t ja M r a k , Mi t ja Nlkol ič , P a v e l Brglez) ; 

3. ek ipa T O Z D V z d r ž e v a n j e Jesenice 
(Si lvo Kapus , A l b i n Babic, Mar jan T r o n -
telj, D are S imon i č. S r e č k o Noč) ; 

4. ek ipa T O Z D Ž e b l j a r n a ( M i h a Hafner, 
Janez K a l a n , Cene Lapajne, M i o d r a g B l a 
gojevič, Drago Blagojev ič ) ; 

5. ek ipa T O Z D Prof i l a rna , 6. ek ipa T O Z D 
L i v a r n a , 7. ek ipa T O Z D Hladna val jarna 
Bela , 8. ek ipa delovne skupnosti S E O T K R 
N G . 

Rezul ta t i tekmovanja kaže jo , da so bile 
ekipe precej i z e n a č e n e , ke r so se v final
nem delu zagrizeno bori le za vsak punt. 

P r i tem tekmovanju smo l ahko ugotovi l i , 
da se delavci Ž e l e z a r n e zanimajo za to
vrs tna tekmovanja, p r ipomni t i pa mo
ramo, da so nekater i referenti skrajno ne-
zainteres i rani i n da so r avna l i neodgovor
no do svojih Članov, k i b i rad i tekmoval i , 
pa j i h referent n i obvest i l i n tudi sam n i 
p r i š e l na tekmovanje ob ča su , k o je bi la 
njegova ekipa na razporedu za tekmo
vanje. 

V bodoče b i b i lo potrebno, da se za 
podobna tekmovanja p o k a ž e več zaintere
s i ranost i . 

Vods tvo tekmovanja se zahvaljuje vsem 
tekmovalcem za d i sc ip l in i r an i n š p o r t e n 
odnos na tekmovanju ter komis i j i za rekre
acijo za zaupanje. -

Za tehnično komisijo BK 
Bernard Svetlin 

IZ ODBOJKARSKEGA 
KLUBA BLED 

U S P E Š N O G O S T O V A N J E N A D U N A J U 

Pre tek lo soboto in nedeljo je m o š k a 
ek ipa B leda gostovala na Dunaju, kjer je 
nastopila na ve l ikem mednarodnem od
bojkarskem turnir ju . V p red tekmovanju 
skupine, v ka te r i je nastopila ek ipa B leda , 
so b i l i d o s e ž e n i naslednji rezultati : R u -
ž e m b e r o k (ČSSR) : B l e d 3:1; B l e d : S o k o l X 
(Avstr i ja) 3:0; S o k o l V : R u ž e m b e r o k 3:0; 
S o k o l V : S o k o l X 3:0; B l e d : S o k o l V 3:1; 
S o k o l X : R u ž e m b e r o k 0:3. 

V r s t n i red: 

S o k o l V 
B l e d 
R u ž e m b e r o k 
S o k o l X 

. 4 7:3 
4 7:4 
4 6:4 
0 0:9 

L e en set je blejska ek ipa izgubila 
p r e v e č , oz i roma dobi la premalo, da b i se 
uvrs t i l a v finale. K o t d r u g o u v r š č e n a ek ipa 
je igra la z e n a k o u v r š č e n o ek ipo skupine A , 
to je z M a c o Ref leksom z Nizozemske . T o 
s r e č a n j e so Ble j čan i i zgubi l i s 3:1 i n tako 
zasedli v k o n č n i r azv r s t i t v i med osmimi 
ek ipami č e t r t o mesto. Samo malo več p r i 
zadevanja i n pr ipravl jenost i igra lcev na 
tak teža!* tu rn i r , pa b i ek ipa O K B l e d za
nesljivo igra la v finalu za p rvo mesto. 

Odnojkar j i B l e d a so b i l i gostje odbojkar
skega k luba A . T v r o l i a iz Dunaja , katerega 
pokrovi te l j J e znana tovarna s m u č a r s k i h 
vezi T T R O L I A . V ponedeljek je b i l a ekipa 
Bleda gost te tovarne. 

O D B O J K A R S K I P L E S N A B L E D U 

Odbo jka r sk i k lub B l e d i n hotel P a r k 
B l e d organizi ra ta p r v i odbojkarski ples, k i 
bo v plesni dvorani K A Z I N A na B l e d u 
j u t r i , v petek, 25. septembra, s pr iče tkosn 
ob 20. u r i . 

P l e s je organiz i ran z željo, da b i postal 
t r ad ic iona lna . vsakoletna priredi tev, na 
ka ter i b i se s reča l i v s i tisti, k i imajo radi 
ples i n odbojko. N a plesu bodo nagrajeni 
l a s tn ik i i z ž r e b a n i h nagradnih kuponom" 
vsak ude leženec pa bo dobi l v spomin na to 
pri redi tev tudi z n a č k o O K B l e d . 

Moreb i tn i čis t i i zkup iček te pr i redi tve je 
namenjen k lubu kot p o m o č za vzgojo in 
treniranje igralcev i n ig ra lk odbojke. 

Odbo jka r sk i k lub B l e d vabi k čim več i i 
ude ležbi . Vstopnice lahko interesenti re
zervirajo v prodajni s lužbi hotela P a r k (tel. 
77-590). 

I. M E D N A R O D N I T U R N I R MEŠANIH 
E K I P (MDCED T U R N I R ) 

V soboto, 26. septembra, bo na B l e d u I. 
mednarodni tu rn i r m e š a n i h ekip . T u r n i r 
bo v telovadnici osnovne šole na B l e d u s 
p r i č e t k o m ob 9. u r i . 

N a turni r ju l ahko nastopijo samo m e š a 
ne ekipe, oz i roma ekipe sestavljene i z ig
ra lk i n igralcev — v i g r i na ig r i šču morajo 
vedno b i t i najmanj t r i ig ra lke . M e d igro 
l a h k o ekipo sestavljajo tudi š t i r i ig ra lke i n 
dva ig ra lca , a l i pa pet ig ra lk i n en igralec. 

Zagotovljena je ude ležba e k i p i z Ce lovca , 
Be l jaka , G o r i j i n B led a , n i pa š e znana 
ude ležba ekipe Jesenic . 

P r v e ekipe bodo prejele pokale. 
Odbo jka r sk i k lub B l e d v a b i , da s i ta za

n i m i v i t u rn i r ogleda č imveč ljubiteljev 
odbojke. 

Srečo S. 

K K J E S E N I C E : K K I S K R A O L I M P U A 
L J U B L J A N A 72:79 (36:34) 

J e s e n i č a n i se gostov i z Ljubljane niso 
p rav n i č u s t r a š i l i . V o d i l i so ves p r v i p o l č a s 
i n ga tudi dob i l i , k e r je vsekakor 
p rvovrs tno p r e s e n e č e n j e . Seveda so k ; 
temu pr ipomogl i n i č kaj borben i L jub l jan
č a n i , pa vseeno je t e ž k o dosegati k o š e p ro t i 
ve l iko v i š j im naspro tn ikom, k o š a r k a r j e m , 
k i v jugoslovanskem mer i l u v e l i k o pome
nijo. I s k r a OHmpi ja je na J e s e n i č a n na
stopi la brez dveh p o š k o d o v a n i h igra lcev 
— J e l o v c a i n Go lo a, s icer pa z vsemi naj
bol j š imi . 

V drugem p o l č a s u je b i l a i g r a popolnoma 
enakovredna, predvsem p o zaslugi nebor-
benib i n na trenutke tud i neresnih, 
L j u b l j a n č a n o v , k i so se z d o m a č i n i posku
s i l i neka jkra t poigrat i , k a r pa j i m n i 
uspelo, l e več , j e s e n i š k i mlad inc i , k i so 
za igra l i v zadnj ih minutah, so z nekaj 
p r i v l a č n i m i podajami i n k o s i p re l i s ič i l i 
OUmpi j ino obrambo i n n a v d u š i l i gledalce. 

N a koncu turn i r ja je mama pokojnega 
L u d v i k a Bunde r l a predala kapetanu zma
govalnega m o š t v a I sk re OUmpije Pav le ta 
P o l a n c a p rehodn i poka l . 

M o š t v a so nastopi la v naslednjih po
staval i : 

I s k r a OHmpi ja Ljubl jana: H o f l a r d i n , 
B r o d n i k , B l a z n i k , Ljubo V o j a č K , J a d r a n 
Vujacie , Po lanec , K o m para , V i l f a n i n 
GVojvodina N o v i Sad : Z e k o v i c , P o p o v * , 
P e r i š , K r i v a c e v k . R a d i č , K a n b a n , R a -
danov ic , Golubov ic , L a z i c , Dzonlez , S t a n kovi* i n JovkS. 


